
برای عمل نکردن به استخاره چه کنیم؟
برای یک نیت نباید دومرتبه استخاره گرفت
اعتقادی به ساعت و زمان برای گرفتن استخاره ندارم
آیت الله بهجت گفتند »تجربه بهترین دلیل استخاره است«

سرمقاله:  محمدحیدری

گوش شنوا

یکی ازجمله مشکلات تولید 
به خصوص در صنعت لوازم خانگی 
اذعان  آن  به  نیز  دولتمردان  که 
دارند بحث تهیه مواد اولیه است 
که از مهم ترین منابع ایجاد مشکل 
در این زمینه، واگذاری عمل به 
بورس می باشد. بورس صرفاً محلی 

برای دلال بازی و ...

سرپرست شهرداری قم :

اعضای شورا و مردم 
نگران نباشند

 ایمان : سرپرست شهرداری قم وضعیت سرویس های 
بهداشتی، پارکینگ ها و تابلوهای راهنمای شهری را از 
مهم ترین دغدغه های مسافران در قم دانست و گفت: 

مدیران شهری باید به این موارد توجه جدی کنند. 
مجید متین فر شامگاه سه شنبه در جلسه شورای خدمات 
و ستاد استقبال از بهار فاطمی و نوروز ۹۴ که در سالن جلسات 
شهرداری برگزار شد، اظهار کرد: امیدواریم که بتوانیم با همکاري 
و  سازمان ها  مناطق،  شهرداري هاي  ستاد،  در  همکاران  همه 
معاونت ها به خواسته ها و انتظارات اعضاي شوراي اسلامي شهر 

جامه عمل بپوشانیم.
وی گفت: برای اینکه روحیه قدر شناسی در کلیه سطوح 
شهرداری نهادینه شود لازم است تا از تلاش ها و زحمات مهندس 
دلبری که در طول ۴۲ ماه سکان شهرداری را بر عهده داشت، 
تقدیر و تشکر نماییم و من برای وی آرزوی صحت و سلامتی دارم 

و امیدوارم در هر پستی که حاضر می شود موفق شود...

موانع پیش روی تولید 
لوازم خانگی ایرانی

مشکلات مطرح شده 
توسط مردم
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کیمیایی به نام » ثبات مدیریت شهری قم«

شورای چهارم 
کارت زرد گرفت

ایمان: استاندار قم با اشاره به اجراي موفق طرح ملي 
تحول سلامت در دولت تدبیر و امید گفت: دولت یازدهم در 

بخش سلامت کارنامه مثبت و قابل قبولي داشته است.
حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در جلسه بررسي طرح 
هاي حوزه ي سلامت اظهار کرد: تلاش شبانه روز ي و بي شائبه 

متخصصان در این بخش قابل توجه است؛ اما تا سطح مطلوب هنوز 
فاصله داریم .

نماینده عالي دولت با اشاره به موفقیت اجراي طرح تحول سلامت 
در سطح جامعه که از نقاط قوت دولت تدبیر وامید محسوب مي شود 

اضافه کرد : در حال حاضر احساس آرامش و...

یادمان باشد تنها رمز ادامه روند جهاد عمرانی آغاز شده در شهر قم، همچون شهرهای موفقی چون مشهد مقدس، 
اصفهان و تبریز و… در ثبات مدیریت شهری است چرا که شهرداران شهرهای مذکور، بیش از یک دهه سکاندار 
شهرداری بوده اند که موفق به کسب توفیق در روند آبادانی شهر خود شده اند؛ بنابراین برای داشتن آبادانی زیباتر و 
آبادتر، بایستی ترتیبی اتخاذ شود که مدیریت شهردار آینده قم، حداقل به مدت چهار سال دیگر جهت ادامه مسیر 

آبادگری تداوم پیدا کند...

تندروی و کندروی ها در کشور مشکل آفرین شده است

تاکید آیت الله مکارم بر رعایت اعتدال
استاندار قم تاکید کرد :

 کارنامه قابل قبول دولت یازدهم 
در بخش سلامت

2

7

چه تعداد خودروی لوکس در سال 93 وارد شد؟

احتمال افزایش حقوق بازنشستگان
8

8

8 8

اصل ازدواج 
نیازی به 

استخاره ندارد

جانشین پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم از 
کاهش 19 درصدی تصادفات فوتی در این استان در 11 ماهه گذشته نسبت 

به مدت مشابه سال قبل خبر داد.
سرهنگ احمد پور بافرانی ضمن بازدید از روزنامه ایمان در گفتگو با خبرنگار ما 
اظهار داشت: در این مدت شاهد کاهش ۴۴ درصدی تصادفات خساراتی نیز بوده ایم 
ولی درزمینه تصادفات جرحی با توجه به تعداد بالای تصادفات موتورسیکلت سواران 
که غالباً به همراه یک یا چند نفر سرنشین نیز هستند آمار تصادفات جرحی 6 درصد 

افزایش یافته است. وی ادامه داد: درمجموع در 11 ماهه گذشته ۹۴ درصد تصادفات 
جرحی، 5 درصد خسارتی و یک درصد فوتی بوده است.

سرهنگ پور بافرانی اضافه کرد: بیشترین علت تصادفات در قم به ترتیب 
عدم توجه به جلو با 33 درصد و عدم رعایت حق تقدم با ۲6 درصد و 
تغییر ناگهانی مسیر با 7 درصد می باشد و خودروهای سواری با 58 
درصد و موتورسیکلت با ۲5 درصد و وانت بار با 7 درصد به ترتیب در 

تصادفات مقصر شناخته شده اند...

جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان در گفت و گو با ایمان خبر داد:

کاهش 19 درصدی تصادفات فوتی در قم

2

خدمتی دیگراز 
شرکت مخابرات استان قم 

سامانه پیامکی 
دریافت بدهی 

تلفن ثابت

روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم 

کافی است علامت )؟( را به سامانه 
3000135 پیامک کنید سپس سایر موارد 

به شما اطلاع رسانی می گردد.

2

گفت و گوی خواندنی با آیت الله گرامی درباره استخاره

ترمیم گارد ریل
تیر برق وسط خیابان

موتورسیکلت ها ی متخلف
مراکز طرف قرارداد بیمه
نارضایتی از قبوض تلفن

اسکان مسافران
فروشگاهی که پارکینگ ندارد

8

7
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اخبار
علی  لاریجانی:

برخی کشورهابه دنبال اختلاف 
در منطقه هستند

رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به این که برخی کشورهای بزرگ به 
دنبال ایجاد اختلاف در منطقه هستند، گفت: حوادث اخیر نشان می دهد که همه 

افراد باید تلاش کنند با مذاکرات سیاسی مشکلات را حل کنند.

علی لاریجانی در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که پرونده های مهم در منطقه 
چگونه باید حل شوند گفت: پرونده های داغ در منطقه به اراده کشورهایی که در منطقه 

هستند بستگی دارد.
وی افزود: اگر کشورهای منطقه انرژی خود را یکسویه کنند و با اطمینان به سمت راه 
حل های سیاسی بروند، توفیق خواهند داشت. رییس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: برخی از کشورهای بزرگ مایلند بین کشورهای منطقه اختلاف باشد و از این 

اختلافات بهره های اقتصادی می برند و بحران ها را تشدید می کنند.
لاریجانی تاکید کرد: برخی از کشورهای بزرگ فوق تخصص دارند که بحران ایجاد کنند. 
خودشان می روند و آن را به عنوان میراث در منطقه می گذارند و ضررش را کشورهای 
منطقه می برند. وی اظهار داشت: تمام تلاش این است که در این گفت و گوهاهمگرایی 
هایی در مسایل مختلف سیاسی، امنیتی و اقتصادی به وجود آید تا کشورهای منطقه و 
مسلمان از انرژی خود استفاده کنند. رییس مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر از محمد 
مبارک خلیفی رییس مجلس قطر گفت: ما همیشه با قطر رایزنی های نزدیک داشتیم و 

امروز هم مذاکرات خیلی سازنده و خوب بود.
خبرنگاری از لاریجانی پرسید: دیروز یکی از مسوولان ایرانی بیان کرده که خروج منصور 

هادی از صنعا اشتباه است نقش ایران در تحولات یمن را چه طور می بینید؟
لاریجانی پاسخ داد: طبعا ما این کار را درست نمی دانیم یعنی یمن به عنوان کشور مهم 
در منطقه حتما باید با گفت و گوهای سیاسی به نتیجه برسد. موضع ما این است که همه 

طرفها را به گفت و گوهای سازنده برای راه حل های مشترک دعوت کنیم.
رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: باید پند بگیرند که در سال های اخیر در 
سوریه، بحرین و لیبی چه راه حل هایی به کار برده اند؟ آیا از این راه حل ها بهره ای 
برده اند؟ حوادث اخیر این درس را می دهد که همه افراد تلاش کنند و مذاکره سیاسی 
مشکلات داخلی خود را حل کنند. البته کشورهای منطقه هم می توانند این خط را 

حمایت کنند.

معاون امور مجلس رییس جمهور: 

دولت از هیچ فرد یا جناح خاصی با استفاده از 
امکانات عمومی برای انتخابات حمایت نمی کند

 معاون امور مجلس رییس جمهور گفت: سیاست دولت این است که به هیچ 
وجه از فرد یا جریان خاصی با استفاده از امکانات عمومی حمایت نکند.

انصاری  در حاشیه نشست دبیران سیاسی  المسلمین مجید  حجت الاسلام و 
خبرگزاری ها افزود: دولت فقط بر اجرای قانون و برقراری تمهیدات لازم برای برگزاری 

انتخابات تاکید دارد.
وی خاطرنشان کرد: سعی داریم تا آخرین روزی که مجلس کنونی مشغول به کار است 

تعامل و ارتباط خوبی با نمایندگان فعلی داشته باشیم.
معاون رییس جمهوری با تاکید بر این که رقابت انتخاباتی از طریق اشخاص و گروه ها 
شکل خواهد گرفت تصریح کرد: دولت بر اجرای دقیق قوانین انتخاباتی تاکید دارد و تلاش 
می کند این وظیفه را برای مشارکت حداکثری و با نشاط و پرشور به نحو احسن انجام دهد..

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

دور جدید مذاکرات هسته ای 
یکشنبه آغاز می شود

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: دور جدید مذاکرات هسته ای از روز 
یکشنبه آینده آغاز می شود.

مرضیه افخم روزچهارشنبه در پاسخ به پرسش خبرنگار ایرنا درباره ادامه گفت وگوهای 
هسته ای جمهوری اسلامی ایران و سایر طرف ها طی هفته آینده افزود: دکتر ظریف وزیر 
امور خارجه عصر یکشنبه ۲۴ اسفند در لوزان سوییس با وزیر امور خارجه آمریکا مذاکرات 

هسته ای را دنبال می کنند.
وی اظهار داشت: برای دوشنبه نشست دیگری در چارچوب رایزنی با وزرای خارجه 
کشورهای اروپایی عضو گروه 1+5 )شامل آلمان، انگلیس و فرانسه( با حضور خانم فدریکا 

موگرینی مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در بروکسل تنظیم شده است.
افخم ادامه داد: گفت وگوهای جمهوری اسلامی ایران و گروه 1+5 در سطوح مدیران 
سیاسی و کارشناسان از روز یکشنبه در لوزان آغاز و ادامه خواهد داشت و وزیر امور خارجه 
ایران پس از مذاکره با وزرای خارجه 3 کشور اروپایی و خانم موگرینی در بروکسل مجدداً 

برای ادامه مذاکرات به سوییس باز می گردند.
سخنگوی وزارت امور خارجه درخصوص ترکیب هیات جمهوری اسلامی ایران در دور 

آتی مذاکرات اظهار داشت: ترکیب هیات ایرانی همانند دو دور اخیر مذاکرات خواهد بود.
در دو دور گذشته مذاکرات علی اکبر صالحی رییس سازمان انرژی اتمی هم حضور 

داشت.

علاءالدین بروجردی:

شک به وجود آمدن داعش توسط آمریکا 
به یقین تبدیل شد

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: اسیر کردن 
مستشاران آمریکایی توسط ارتش عراق شک به وجود آمدن داعش توسط 

آمریکا را به یقین تبدیل کرد.
علاءالدین بروجردی در جمع خبرنگاران افزود: اگر ارتش عراق تا امروز موفق شدند چهار 
مستشار آمریکایی و رژیم صهیونیستی را در مرکز داعش اسیر و امروز در سازمان امنیت 
عراق بازداشت کنند، شک اینکه داعش فرزند ناخلف آمریکا و رژیم صهیونیستی است را 
برطرف کرد. وی بیان کرد: هدف آنها این است که بعد از پنج جنگی که رژیم صهیونیستی 
از مقاومت شکست خورد، این غده سرطانی را در مقابل مقاومت قرار دهند ولی حتماً آنها 

شکست خواهند خورد.
نماینده مردم بروجرد در مجلس اظهار کرد: )مردم( آمریکا هیچ وقت سر بریدن خبرنگار 
خود به دست داعش را فراموش نخواهد کرد و قطعاً )مقامات( آمریکا در این جنایت اولین 
متهم است. بروجردی اضافه کرد: سیاست ما مقابله با تروریسم و حمایت از مقاومت و 
ضرورت بقای بشار اسد به عنوان رئیس جمهور سوریه و ادامه این ساختار مقاومت و مقابله 

با رژیم صهیونیستی بوده است.

ابراهیم جعفری: 

توافق هسته ای ایران و آمریکا 
به نفع عراق است

وزیر امور خارجه عراق گفت که بعید می داند توافق هسته ای احتمالی میان 
ایران و آمریکا توافقی به ضرر کشورش باشد.

ابراهیم جعفری در گفت وگو با روزنامه الشرق الاوسط چاپ لندن در پاسخ به این سوال 
که آیا توافق هسته ای احتمالی میان ایران و آمریکا به ضرر عراق خواهد بود، تاکید کرد: 
هرگز. بلکه این توافق به نفع عراق خواهد بود. هم چنین امید است که این مساله حل شده 
و راهی به سوی ثبات پیدا کند و صفحه جدیدی از انسجام شکل گیرد چرا که وقتی آمریکا 

با ایران منسجم شود، این مساله هرگز به ضرر ما نخواهد بود.
وی ادامه داد: امیدواریم محبت، انسجام و همبستگی در جهان حکم فرما شود. ایران 
کشوری است که به لحاظ جغرافیایی همسایه ما است و زمانی که روابطش مستقیما و یا 
غیر مستقیم با دیگر کشورها بحرانی می شود، این مساله بر عراق تاثیر می گذارد از این رو ما 

نمی خواهیم که منطقه در معرض بحران قرار بگیرد.
جعفری افزود: ما به اصل حسن همجواری میان کشورهای منطقه اعتقاد داریم و مایل 

نیستیم که فضای تیره ای حاکم باشد.
ی درخصوص حمایت از گفتمان عربی ایرانی نیز بیان کرد: زبان گفت وگو نشانه ای از 
نشانه های غنای فکری و فرهنگی است. خداوند انسان ها را با زبان های متفاوتی خلق کرده 
و ما باید فن گفت وگو و محبت کردن به دیگران را با وجود همه اختلافات، خوب یاد بگیریم. 

گفتمان میان زبانهای عربی و فارسی می تواند به تفاهم بیانجامد.

ایمان - روح الله کرمانی جمکرانی: 
جانشین پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی 
انتظامی استان قم از کاهش 19 درصدی تصادفات 
فوتی در این استان در 11 ماهه گذشته نسبت به مدت 

مشابه سال قبل خبر داد.
روزنامه  از  بازدید  ضمن  بافرانی  پور  احمد  سرهنگ 
ایمان در گفتگو با خبرنگار ما اظهار داشت: در این مدت 
شاهد کاهش ۴۴ درصدی تصادفات خساراتی نیز بوده ایم 
بالای  تعداد  به  توجه  با  جرحی  تصادفات  درزمینه  ولی 
تصادفات موتورسیکلت سواران که غالباً به همراه یک یا چند 
نفر سرنشین نیز هستند آمار تصادفات جرحی 6 درصد 
افزایش یافته است. وی ادامه داد: درمجموع در 11 ماهه 
گذشته ۹۴ درصد تصادفات جرحی، 5 درصد خسارتی و 

یک درصد فوتی بوده است.
سرهنگ پور بافرانی اضافه کرد: بیشترین علت تصادفات 
در قم به ترتیب عدم توجه به جلو با 33 درصد و عدم رعایت 
حق تقدم با ۲6 درصد و تغییر ناگهانی مسیر با 7 درصد 
می باشد و خودروهای سواری با 58 درصد و موتورسیکلت با 
۲5 درصد و وانت بار با 7 درصد به ترتیب در تصادفات مقصر 

شناخته شده اند.
کاهش 12 درصدی صدور گواهینامه

جانشین رئیس پلیس راهور استان قم در ادامه با اشاره 
به آمار مقایسه ای عملکرد بخش صدور گواهینامه در 11 
ماهی گذشته گفت: در این مدت تعدد صدور گواهینامه 
برای موتورسیکلت و پایه سوم به ترتیب ۲۲ درصد و ۲6 
درصد کاهش داشته است وی در بخش صدور گواهینامه 
پایه دوم و سوم و ماشین های سنگین به ترتیب 160 درصد، 
۴6 درصد و 8 درصد افزایش داشته ایم ولی درمجموع تعداد 
صدور گواهینامه در این مدت نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 1۲ درصد کاهش داشته است.
کاهش 3 درصدی تخلفات حادثه ساز

وی ادامه داد: در بحث اعمال قانون در برخی از تخلفات 
شاهد کاهش هستیم که نشانگر رعایت قوانین و مقررات 
مردم است و درزمینه تخلفات حادثه ساز که عامل ا صلی 
تصادفات فوتی است شاهد کاهش 3 درصدی این تخلفات 

هستیم . 
پور بافرانی اضافه کرد: در 11 ماهه گذشته بیشترین 
و  ها  مسافرت  افزایش  علت  به  شهریورماه  در  تصادفات 
کمترین تصادفات مربوط به تیرماه به علت گرمی هوا بوده 
است. وی در بخشی دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه 
فضای مهندسی ترافیک در قم فضای قدیمی است، گفت: 
مشکل عمده ای که در بحث ترافیک شهر قم وجود دارد یکی 
از تردد عابران پیاده از معابر و دیگری مناسب نبودن فضا برای 

تردد زائران به ویژه در هسته مرکزی می باشد.
پور بافرانی ادامه داد: باوجوداینکه تعدادی پل عابر پیاده با 
هزینه سنگین برای تردد ایمن عابران پیاده در نقاط مختلف 
شهر قم احداث شده است ولی استقبال شهروندان از آن ها 
مطلوب نیست توصیه ما به شهروندان عزیز این است که این 
پل های عابر پیاده برای رفاه حال آن ها و حفظ جان آن ها 
احداث شده است استفاده نمایند تا خدانکرده در مسیر تردد 

و از خیابان برای آن ها حادثه ناگواری پیش نیاید.
موتورسیکلت ها معضل ترافیکی قم

اینکه  بابیان  ادامه  در  استان  راهور  پلیس  جانشین 
موتورسیکلت سواران در قم نسبت به رعایت قانون مقید 

نیستند
اظهار داشت: عدم استفاده از کالا ایمنی، حرکت در 
پیاده روها، حمل بار غیرمتعارف، ایجاد صدای ناهنجار، عبور از 
خط ویژه و غیره ازجمله تخلفات موتورسیکلت سواران در قم 

می باشد که به یک معضل ترافیکی تبدیل شده است.
وی ادامه داد با توجه به اینکه برخورد قهری به صورت 
قطعی نمی تواند موجب قانون مداری موتورسیکلت سواران 
شود باید بافرهنگ سازی زمینه قانون مدار کردن آن ها را 

فراهم نمائیم.
سرهنگ پور بافرانی ضمن بیان توصیه به خانواده در 
نحوه استفاده فرزندان از موتورسیکلت گفت: والدین نباید 
موتورسیکلت را در اختیار فرزندان خود که شرایط احراز 
گواهینامه را ندارند قرار دهند، همچنین به فرزندان خود که 
شرایط لازم را برای استفاده از موتورسیکلت دارند را مقید به 
استفاده از کلاه ایمنی نمایند تا شاهد حوادث ناگواری برای 

عزیزان خود نباشد.
محدودیت ترافیکی در روزهای پایانی سال نداریم

این مقام مسئول در فرماندهی انتظامی استان تصریح 
کرد: باوجود افزایش تردد شهروندان در روزها پایانی اعمال 
محدودیت ترافیکی روزانه در دستور کار ما قرار ندارد ولی در 
نقاطی که بازار و مجتمع های تجاری وجود دارد در صورت 
نیاز با اعلام قبلی، اقدام به اعمال محدودیت ترافیکی خواهیم 

کرد.
وی ادامه داد: توصیه ما به شهروندان که قصد رفتن به 
مراکز تجاری و بازار برای خرید این است تا حتی المقدور برای 
رفتن به خرید از ناوگان حمل ونقل عمومی استفاده نمایند 
ولی اگر ناچار به استفاده از خودرو شخصی هستند اقدام به 
استفاده از پارکینگ های سطح شهر ازجمله پارکینگ زائر، 
ضلع شرقی حرم مطهر و پارکینگ مکانیزه واقع در خیابان 
معلم استفاده نمایند تا مشمول جریمه و حمل به پارکینگ 

با جرثقیل نشوند.
نظارت خانواده ها بر فرزندان 

در روزهای پایانی سال بیشتر شود
وی در بخشی دیگری از سخنان با اشاره به اینکه مراسم 
چهارشنبه آخر سال از گذشته بوده است ولی در سال های 
اخیر با اعمالی همچون استفاده از مواد محترقه همراه شده 
است موجب آسیب رسیدن به خود افراد و دیگران شده است 
عنوان کرد: توصیه ما به شهروندان عزیز این است که این 
مراسم را به صورت محله محور و در محله خود انجام دهند 
و حرکت و تردد به نقاط مختلف شهر خودداری کنند، در 
صورت نیاز در این ایام اقدام به اعمال محدودیت های ترافیکی 

مقطعی خواهیم کرد.
پور بافرانی در ادامه با توصیه هایی به خانواده ها گفت: 
از والدین محترم تقاضا دارم در این ایام نظارت بیشتری بر 
فعالیت های فرزندان خود داشته باشند تا روزهای پایانی سال 
حادثه و اتفاق ناگواری برای عزیزان خود رخ ندهد و نوروز به 

تلخی مبدل نشود.
افزایش ساعت کار مرکز تعویض پلاک

جانشین پلیس راهور استان در ادامه سخنان خود از 
افزایش ساعت کار مرکز تعویض پلاک در روزهای پایانی 
سال خبر داد و گفت: مرکز تعویض پلاک راهور قم واقع در 
بلوار شهید محلاتی جاده سراجه همه روزه تا پایان سال از 
صبح تا ساعت 8 شب دایر و آماده ارائه خدمات به متقاضیان 

تعویض پلاک می باشد.
همکاری  با  ارباب رجوع  تکریم  باهدف  داد:  ادامه  وی 
شهرداری قم اقدام به احداث ساختمان جدید واحد ترخیص 
خودروهای توقیفی در کنار مرکز تعویض پلاک واقع در بلوار 
شهید محلاتی نموده ایم که در مرحله تکمیل نهایی است که 

امیدواریم اوایل سال آینده به بهره برداری برسد.
آغاز طرح نوروزی از 27 اسفند

سرهنگ پور بافرانی در بخشی دیگری از سخنان خود از 
اجرای طرح نوروزی پلیس از ۲7 اسفند تا 15 فروردین ماه 

۹۴ خبر داد و گفت: در این ایام به کارگیری کلیه پرسنل 
راهور و نیروهای کمکی اقدام به تسهیل رفت وآمد زائران و 

شهروندان در استان قم خواهیم کرد.
وی ادامه داد: درخواست ما از شهروندان قمی این است 
از ورود به هسته مرکزی  ایام نوروز حتی المقدور  که در 
خودداری و از مسیرهای جایگزین استفاده نمایند همچنین 
ازآنجاکه در ایام نوروز بیشتر تردد خودروها از معابر اصلی به 
کوچه ها برای دیدوبازدید منتقل می شود شهروندان از پارک 
خودرو خود در مقابل درب منازل و یا مجتمع های مسکونی 

و واحدهای امدادی خودداری نمایند.
جانشین پلیس راهور استان خاطرنشان کرد: شهروندان 
و زائران محترم می توانند در صورت بروز هرگونه تصادفات و 
مشکل ترافیکی موارد را در اسرع وقت از طریق شماره 110 
به پلیس اطلاع دهند و همکاران ما در اسرع وقت در محل 
حاضر و نسبت به رسیدگی و اعمال قانون اقدام خواهند کرد.

استفاده از برگه های جریمه ارشادی
وی در بخشی دیگر از سخنان خود با اشاره به اجرای 
طرح موفق استفاده از برگ های جریمه ارشادی برای زائران 
که به قم می آیند و بنا به دلایل با محدودیت های ترافیکی 
و معابر قم آشنایی ندارند در سال های گذشته در ایام نوروز 
گفت: امسال نیز در ایام نوروز باهدف تکریم زائرانی که از 
اقصی نقاط ایران به قم می آیند از برگ های جریمه ارشادی 
که صرفاً جهت راهنمایی و آشنایی بیشتر زائران با قوانین و 

مقررات راهنمایی و رانندگی می باشد، استفاده خواهد شد.
توصیه هایی به شهروندان که قصد مسافرت دارند

بیان  به  سخنان  ادامه  در  استان  راهور  جانشین 
توصیه هایی به شهروندانی که قصد مسافرت در ایام نوروز 
رادارند پرداخت و گفت: قبل از سفر حتماً اقدام به معاینه 
فنی خودرو خود و رفع معایب آن نمایید برای این منظور 
فعال  قم  شهر  در سطح  خودرو  فنی  معاینه  مرکز  سه 
است و در این ایام به صورت ویژه فعال و نسبت به معاینه 
فنی خودروها اقدام می نمایند نسبت به کنترل وضعیت 
جریمه خودرو خود اقدام نمایید، چراکه برابر قانون جرائم 
خودرویی بیش از یک میلیون تومان باشد پلاک خودرو در 
سیستم توقیف خواهد شد و در صورت مشاهده پلیس 
خودرو توقیف و به پارکینگ منتقل و تا زمان تسویه در 
آنجا خواهد ماند، صاحبان خودرو حتماً تاریخ گواهی نامه و 
بیمه نامه را چک نمایند و درصورتی که مدت آن روبه اتمام 
است در روزهای پایانی سال نسبت به تعویض و تمدید 

آن اقدام نمایید.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: امیدواریم هم وطنان عزیز با 
رعایت قوانین و مقررات نوروزی بی حادثه و کم حادثه ای را 

پشت سر گذارند.
وی در بخش دیگر از سخنان خود گفت: با توجه به 
دریافت انتقادات و پیشنهاد های مردمی از طریق واحد 1۹7 
و برگزاری دوره های آموزشی برای همکاران و میزان برخورد 
و تنش بین مردم و پلیس کاهش یافته است و همواره سعی 
نموده ایم که در مواجه با مردم قم برخوردی درشان آن ها 

داشته باشیم.
سرهنگ پور بافرانی اضافه کرد: آشنایی دانش آموزان 
با قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی در کاهش حوادث 
ترافیکی نقش بسیار مؤثری دارد در همین راستا سعی 
نموده ایم با اعزام کارشناسان به مدارس آن ها را با قوانین و 

مقررات آشنا نمائیم.
وی ادامه داد: همچنین در راستای ارتقا فرهنگ ترافیکی 
تعامل خوبی با رسانه های استان داشته ایم و از طریق آن ها 
سعی شده است آموزش های همگانی را به شهروندان ارائه 

دهیم.

معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: وظیفه دولت این نیست که خودش مهره ها را 
بچیند؛ بهتر است دولت به نفع بخش خصوصی و 

همچنین صنوف عقب نشینی کند.
حسین انتظامی معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در همایش »بررسی مسائل مطبوعات کودکان 
و نوجوان« که دیروز ۲0 اسفند ماه در مجتمع فرهنگی 
سرچشمه در حال برگزاری است به نقش و تاثیر مطبوعات 
کودک در سیاست گذاری های وزارتخانه متبوعش اشاره و 
بیان کرد: نشریات کودک و نوجوان، چه آنها که برای این 

گروه سنی منتشر می شود و چه آنهایی که درباره کودک 
و نوجوان است از اولویت های مهم وزارت فرهنگ و ارشاد 
است. این گفته من در حد شعار و وعده و وعید نیست بلکه 
دولت قرار است در قالب بسته های حمایتی از این نشریات 

پشتیبانی کند.
معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد با ابراز خوشحالی 
از شکل گیری انجمن صنفی مدیران مطبوعات کودک و 
نوجوان گفت: امیدوارم این تشکل دچار آفت انجمن های 
صنفی دیگر نشود چراکه گمانمان این است که نهادسازی 
یعنی ۴ نفر دور هم جمع شوند، انتخاباتی برگزار کنند، یک 

نفر به عنوان رئیس هیات مدیره تعیین و چند همایش برگزار 
شود بعد هم خبری از تشکل صنفی باقی نماند در حالی که 

نهادسازی این نیست.
به گفته انتظامی روح دموکراسی پایین آمدن است نه 
بالا رفتن؛ تست دموکراسی یعنی چگونه از مسند خود 
پایین بیاییم. نهادسازی یعنی اگر کسی انتخاب شد و 
بالا رفت مکانیزم ها طوری تعریف شده باشد که به راحتی 
پایین بیاید مگر آنکه آن شخص به طور مرتب رای بیاورد 
و به عنوان نماینده جمع انتخاب شود و  پاسخگوی اعضای 

انجمن باشد.

معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد :

به نفع بخش خصوصی عقب نشینی کنیم

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی صبح دیروز در جلسه مجلس خبرگان 
رهبری، سخنرانی کرد.

 سردار جعفری ضمن عرض تسلیت ایام سوگواری شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( یاد و 
خاطره شهیدان انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی را گرامی داشت.

وی سپس پیرامون مأموریت های سپاه پاسداران در عرصه های نظامی، امنیتی، فرهنگی و 
حفظ دستاوردهای انقلاب اسلامی به عنوان مأموریت اصلی، سخن گفت.

سردار جعفری با اشاره به سخنان مقام معظم رهبری در جمع فرماندهان و پاسداران انقلاب 
اسلامی، گفت: »مقام معظم رهبری در دیداری که در محضرشان بودیم فرمودند: حفظ انقلاب 
یعنی حفظ پیش روندگی انقلاب و همین مأموریت اصلی سپاه پاسداران است. تنها نیرویی که 

باید بتواند انقلاب را حفظ کند سپاه است.
وی در ادامه گفت: »با توجه به این مأموریت سپاه پاسداران باید پیرامون دستاوردهای انقلاب 
اسلامی سخن بگوییم. الحمدالله انقلاب اسلامی با سرعت خوبی در حال پیشرفت است و نمونه 
آن صدور روز افزون انقلاب اسلامی می باشد. مرحله صدور انقلاب اسلامی، امروز وارد فصل 
جدیدی شده است و یکی از مصداق های آن همین نامه مقام معظم رهبری به جوانان اروپا و 

آمریکا است که می بینیم با استقبال خوبی در خارج از کشور موجه بوده است«.
فرمانده سپاه پاسداران در بخش دیگری از سخنان خود به فتنه 88 و پیامدهای آن برای 
کشور پرداخت و افزود: »فتنه 88 داشت تهدیداتی را برای انقلاب اسلامی و کشور پدید می آورد 

که بحمدالله با قیام یکپارچه مردم در ۹ دی توطئه معاندان نظام اسلامی خنثی شد«.
جعفری همچنین بر ابعاد منطقه ای و جهانی جمهوری اسلامی و نقش تأثیرگذار انقلاب 
اسلامی تأکید کرد و تصریح نمود: »حزب الله لبنان و مقاومت آن در برابر یکی از ارتش های 
مدعی جهان یعنی ارتش رژیم صهیونیستی از معجزات انقلاب اسلامی است و نفوذ قدرتمندانه 
نظام اسلامی به عنوان سکاندار در منطقه می باشد«. وی معرفی شدن ملت ایران، محبوبیت 
جمهوری اسلامی و عزت آن را یکی از دستاوردهای انقلاب اسلامی ارزیابی کرد و تأکید کرد: 

»این امر در سایه لطف الهی روز به روز در حال گسترش است«.
فرمانده سپاه در ادامه از نقش مستشاری جمهوری اسلامی در عراق و سوریه و پاکسازی 

مناطق عراق از گروه های تروریستی و داعش با کمک و مشاوره فرماندهان نظامی سپاه پاسداران 
را نیز یکی از دستاوردهای انقلاب اسلامی تحلیل کرد و افزود: »امروز نه تنها فلسطین و لبنان 
بلکه مردم عراق و سوریه نیز به نقش اثر گذار انقلاب اسلامی اذعان دارند و در این زمینه قدردان 
ملت ایران هستند و علی رغم تبلیغات دشمن و راه انداختن بحث عرب و عجم آنچه شاهد آن 

هستیم نزدیک بیش از پیش دو ملت را شاهدیم«.
سردار جعفری بر تفکر انقلابی برای مقابله با توطئه دشمنان داخلی و خارجی تأکید کرد و 
گفت: »شعار نه غزه، نه لبنان در واقع دشمنی با اهداف بنیادین جمهوری اسلامی است اما وجود 
آزادی سیاسی که امروز در ایران اسلامی هست در خیلی از کشورهای مدعی دموکراسی وجود 
ندارد نباید موجب شود افراد در قالب های مختلف و توطئه های گوناگون، دستاوردهای انقلاب 

اسلامی را زیر سؤال برده و بر آن خدشه کنند«.
وی همچنین از نقش عمیق بسیج در خنثی سازی فتنه ها نکاتی را بیان کرد و در ادامه از 
اقتدام نظامی و دفاعی نظام سخن گفت: »اقتدار نظامی و دفاعی ما با تکیه بر پشتوانه مردمی، 
مرهون فناوری های روز افزون سپاه و خودکفایی در این عرصه ها می باشد که دشمنان همه 

علی رغم میلی باطنی شان به آن اذعان دارند«.
جعفری از اقدامات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در عرصه سازندگی به ویژه در مناطق 
محروم در راستای محرومیت زدایی گزارشی ارائه داد و آن را در راستای مأموریت های این نهاد 

ارزشمند و انقلابی ارزیابی کرد.
فرمانده سپاه در پایان از بروز برخی ناهنجاری های فرهنگی و اقتصادی و وجود فسادهای 
اقتصادی، انتقاد کرد و گفت: »برای فائق آمدن بر مشکلات فرهنگی و اقتصادی نیازمند عزم جدی 
و استفاده از مدیران کار آمد هستیم که بتوانند فقط در بحران با مدیریت بحران از عهده عبور 

انقلاب از مشکلات به خوبی بر آید«.
وی با استناد به فرمایشات رهبر معظم انقلاب از جمله مسؤولیت های انقلاب اسلامی را 
اسلامی کردن جامعه در همه عرصه ها دانست و افزود: »اسلامی کردن جامعه از اهداف انقلاب 
اسلامی است که باید برای تحقق آن بکوشیم و این امر مستلزم تلاش مستمر همه مردم و 

مسؤولین نظام است که ان شاءالله باید تحقق پیدا کند«. 

سردار جعفری در اجلاس خبرگان رهبری مطرح کرد

پاکسازی مناطق عراق از داعشی ها با کمک فرماندهان نظامی سپاه

سرمقاله

اخبار استان

موانع پیش روی تولید 
لوازم خانگی ایرانی

یکی ازجمله مشکلات تولید به خصوص در صنعت 
لوازم خانگی که دولتمردان نیز به آن اذعان دارند بحث تهیه 
مواد اولیه است که از مهم ترین منابع ایجاد مشکل در این 

زمینه، واگذاری عمل به بورس می باشد.
بورس صرفاً محلی برای دلال بازی و به ضرر تولید است، اگر بتوانیم اقتصاد آزاد را به 
معنای واقعی آن رواج دهیم که در آن تولیدکننده بتواند به طور مستقیم با پتروشیمی کار 
کند، بسیار به نفع تولید خواهد بود. در حال حاضر پتروشیمی 6 روز تولید می کند و یک 
روز در بورس می فروشد و تولیدکننده هم بالاجبار صرفاً در یک روز خرید می کند که عموماً 

مسئله رانت در این میان به وجود می آید.
کارخانه های متوسط و کوچک توان خرید حجم بالای مواد را ندارند، بنابراین مجبور 
به خرید از واسطه ها می شوند که واسطه ها نیز با سود بالاتری اقدام به فروش می کنند و 
همین موضوع موجب افزایش قیمت تمام شده می گردد و دود آن به چشم مصرف کننده 

خواهد رفت.
امیدواریم بتوانیم با کمک و همدلی مسئولین صنعت، روش صحیح تری در بورس 
داشته باشیم یا اینکه در مورد مواد پتروشیمی خریدوفروش از بورس حذف شود و ارتباط 
مستقیمی بین تولیدکنندگان بخش صنعت و عرضه کنندگان مواد اولیه برقرار شود که 
نتیجه این کار امکان باز کردن LC داخلی برای پتروشیمی توسط تولیدکنندگان خواهد 

بود که باعث کمک نقدی به تولید خواهد بود.
مسئله بعدی که مایلم به آن اشاره کنم مسئله بانک هاست، هدف بانک ها دادن تسهیلات 
به تولیدکنندگان در راستای کارآفرینی و کمک به چرخه تولید است، حال سؤال اینجاست 
که با گرفتن سود بالا از کارخانجات و جریمه های دیرکرد سنگین چه کمکی به توسعه 
کارخانجات شده است؟ برعکس، جز تعطیل شدن آن ها و مصادره ساختمان های واحدهای 

تولیدی و بیکارشدن کارگرها نتیجه ای نداشته است.
به عقیده من این را نمی توان تسهیلات دانست و در کشور اسلامی ایران، بانک ها صرفاً 
مشغول ردوبدل شدن سود هستند که بانام بانکداری اسلامی همخوانی نخواهد داشت و 

نحوه وام ها و تسهیلات در حق تولیدکنندگان عدالت نیست.
از دیگر مسائل مهم در بحث تولید، بحث بهداشت روانی کارگر می باشد. درست است که 
در محیط کار رعایت بهداشت محیط جزء الزامات است و باید رعایت شود، اما از آن مهم تر 

داشتن سلامت روان و فکر آزاد و بدون دغدغه برای کارگران است.
کارگران ما به دلیل داشتن حقوق پایین، اجاره خانه های بالا و مخارج سنگین از درون 
دچار آشفتگی می باشند که ارتباط مستقیمی با راندمان کاری دارد. همچنین دیده شده که 
به دلیل داشتن مشغله های فکری، کارگران دچار سانحه هایی یا در محیط کار و یا در مسیر 

رفت وآمد خود به محیط کارشده اند.
مقوله قابل طرح دیگر این است که اگر بتوانیم برای انجام پروژه های عمرانی از نخبگان 
صنعت و بازرگانی که به قول معروف دنیادیده هستند و تاجران سرشناس و باتجربه ای 
که می توانند مشورتی در توسعه های شهری داشته باشند استفاده کنیم، . چه بسا بتوان 

توصیه های راهگشایی از ایشان دریافت کرد.
 اگر مایلیم مشتری به سمت خرید کالای ایرانی و تولید ملی سوق پیدا کند باید کیفیت 
مطلوب و قیمت تمام شده پایین تر و از همه این ها مهم تر »خدمات پس از فروش« مناسب 

به آنان ارائه دهیم تا بتوان مشتری را راضی نگه داشت.
بحث دیگر، واردات کالای خارجی خصوصاً کالای قاچاق است که بزرگ ترین لطمه را 

به صنایع تولید لوازم خانگی وارد می کند.
امید است بتوانیم با توفیق الهی در عمل و نه فقط در حرف، خدمتی برای شهر قم و 

توسعه استان و کشور انجام دهیم که عبادت به جز خدمت خلق نیست.

تندروی و کندروی ها در کشور مشکل آفرین شده است

تاکید آیت الله مکارم بر رعایت اعتدال
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با تاکید بر رعایت اعتدال گفت: 

تندروی و کندروی ها در کشور مشکل آفرین شده است.
این مرجع تقلید روز چهارشنبه در جلسه درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم 
بیان داشت: اساس اسلام بر اعتدال است و حدیثی از امام علی)ع( داریم که تاکید می کند 
آنهایی که غلو کرده و جلوروی کرده اند باید برگردند و کسانی که کوتاهی کرده اند باید به 

ما بپیوندند که در خط میانه هستیم.
وی با اشاره به این که قرآن مجید نیز از امت وسط سخن به میان آورده است و تاکید 
بر اعتدال در اسلام زیاد است گفت: متاسفانه اکنون گرفتار افراط و تفریط در جامعه شده 
ایم و برخی همه مشکلات را در مسائل اقتصادی می دانند، برخی نیز همه مشکلات را در 
مسائل فرهنگی می دانند این در حالی است که نه همه مشکلات ما اقتصادی است و نه 

همه مشکلات ما فرهنگی است.
آیت الله مکارم شیرازی افزود: برخی می گویند دولت هیچ کاری برای اقتصاد و فرهنگ 
نکرده است یا دولت هیچ مشکلی ندارد که هر دوی این ها دروغ است، برخی می گویند 
تمام سال عزاداری کنیم و یا برخی عزاداری را کم رنگ می کنند که اجرای هر دو مورد 

درست نیست.
این مرجع تقلید گفت: برخی در مساله اتمی عنوان می کنند که درست نیست این کار 
را تعطیل کنیم، برخی دیگر نیز می گویند هر چه می خواهیم امتیاز بدهیم اما باید گفت که 
تعطیلی درست نیست امتیاز بی جهت دادن نیز درست نیست و باید حقوق، عزت، شرف 
و استقلال و پیشرفت علمی ما حفظ شود و این در حالی است که در توافق یا قرارداد هم 

امتیاز می دهیم و هم امتیاز می گیریم.
وی اظهار داشت: تندروی ها و کندروی ها در کشور مشکل آفرین شده است برخی 
می گویند در مراسم ازدواج باید تشریفات به جای آورد برخی نیز می گویند بیش از حد 
ساده باشیم اما باید اعتدال را رعایت کرد و افراط و تفریط ها در زندگی فردی و جمعی 

مایه بدبختی است.
آیت الله مکارم شیرازی افزود: باید در جامعه شاهد دوستی، صفا و وحدت بوده و نباید 
شاهد تندروی و کندروی باشیم و از این طریق در برابر دشمنان متحد باشیم و این مساله 

را باید در لحظه تحویل سال نو از خداوند بخواهیم.
وی همچنین با اشاره به در پیش بودن روز شهید عنوان کرد: باید احترام شهدا را 
نگهداریم و فرهنگ شهادت را حفظ کنیم چراکه فرهنگی است که قرآن، اسلام و عاشورا 

به ما یاد داده اند.
این مرجع تقلید در پایان با اشاره به برخی مشکلات فرهنگی در شهر قم بیان داشت: 
مشکل وسایل ارتباطی است که در اختیار همه است و فساد از آن می بارد، دست هایی در 
کار است که بتواند قم را تحت تاثیر قرار دهد لذا باید امر به معروف و نهی از منکر به طور 

عام با شرایط آن زنده شود تا وضعیت تفاوت کند.

آیت الله علوی گرگانی:

مبلغان از سختی های تبلیغ دین
 هراسی نداشته باشند

یکی از مراجع تقلید گفت: مبلغان باید برای آگاهی بخشی جامعه تلاش 
کنند و از فشار ها و سختی هایی که در راه تبلیغ دین وجود دارد، هراسی 

نداشته باشند.
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی ظهر دیروز در دیدار اعضای موسسه خطابه »امیر 
بیان« با اشاره به شیوه های تبلیغ بیان کرد: در صورتی که در تبلیغ معرفت وجود داشته 

باشد، آن تبلیغ مورد رضای خداوند واقع می شود.
وی تصریح کرد: قرآن نیز به عنوان یک بیان و برای معرفت بندگان فرستاده شده تا به 

واسطه آن بندگان به راه راست هدایت و موعظه شوند.
این مرجع تقلید با بیان اینکه در دین خداوند چیزی به عنوان معارفه شخصی ملاک 
نیست، گفت: آنچه نزد خداوند اعتبار دارد ایمان و یقین است و ما نیز باید در این راه حرکت 

کنیم تا نزد خداوند اعتبار داشته باشیم.
وی با تاکید بر اینکه کسب اعتبار نزد خداوند نیازمند بیان است، تصریح کرد: ما باید با 

الگو گرفتن از رسول اکرم)ص(  برای دین خدا مبلغان خوبی باشیم.
آیت الله علوی گرگانی، رشد فزاینده اسلام را در جهان مورد توجه قرار داد و بیان کرد: 
با وجود مشکلات فراوانی که در راه تبلیغ دین اسلام وجود دارد، ولی این دین در سراسر 

جهان در حال گسترش است.
وی تاکید کرد: مبلغان باید برای آگاهی بخشی جامعه تلاش کنند و از فشار ها و 

سختی هایی که در راه تبلیغ دین وجود دارد، هراسی نداشته باشند.
این مرجع تقلید با بیان اینکه برای کسب روزی هرگز شخصیت خود را پایین نیاورید 
گفت: خداوند تاکید دارد روزی بندگان را خودش تقسیم می کند و کسی برای کسب روزی 

نباید نزد دیگران خود را تحقیر کند.
وی با اشاره به دشواری هایی که در راه تبلیغ دین وجود دارد، تصریح کرد: همه پیامبران 
الهی برای تبیین و تبلیغ احکام دینی از سوی خداوند برگزیده شدند و در انجام رسالتی که 

بر دوش داشتند با مشقات فراوانی رو به رو بودند.
آیت الله علوی گرگانی با تاکید بر اینکه کسب علم اهمیت فراوانی دارد، خاطرنشان کرد: 
کسانی که تحصیل علم می کنند، در جایگاه بالایی از جامعه قرار دارند که باید در این راه 

به خدا توکل کرد.

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان تلفن: 
32906160 فکس: 32903209 
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3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,250,000یک مثقال طلا

981,120یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,600,000سکه بهار آزادی

9,640,000سکه امامی

5,080,000نیم سکه

2,750,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 31,500,000پژو 

SLX 405 32,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 43,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

معاون حجتی عنوان کرد:

مرغ با یارانه ارزان شد
معاون وزیر جهادکشاورزی گفت: شرایط تولید گوشت قرمز با ثبات، عرضه به 
اندازه کافی و تغییرات ایجاد شده مربوط به حلقه های واسط و شرایط بازار است. 
حسن رکنی ضمن رد مباحث مطرح شده مبنی بر اینکه کمبود دام سبب گرانی قیمت 
گوشت قرمز در بازار شده است، اظهارداشت: جمعیت دامی کشور بسیار زیاد است و ما 
دام های پرواری زیادی نیز آماده عرضه به بازار داریم.  وی با بیان اینکه بیش از ۹0 درصد 
نیاز کشور به گوشت از طریق تولید داخلی و بخش اندکی از طریق واردات انجام می شود، 
افزود: واردات نیز به اندازه کافی پیش بینی شده است، ضمن اینکه در بازار داخلی ما با 
مازاد تولید هم در دام سبک و هم در دام سنگین مواجه هستیم و هیچ مشکلی در زمینه 
عرضه گوشت قرمز وجود ندارد.  معاون وزیر جهاد کشاورزی در مورد علل افزایش قیمت 
گوشت قرمز در بازار اضافه کرد: طبیعتا روند عرضه و تقاضا در طول سال تغییراتی دارد 
و همیشه یکسان نیست، معمولا در روزهای پایانی سال تقاضا در بازار مصرف بالا می رود 
و همین موضوع سبب ایجاد تغییرات قیمتی می شود که این امری طبیعی است.  رکنی 
با اشاره به اینکه قیمت خرید دام از دامداران تغییر چندانی نداشته است، گفت: شرایط 
تولید با ثبات و عرضه به اندازه کافی است و تغییرات ایجاد شده مربوط به حلقه های واسط 

و شرایط بازار است. 
خرید و عرضه مرغ قطعه بندی شده در دستور کار 

معاون وزیر جهادکشاورزی با اشاره به کاهش قیمت مرغ منجمد به 5100 تومان برای 
کمک به تنظیم بازار و تامین نیاز مردم، اظهارداشت: قیمت تمام شده مرغ منجمد برای 
دولت بیش از 7 هزار تومان است و دولت بیش از ۲000 تومان در این زمینه یارانه 
می پردازد.  رکنی با بیان اینکه مرغ منجمد با طی پروسه بهداشتی و استانداردهای بالا 
در کشور تولید می شود، گفت: هیچ محدودیتی در زمینه عرضه این نوع مرغ وجود ندارد 
ستاد تنظیم بازار به تناسب نیاز پیش بینی کرده که این کار انجام شود تا تعادل قیمتی به 
وجود آید، ضمن اینکه قیمت منطقی هرکیلوگرم مرغ گرم نیز حدود 7 هزار تومان است. 
معاون وزیر جهاد کشاورزی در مورد برنامه های آینده وزارت جهاد گفت: پیش بینی 
کردیم برای خریدهایی که قرار است طی سال های آتی در زمینه گوشت مرغ انجام شود، 
سازمان دهی های جدیدی را تعریف و مرغ ها را به صورت قطعه بندی شده خریداری و 
عرضه کنیم.  رکنی افزود: این امر در دستور کار ما قرار دارد، کارگروه های فنی در حال کار 
بر روی آن هستند و امیدواریم اقدام مناسبی در این زمینه طی سال های آتی انجام دهیم. 

معاون سازمان حمایت اعلام کرد؛

طرح نوروزی کنترل قیمت ها
 تا نیمه فروردین ادامه دارد

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: بنا بر قانون 
نظام صنفی جدید که سال گذشته به تصویب مجلس رسید، مسئولیت نظارت 
بر بازار بر عهده اتحادیه ها و تشکل های صنفی است و در این راستا طرح پایش 

بازار کالا و خدمات ویژه ایام نوروز انجام می شود.
مجتبی فراهانی اظهار کرد: در بسیاری از کشورها فروشندگان برای روزهای پایانی سال 
تخفیف قائل می شوند که این موضوع منجر به افزایش فروش می شود که با اجرایی شدن این 
موضوع در میان کسبه، طبیعی است رضایت مردم افزایش یابد و میزان فروش نیز بالا رود.

اجرای طرح پایش بازار کالا و خدمات ویژه نوروز تا 15 فروردین 94
وی افزود: طرح پایش بازار کالا و خدمات ویژه ایام عید نوروز با مشارکت 3000 نفر 
نیروی بازرس و حدود ۲۲ هزار نیروی بازرس افتخاری از نیمه اسفند ماه آغاز شده و 

بازرسان به صورت نامحسوس بازار را تا پانزدهم فروردین ۹۴ رصد و کنترل می کنند.
جلوگیری از افزایش غیرمنطقی قیمت ها یا کمبودهای احتمالی در نوروز

فراهانی بابیان اینکه با اجرای این طرح از افزایش غیرمنطقی قیمت ها یا کمبودهای 
احتمالی جلوگیری می شود، گفت: برای اجرای این طرح سازمان تعزیرات حکومتی، اداره 
استاندارد، اتاق اصناف، اتحادیه ها و سایر تشکل هایی که به نوعی با این موضوع ارتباط 

دارند با ما همکاری می کنند.
اولویت کالایی طرح پایش بازار کالا و خدمات ویژه نوروز

معاون بازرسی و نظارت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در عین حال 
بیان کرد: آجیل و خشکبار، میوه، شیرینی، پوشاک، کیف و کفش، لبنیات، مواد پروتئینی 

و قند و شکر از جمله مواردی هستند که در اولویت این طرح قرار دارند.

بازار غلط  انداز لوازم تزیینی
 در دست چینی ها 

بازار انواع لوازم تزیینی در روزهای پایانی سال تقاضای بیشتری دارد و از رونق 
نسبی برخوردار شده است؛ هرچند که به گفته فروشندگان، قیمت لوازم تزیینی 

ثبات چندانی ندارد و بازار غلط  انداز آن معمولا با نوسان روبرو است.
 بازار لوازم تزیینی که عمده آن وارداتی است و چینی ها سهم بیش از 80 درصدی 
در آن دارند، از جمله بازارهایی است که در ایام مختلف سال مشتریان خود را دارد. 
با وجود آنکه معمولا لوازم تزیینی و فانتزی در اسفندماه با اقبال بیشتر مردم مواجه 
می شود، برخی فروشندگان از نوسان و بالا رفتن قیمت این لوازم گله مند هستند. به گفته 
کارشناسان، علیرغم اینکه عمده وسایل تزیینی از نفت تهیه می شوند و هزینه تمام شده 
آنها از قیمت نفت تبعیت می کند، در ماه های اخیر به جای کاهش، روند افزایشی داشته اند 
اما فروشندگان می گویند با وجود بالا رفتن قیمت برخی لوازم تزیینی، میزان فروش آنها 
نسبتا مناسب است. در میان انواع لوازم تزیینی گوی های تزیینی، انواع مجسمه، شمع های 
معطر، چراغ های تزیینی، آب نما، گل های مصنوعی، سبد تزیینی و ساعت دیواری از 
فروش بیشتری برخوردار هستند. همچنین لوازمی چون تلفن های قدیمی، ساعت پاندولی 
و گرامافون قیمت های بالاتری در بین لوازم تزیینی دارند که فروش شان نسبت به کالاهای 

دیگر کمتر است.
قیمت انواع لوازم تزیینی

در بازار لوازم تزیینی، قیمت ها بسیار متفاوت است و نمی توان سقف یا معیاری برای 
تعیین قیمت در نظر گرفت لذا میانگین  قیمت ها در این گزارش مد نظر قرار گرفته است؛ 
بر این اساس ساعت های دیواری تزیینی در قیمت های مختلف از ۲0 هزار تا بعضا چند صد 
هزار تومان عرضه می شوند. ساعت های ایستاده بزرگ تزیینی نیز 500 هزار تومان به بالا 
فروخته می شوند.  همچنین گلدان های تزیینی که در جنس های مختلف اعم از سرامیکی، 
چینی، کریستال و ... عرضه می شوند از 15 هزار تومان قیمت دارند که در اندازه های بزرگتر 
و جنس مرغوب تر قیمت شان میلیونی می شود.  انواع مجسمه  در اندازه های کوچک نیز 
قیمتی حدود 10 تا 150 هزار تومان دارند. گوی های تزیینی رومیزی نیز 18 تا ۴5 هزار 
تومان، فندک و پیپ تزیینی ۴0 تا 1۲0 هزار تومان قیمت دارند.  تابلوهای تزیینی نیز 
بسته به اندازه، طرح، جنس و کیفیت شان قیمت های بسیار متفاوتی دارند؛ به طوریکه نرخ  
آنها از 18 هزار تومان آغاز می شود و تا چندین میلیون نیز قیمت دارند.  انواع شمع های 
معطر تزیینی نیز که تقاضای بالایی هم دارند از 5000 تومان قیمت شان شروع می شود و 
بعضا تا حدود 80 هزار تومان هم عرضه می شوند. جاشمعی و شمعدان های تزیینی بسته 
به نوع و جنس شان قیمت شان متفاوت است و شمعدان های کریستال قیمت شان به 
میلیون هم می رسد.  قیمت انواع گل مصنوعی شاخه ای 10 تا 50 هزار تومان، گرامافون 
نیز از 60 تا 500 هزار تومان، تلفن قدیمی تزیینی 1۹0 تا ۲50 هزار تومان، آب نماهای 
خانگی نیز 60 هزار تا یک میلیون تومان قیمت دارند.بشقاب های دیواری تزیینی و سنتی 
نیز قیمت هایشان از 30 هزار تومان آغاز می شود. انواع آباژور نیز بسته به مدل رومیزی یا 

ایستاده آن از 1۴0 هزار تومان به بالا قیمت دارد.
یادآور می شود، این قیمت ها به صورت میانگین از بازار لوازم تزیینی منزل است چراکه 
معمولا لوازم تزیینی و فانتزی شاخص تعیین قیمت ندارند و قیمت هایشان همچون تنوع 

در عرضه، بسیار متفاوت است.

 CNG جزئیات طرح جدید کاهش قیمت
رئیس انجمن صنفی سی.ان.جی کشور با اشاره به ارائه طرح پیشنهادی کاهش 
20 درصدی قیمت CNG به دولت گفت: احتمال دارد بهای CNG از سال 

آینده در صورت تثبیت قیمت بنزین به 500 تومان کاهش یابد.
اردشیر دادرس درباره تحولات جدید قیمت گذاری CNG گفت: در شرایط فعلی با 
توجه به سقوط قیمت جهانی نفت و به تبع آن کاهش بهای گاز صادراتی در بازارهای 

منطقه در ایران گران ترین CNG در بین کل کشورهای جهان عرضه می شود.
رئیس انجمن صنفی سی. ان. جی کشور با اعلام اینکه با اشاره به ابلاغ مصوبه جدید 
هیات دولت مبنی بر کاهش قیمت CNG، اظهار داشت: براساس این بخشنامه هیات 
دولت بهای هر کیلوگرم  CNG به 600 تومان کاهش یافته است. این مقام مسئول با 
استقبال از تک نرخی شدن عرضه CNG از ابتدای اسفند ماه سال جاری، بیان کرد: 
قیمت CNG تاکنون به صورت کیلوگرمی و مترمکعبی در جایگاه ها عرضه می شد که 

با مصوبه دولت این حامل انرژی پاک به صورت تک نرخی در جایگاه ها عرضه می شود.
دادرس با بیان اینکه اخیرا طرح جدید پیشنهادی کاهش قیمت CNG به هیات 
دولت، وزارت نفت و کمیسیون انرژی مجلس ارسال شده است، بیان کرد: در شرایط 
فعلی تناسب قیمت بین بنزین و CNG در کشور حدود 55 تا 60 درصد است که این 
تناسب باید به ۲5 تا 30 درصد کاهش یابد. رئیس انجمن صنفی سی. ان. جی کشور با 
تاکید بر اینکه در طرح جدید ارائه شده برای کاهش قیمت CNG پیشنهاد کاهش ۲0 
درصدی قیمت این حامل انرژی به دولت مطرح شده است، اظهارداشت: از این رو در 
صورت تثبیت قیمت بنزین در سال ۹۴ باید قیمت CNG به کمتر از 500 تومان به ازای 
 CNG هر کیلوگرم کاهش یابد. این مقام مسئول با اشاره به کاهش تقاضا برای خرید
در کل کشور، تاکید کرد: کاهش فاصله قیمتی بین بنزین و CNG موجب شده است 
که مردم تمایل کمنری برای خرید CNG پیدا کنند. وی در پایان با اعلام اینکه کاهش 
قیمت CNG می تواند منجر به افزایش مصرف این حامل انرژی شود و به نوعی مصرف 
بنزین در کشور مدیریت شود، خاطرنشان کرد: قیمت های فعلی CNG نمی تواند منجر 
به رقابت با بنزین شود و عملا مصرف بنزین با تثبیت قیمت ها در سال 13۹۴ با افزایش 

بیشتری روبرو خواهد شد. 

وزارت نفت درحالی ار زرح خود برای 
مشارکت در صادرات برق دفاع کرده و 
ایرادات زیادی را متوجه فعالیت وزارت 
نیرو و رسانه ها دانسته است که وزیر 
نیرو بالاخره با موضع گیری در این زمینه 
تاکید کرد: مبحث صادرات برق توسط 
وزارت نفت در دولت مطرح نشده است.

حمید چیت چیان، وزیر نیرو با تاکید بر 
طرح نشدن موضوع صادرات برق از سوی 
وزارت نفت در دولت اظهار کرد: صادرات برق، 
ماهیتا و ذاتا به عهده وزارت نیرو است و متولی 

صادرات برق صرفا این وزارت خانه است.
حمید چیت چیان با ابراز تعجب از ورود 
وزارت نفت در عرصه صادرات برق، تاکید 
وظایف  از  خارج  برق  صادرات  انجام  کرد: 
ورود  از  استقبال  با  وی  است.  نفت  وزارت 
به عرصه صادرات برق و  بخش خصوصی 
با وزارت نیرو، تاکید کرد: هر  عقد قرارداد 
نیروگاهی که بخواهد در کشور برق تولید و 

صادر کند باید از طریق شبکه انتقال این کار 
را انجام دهد. سرمایه گذاران به شرط این که 
50 درصد برقی که صادر می شود را در داخل 
بفروشند، می توانند با هدف صادرات، برق 
تولید کنند. وزیر نیرو با تاکید بر این که هر 

کسی از این به بعد با می تواند با وزارت نیرو 
قرار داد ببندد و برق تولیدی خود را به شرط 
عرضه نیمی از تولید در بازار برق یا بورس 
انرژی صادر کند، افزود: به ازای صادرات ما 
هزینه انتقال انرژی را دریافت می کنیم. وی با 

اشاره به هدر رفتن گاز فلر در عسلویه نیز با 
اشاره به این که با توجه به نرخ های تکلیفی، 
پول بیشتری برای برق تولیدی از گاز فلر 
پرداخت نمی شود، تاکید کرد: گاز فلری که تا 
الان سوزانده می شد را می توان مجانی برای 
تولید برق عرضه کرد. چیت چیان با استقبال 
از ورود شرکت ها به عرصه تولید برق از طریق 
سوخت گاز فلر نیز تاکید کرد: پرداخت پول 
فلر  گاز  از  برق حاصل  برای خرید  بیشتر 
منطقی نیست و باید راه هایی پیدا کنیم که 
تولید برق از فلر با قیمت تمام شده کمتری 
صورت گیرد و حتی گاز فلری که تا الان 

سوزانده می شد را می توانیم مجانی دهیم.
وزیر نیرو تاکید کرد: در حال حاضر خرید 
برق در شبکه با دو مکانیسم رقابتی شامل 
بورس انرژی و بازار برق صورت می گیرد. در 
بازار برق، شبکه برق از هر نیروگاهی که برق را 
با قیمت ارزان تری عرضه کند، خرید می کند 

لذا برق با قیمت بالاتر نمی خرد.

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار با بیان اینکه 
مشکلات کارفرمایان بیشتر از کارگران است، گفت: 
وضع کارگران کشور زمانی خوب خواهد شد که تولید 

رونق بگیرد.
جمال رازقی جهرمی گفت: کارفرمایان با کارگران در یک 
کشتی نشسته اند اما تا زمانی که تولید در کشور رونق نگیرد 
و مشکلات کارفرمایان برطرف نشود سفره کارگران رنگین 

نمی شود و معیشت آنها بهبود نمی یابد.
بنگاهها در وضع  افزود: برخی تصور می کنند که  وی 
سودآوری به سر می برند در حالی که اگر سودده بودند امروز 

50 درصد واحدها تعطیل و مابقی در حال رکود نبودند.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار که در یک برنامه 
تلویزیونی سخن می گفت، ادامه داد: در حال حاضر دولت، 
قوه قضاییه و مجلس به شدت از نظام بانکی حمایت می کنند 
ولی هیچ گونه حمایتی از کارفرمایان حتی در بحث بدهی 
بانکی صورت نمی گیرد. وی گفت: درباره مالیات بر ارزش 
افزوده بحثی نداریم چون در همه دنیا گرفته می شود ولی این 
مالیات در نقطه مصرف اخذ می شود در صورتی که در کشور 
ما به دلیل برخی مسایل دولت توان مقابله با آن را ندارد 
و تولیدکننده عملا دچار مشکل شده است. جمال رازقی  
جهرمی در ادامه با بیان اینکه کارفرمایان حتی توان پرداخت 

دستمزد متناسب با تورم 15 درصدی را ندارند، اظهار کرد: تا 
زمانی که مطالبات کارفرمایان تعیین تکلیف نشود و مشکلات 
آنها پابرجا بماند توان پرداخت دستمزد بیشتر را ندارند. وی 
گفت: تامین معیشت کارگران تماما به عهده کارفرما نیست. 
هم اکنون بخشی از هزینه های سبد معیشت کارگران را 
آموزش و بهداشت تشکیل می دهد در حالی که در قانون 
اساسی آموزش رایگان و تحصیل از وظایف دولت است. 
غلامرضا عباسی - رییس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران ایران - در ادامه با بیان اینکه کارگران مشکلات 
کارگران را قبول دارند،  گفت: اگر کف معیشت کارگران و 
رقم 2 میلیون و 500 هزار تومانی خط فقر را در نظر بگیریم 
افزایش دستمزد بر مبنای تورم فعلی قابل پذیرش نیست. 

وی گفت: اینکه ملاک تعیین مزد را نرخ تورم 15 یا 17 
درصدی قرار بدهیم عادلانه نیست زیرا تاثیری در زندگی 
کارگران ندارد عده ای معتقدند اگر دستمزد بیش از تورم 
افزایش یابد خودش تورم زا است اما سوال اینجاست که با 
این استدلال چرا نرخ تورم را ملاک تعیین مزد قرار داده اند؟ 
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور با تاکید 
بر اینکه جامعه کارگری با بخش کارفرمایی مشکلی ندارد، 
گفت: دولت باید به وظیفه خود در قبال کارفرمایان عمل 

کند و از بخش نیروی انسانی حمایت کند.
به گفته عباسی هزینه تمام شده نیروی انسانی در تولید در 
کشورهای توسعه یافته 75 درصد است در حالی که این رقم 

در کشور ما زیر 10 درصد است.

یک مقام مسئول در وزارت کار گفت: بررسی آئین نامه اجرای قانون الزام به 
فراگیری آموزش های فنی و حرفه ای براي اشتغال به کار در دستور کار کمیسیون 

تخصصی شورای اشتغال کشور قرار گرفت. 
پوراندخت نیرومند گفت: بسیاری از  قوانینی که مصوب می شود برای اجرایی شدن، مستلزم 
آیین نامه اجرایی هستند و قانون الزام فراگیری آموزش های فنی و حرفه ای نیز از جمله 

قوانینی بود که باید آیین نامه اجرایی آن تدوین و تصویب می شد.
نیرومند افزود: با عنایت به نقش مهارت آموزی بود که در سال 1376 قانون الزام به فراگیری 
آموزش های فنی و حرفه ای تصویب شد و چنانچه اقدامات مورد نیاز براي اجرای قانون اتخاذ 

می شد، شاید امروز اشتغال کشور در شرایط فعلی قرار نداشت.
وي تاکید کرد: تدوین این آیین نامه از فروردین ماه سال جاری شروع و براي طرح در شورای 
عالی اشتغال به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعي ارائه شد و وی نیز با توجه به اهمیت موضوع، 
به صورت ویژه بررسی آیین نامه را در کمیسیون تخصصی مورد تأیید قرار داد و در اسفند ماه 
سال جاري، اولین نشست تخصصی کمیسیون شوراي عالي اشتغال با محوریت بررسی این 
آیین نامه برگزار شد. معاون سازمان آموزش فنی و حرفه ای ابراز امیدواری کرد با تصویب 
آیین نامه یاد شده و الزام مشارکت تمامي دستگاهه ای اجرایی به ویژه وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزی، نیرو و نفت و در ارتقاء مستمر مهارت های نیروی کار بتوان 
ضمن ایجاد زمینه اشتغال متقاضیان کار با افزایش بهره وری نیروی انسانی و حفظ صیانت از 

فرصت های شغلی اثربخش تولیدی و خدماتی را فراهم کرد.
نیرومند با اشاره به اهمیت موضوع مهارت به عنوان رکن اصلی توسعه کشور بیان داشت: در 

پژوهش ها و تحقیقات انجام شده بین المللی و ملی، مهارت آموزي به کرات مورد تاکید قرار 
گرفته است. علیرغم تأکید صاحبنظران و متخصصان اقتصاد توسعه بر تربیت نیروی انسانی 
ماهر، هدایت منابع کشور به سمت و سوی زیرساخت های فیزیکی و همچنین ارائه آموزش ها 

بدون توجه به بسترهای صنعتی، کشاورزی و خدماتی مشکلاتي را ایجاد کرده است.
وی با اشاره به اینکه اشتغال موضوع میان بخشی است و مستلزم توجه به کلیه مولفه ها و 
شاخص های مرتبط اجتماعی، فرهنگی، صنعتی، فناوری، کشاورزی است ادامه داد: هدف از 
آموزش، چه آموزش های رسمی و چه آموزش های غیررسمی تربیت نیروی انسانی ماهر و 
متخصص، افزایش سطح فرهنگی جامعه و حل معضلات و آسیب های اجتماعی است؛ البته 

نتایج قابل لمس در جامعه نشان می دهد که اهداف فوق حاصل نشده است.
این مقام مسئول در وزارت کار با اشاره به ظرفیت پنجره جمعیتی کشور ادامه داد: این 
ظرفیت بهترین فرصت برای کشورها جهت نیل به توسعه پایدار کشورهای توسعه یافته مختلف 
در راستای استراتژی های توسعه خود است که توانستند با استفاده از بستر جمعیت فعال 

اقتصادی پنجره جمعیتی خود، نیل به اهداف توسعه را دنبال کنند و به توسعه برسند.
نیرومند افزود: تبین استراتژی های توسعه در سطوح ملی و منطقه ای، طراحی و استقرار 
نظام جامع اطلاعات بازار کار و توجه به کلیه ابعاد شایستگی شایستگی حرفه ای اعم از 
شایستگی های فنی، فردی، فرهنگی و اجتماعی در راستای استراتژی های توسعه ای کشور 
در بخش های تولیدی و خدماتی، حل معضلات و چالش های قانونی و انطباق قوانین با 
نیازهای توسعه کشور و هماهنگی سه قوا و به ویژه توسعه خواهی مدیران سه قوه  از الزامات 

توسعه است.

مدیرکل تعاونی های توزیعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از آغاز طرح فروش بهاره تعاونی های مصرف 

با اعمال تخفیفات ویژه به شهروندان خبر داد.
احمد بیگدلی شاملو اظهار کرد: طی هماهنگی های به عمل 
آمده با اتحادیه ها و شرکتهای تعاونی مصرف و در راستای 
افزایش رفاه شهروندان، طرح فروش ویژه بهاره در شبکه 

گسترده تعاونی های مصرف با شرایط خاص آغاز شده است.
شده  عرضه  اقلام  درصدی   20 تا   15 تخفیف  از  وی 
در تعاونی های کارگری خبر داد و گفت: اتحادیه مرکزی 
تعاونی های مصرف کارگران ایران )امکان( در این ایام اقلام و 
مایحتاج ضروری مردم را با درج تخفیف در فیش های خرید 

عرضه می کند.
فروشگاههای  از  شعبه   20 داد:  ادامه  شاملو  بیگدلی 
زنجیره ای سپه نیز با اعمال تخفیف ویژه برروی 1000 قلم 
کالا آماده خدمت رسانی به شهروندان هستند و شرکت در 
قرعه کشی جوایز نوروزی تا پایان اسفند ماه را برای عموم مردم 
پیش بینی کرده اند. مدیرکل تعاونی های توزیعی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی از مشارکت 250 فروشگاه تعاونی مصرف 
محلی در این طرح خبر داد و گفت: تخفیف در نظر گرفته 
شده در این تعاونی ها 5 تا 45 درصد است و توزیع کالاهای 
مختلف همراه با قرعه کشی محصولات خانگی را در سطح 
محلات برعهده دارند. وی همچنین از صدور کارت عضویت 
رایگان ویژه فروشگاههای عرضه مستقیم اتحادیه سراسری 

تعاونی های مصرف محلی ایران خبر داد.
بیگدلی شاملو در ادامه از تعاونی های مصرف کارکنان دولت 

)اسکاد( به عنوان دیگر گروه تعاونی های مصرف حاضر در این 
طرح نام برد و گفت: تعاونی های مصرف کارمندی تا پایان 
اسفندماه اقلام و کالاهای مورد نیاز اعضای خود را با حداقل 

قیمت و تسهیلات اعتباری عرضه می کنند.
توسط  ماهه  اقساط 20  در  لوازم خانگی  فروش  از  وی 
تعاونی های مصرف فرهنگیان خبر داد و گفت: کلیه مواد 
خوراکی و مصرفی در تعاونی های مصرف فرهنگیان تا سقف 
5 میلیون ریال و طی اقساط پنج ماهه و پوشاک و البسه تا 

سقف 10 میلیون ریال طی اقساط 12 ماهه در شهر تهران 
عرضه می شود و تخفیفات ویژه ایام نوروز به عموم شهروندان 

نیز در این فروشگاهها تعلق گرفته است.
به گفته مدیرکل تعاونی های توزیعی وزارت تعاون، 50 
فروشگاه زنجیره ای شرکت تعاونی شمس نیز در سطح کشور 
فروش اعتباری خود را از 10 ماه به 15 ماه و فروش جهیزیه 
را از 15 ماه به 20 ماه برای اعضای خود افزایش داده و با 40 

درصد تخفیف زیر قیمت بازار عرضه می کنند.

وزیر نیرو :

وزارت نفت درخواست صادرات برق را 
در دولت مطرح نکرد

نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار اعلام کرد:

تامین معیشت کارگران نیازمند رونق تولید

راهکار جدید حل مشکل سابقه کار

مدیرکل تعاونی های توزیعی خبر داد؛
تخفیف نوروزی تعاونی های مصرف به مردم

آگهی فقدان سند مالکیت 
 شرکت باریابان مطمئن با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل 06۲۴55 
الف- ۹3 مربوط به پلاک 105۴7/۲1 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم در صفحات 1۲ دفتر 7۹0  ذیل ثبت 1۴7۹71 ثبت 
و سند صادر و بعلت سهل انگاری فقود گردیده و تقاضای صدور سند مالیک المثنی را نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره 
یک اصلاحی ماده 1۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت  به تاریخ ذیل آگهی می گردد  تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با  مدارک  خود پس  از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به  این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول 
 به موجب  اجراییه صادره از شعبه ۲3- دادگاه عموم حقوقی قم که در اجرای احکام 8 قم به شماره 8/۹3ج/167  و 
7/۹۲ج/500- ثبت گردیده لها خانم راضیه حامدی علیه آقای رضا علیزاده محکوم علیه محکوم است به پرداخت جمعا مبلغ 
3۲1/867/000 ریال در حق هر یک از محکوم لها و مبلغ 16/000/000 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت، 
به تقاضای محکوم لها اموالی از محکوم علیه توقیف شده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده است مقدار سی سهم مشاع 
از شصت سهم مشاع از یکصد و سی سهم مشاع از دو هزار و چهارصد سهم ششدانگ پلاک ثبتی 1031۲ – اصلی بخش 
سک قم که شصت سهم به صورت یک بار منزل مسکونی به نشانی بلوار 15  خرداد خ نوبهار کوچه 3۹  روبروی دبیرستان 
دخترانه امامت کد پستی ۹61۴۹- 371۴6  که سند قطعی آن به نام آقای احمد سپر غم فرد می باشد و طی سند عادی 

)قولنامه( به نام آقای  رضا علیزاده گردیده است .
عرصه خانه مذکور به صورت مشاع و عبارتست از 60 سهم مشاع از 130 سهم از ۲۴00 سهم ششدانگ که به نام  آقای احمد 

پسر غم می باشد ، با مساحی به عمل آمده در محل ، مساحت عرصه خانه فوق حدود 60 متر مربع محاسبه گردید – نمای 
ساختمان سیمانی – حیاط با در آهنی و با کف موزائیک – روی دیوار نرده حفاظ آهنی – توالت با درآهنی و کف موزائیک و 
دیوارها سفید- ساختمان همکف دارای در و پنجره آهنی -  اداری دو اتاق تو در تو باکف سیمانی و دیوار و سقف سفید – سقف 
تیر  آهنی – آشپزخانه با کف سرامیک  و دیوارها ۲ متر کاشی – زیر زمین از کف  آشپزخانه با پله سیمانی-  کف موزائیک و 

دیوارها سیمانی -  حمام با در آهنی و کف موزائیک و دیوارها سیمانی – ساختمان دارای انشعاب آب و برق و گاز می باشد.
ارزیابی

و مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ ۹۴/01/18 ساعت ۹/30  الی 10 صبح به  آدرس ، قم ، خ ساحلی ، جنب زندان 
ساحلی  دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که 
قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در 
صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد . برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن را ظرف یکماه از تاریخ 
مزایده بپردازداین آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعت بیشتر به واحد مراجعه نمائید. 
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی 

 

 ارزش کل ) ریال( هر متر مربع)ریال ( (مساحت) متر مربع محل مورد ارزیابی
 000/000/020 000/000/7 56 عرصه
 000/000/292 000/000/3 50 اعیانی

 000/000/22   حیاط سازی
 000/000/22   انشعابات

 000/000/535 جمع کل : ششصد و سی و شش میلیون ریال
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برای نخستین بار:

رشته تیراندازی با کمان قم 
صاحب سهمیه در تیم ملی شد

رئیس هیئت تیراندازی با کمان قم با بیان اینکه این هیئت به دنبال راه اندازی 
پایگاه های تیراندازی با کمان در سطح قم است گفت: رشته تیراندازی با کمان 

قم برای نخستین بار صاحب سهمیه در تیم ملی شد.
سید مهدی حیدرآبادی اظهار داشت: رشته تیراندازی با کمان در زمره رشته های در حال 
رشد در قم محسوب می شود و برای رشد این رشته و شناساندن آن به مردم در نظر داریم 

پایگاه های تیراندازی با کمان را در نقاط مختلف قم راه اندازی کنیم.
وی افزود: تقویم پیش��نهادی تیراندازی با کمان قم در سال ۹۴ تدوین شده و با توجه 
به مدال آوری این رشته در بازی های آسیایی اینچئون، این رشته ظرفیت خود را برای 
کسب موفقیت های بین المللی نشان داده و ما نیز به دنبال پرورش قهرمانان ملی پوش 

در قم هستیم.
رئیس هیئت تیراندازی با کمان قم گفت: رشته تیراندازی با کمان قم برای نخستین بار 
صاحب سهمیه در تیم ملی شد چنان که ربابه شاه مرادی در بخش کامپوند برای نخستین 
بار در رشته تیراندازی با کمان به تیم ملی دعوت شد تا نخستین دعوت شده تیراندازی 

با کمان بانوان قم لقب گیرد.
حیدرآبادی بیان کرد: در بخش مردان نیز اسماعیل علی نژاد در بخش ریکرو به عضویت 
تیم ملی تیراندازی با کمان در آمد و این اتفاق مثبت برای رشته تیراندازی برای نخستین 
بار اس��ت که رخ می دهد و ثمره تلاش خانواده تیراندازی با کمان قم در سال های اخیر 

است.
وی عنوان کرد: برای اجرای برنامه های خود به منظور توسعه این رشته در قم نیازمند 
حمایت مس��ئولان ورزشی و استانی قم هستیم و بر مبنای همین همکاری می توانیم 
برنامه های عمومی و خانوادگی تیراندازی با کمان را سازماندهی کرده و در عین حال به 

دنبال استعدادیابی تیراندازان نوپا نیز باشیم.
رئیس هیئت تیراندازی با کمان قم تصریح کرد: برنامه ریزی لازم برای اعزام نفرات بر تر 
و تیم منتخب استان به مسابقات قهرمانی کشور و انتخابی تیم های ملی و نیز مسابقات 
جایزه بزرگ انجام شده و در تلاش هستیم جامعه ورزشکاران این رشته را از نظر کمی 

افزایش دهیم.

سرپرست هیئت کاراته قم خبر داد:

دعوت کاراته کاهای قمی
 به اردوی تیم ملی کاراته جوانان

سرپرس�ت هیئت کاراته استان قم از حضور کاراته کاهای قمی در مسابقات 
سبک شیتوریو شیتوکای کشور خبر داد .

علیرضا برخوردار اظهار داشت: مسابقات قهرمانی کاراته کشور جهت انتخاب برترین های 
رده سنی نوجوانان و جوانان به منظور شرکت در اردوی تیم ملی کاراته در سالن دستغیب 

شیراز برگزار شد و نمایندگان کاراته قم در این مسابقات خوش درخشیدند.
وی افزود: به همین منظور امیر حس��ین جانقربان در وزن منهای 76 کیلوگرم و امیر 
حسین حجازی راد در وزن منهای 68 کیلوگرم از سوی کادر فنی تیم ملی کاراته جوانان 

به اردوی تیم ملی دعوت شدند.
سرپرست هیئت کاراته قم گفت: کاراته کاهای مستعد باشگاه آوای رزم قم که زیر نظر 
قهرمان ارزنده کاراته ایران و جهان مجید عبدالحسینی تمرین می کنند امسال سال خوبی 
را پشت سر گذاشتند و توانستند در دو رویداد بین المللی ارومیه و جام ایران زمین 16 
مدال رنگارنگ و در مسابقات قهرمانی کشور در استان البرز به 30 مدال دست پیدا کنند.

برخوردار بیان کرد: امیر حسین جانقربان از ابتدای امسال توانسته بود مدال برنز مسابقات 
بین المللی کاراته ارومیه، مدال نقره مسابقات بین المللی جام ایران زمین، مدال طلای 
مسابقات قهرمانی کشور استان البرز و هفته گذشته مدال طلای مسابقات قهرمانی کاراته 

استان قم جهت اعزام به مسابقات انتخابی تیم ملی را بدست آورد.
وی عنوان کرد: امیر حس��ین حجازی راد نیز امس��ال توانست به مدال برنز مسابقات 

بین المللی ارومیه و مدال نقره مسابقات قهرمانی کشور استان البرز دست پیدا کند.
سرپرست هیئت کاراته استان قم درباره حضور کاراته کاهای قمی در مسابقات قهرمانی 
کاراته سبکی شیتوریو شیتوکای کشور تصریح کرد: این مسابقات به میزبانی لرستان در 
رده های س��نی، نونهالان، نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان در رده کمربند قهوه ای و 
مشکی برگزار شد و کاراته کاهای قمی هم در بخش کومیته و هم در بخش کاتا عملکرد 

قابل قبولی داشتند.
وی افزود: کاراته کاهای اعزامی قم در بخش کومیته موفق به کسب یک مدال طلا، 3 
نقره و ۲ برنز شدند و تنها مقام نخست و طلای ارزشمند تیم کاراته قم را حسن علی بلندی 

در وزن منهای 60 کیلوگرم رده سنی 16 تا 17 سال به دست آورد.

رئیس هیئت هندبال قم:

تیم هندبال صبا در صورت حل مشکلات مالی 
در لیگ برتر می ماند

 رئیس هیئت هندبال استان قم با بیان این که راهیابی هدف پویان قم به لیگ 
برتر بانوان نشانگر رشد هندبال قم است، گفت: تیم هندبال صبا در صورت حل 

مشکلات مالی در لیگ برتر می ماند.
سید علیرضا طباطبایی اظهار داشت: تیم هندبال هدف پویان قم امسال با قهرمانی در 
لیگ دسته اول هندبال بانوان کشور به لیگ برتر راه یافت در حالی که این تیم پیش از این 

عنوان قهرمانی لیگ دسته دوم را نیز کسب کرده بود.
وی افزود: راهیابی هدف پویان قم به لیگ برتر بانوان نشانگر رشد هندبال قم است به ویژه 
این که هدف پویان از بازیکنان بومی و نفرات جوان هندبال قم استفاده می کند که همگی 

این بازیکنان از سطح مدارس قم استعدادیابی شده اند.
رئیس هیئت هندبال قم گفت: در مسابقات لیگ دسته اول هندبال کشور، تیم هندبال 
هدف پویان قم جوان ترین تیم حاضر در مسابقات بود و این موفقیت نوید این را می دهد 
که هندبالیست های جوان قمی می توانند سال های سال در سطح نخست هندبال ایران 
بدرخش��ند و حتی به قهرمانی هندبال کشور برسند. طباطبایی در مورد وضعیت تیم 
هندبال صبای قم نیز بیان داشت: صبا این هفته در قم باید به دیدار نفت و گاز گچساران 
برود در حالی که پیروزی در این مسابقه صبا را به بقا در لیگ امیدوار می کند گرچه با 
شرایط مالی کنونی مشکلاتی وجود دارد. وی عنوان کرد: تیم هندبال صبای قم ظرفیت 
بقا در لیگ برتر را دارد اما باید در نیم فصل تقویت شویم و باشگاه صبا نگاه مثبتی به این 
تیم داشته باشد البته باشگاه صبا پیش از آغاز فصل اعلام کرده بود که مشکل مالی وجود 

دارد اما در عین حال هزینه های جاری تیم را پرداخت می کند.
 رئیس هیئت هندبال قم تصریح کرد: صبا در مس��ابقات این فصل خود در لیگ برتر 
هندبال به جز بازی برابر هیماری ارومیه در قم برابر سایر تیم ها شکست خورده اما می تواند 
در ادامه فصل حداقل در بین تیم های حاضر در فصل آینده قرار گیرد. طباطبایی افزود: 
امیدواریم مشکلات مالی تیم صبای قم حل شود و تیم هندبال نیز با حل این مشکلات 

وضعیت بهتری پیدا کند.

 رئیس هیئت فوتبال قم:

سفیر گفتمان نماینده قم در جام حذفی 
فوتبال کشور شد

رئیس هیئت فوتبال قم با بیان اینکه نمایندگان فوتبال قم در مسابقات جوانان 
کشور حضور پیدا می کنند گفت: س�فیر گفتمان نماینده قم در جام حذفی 

فوتبال کشور شد.
کریم بهرامی اظهار داشت: تیم فوتبال سفیر گفتمان به عنوان قهرمان جام حذفی فوتبال 

باشگاه های استان قم سال آینده در جام حذفی باشگاه های کشور شرکت می کند.
وی افزود: سفیر گفتمان برای دومین سال متوالی به عنوان نماینده قم در جام حذفی 
فوتبال شرکت می کند چنان که این تیم سال گذشته نیز قرار بود در جام حذفی فوتبال 

کشور شرکت کند اما از شرکت در این مسابقات انصراف داد.
رئیس هیئت فوتبال قم گفت: مسابقات جام حذفی فوتبال باشگاهی قم مدت ها تعطیل 
بود و برنامه مشخصی برای برگزار آن وجود نداشت اما امسال عزم جدی برای برگزاری این 
مسابقات داشتیم در حالی که در سال های گذشته تیم نایب قهرمان لیگ بر تر به عنوان 

نماینده قم در جام حذفی شرکت می کرد.
بهرامی بیان کرد: سفیر گفتمان در دیدار نهایی جام حذفی فوتبال باشگاه های استان 
برابر تیم فوتبال ایران جوان قرار گرفت و با پیروزی 3 بر صفر برابر این تیم موفق به کسب 
عنوان قهرمانی شد در حالی که در لیگ بر تر فوتبال قم رد سال ۹3 نیز تیم فوتبال هما 

به مقام قهرمانی رسیده بود.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود عنوان کرد: نمایندگان فوتبال قم در مسابقات 
جوانان کشور حضور پیدا می کنند چنان که تیم های فوتبال عقاب پردیسان و افشید که 
در مرحله نخست موفق به کسب جواز صعود شده اند باید در مرحله دوم برای کسب جواز 

صعود به لیگ دسته اول جوانان کشور رقابت کنند.
رئیس هیئت فوتبال قم تصریح کرد: تیم فوتبال عقاب پردیسان در دور نخست این 
رقابت ها در استان فارس به مصاف حریفان خود رفت و پس از تیم حافظ شیراز به مقام 

دوم رسید و همراه با این تیم شیرازی راهی مرحله دوم مسابقات شد.
بهرامی خاطرنشان کرد: تیم فوتبال افشید نیز عملکردی مشابه عقاب پردیسان داشت و 
در مسابقات مرحله گروهی در اراک پس از تیم آلومینیوم سازی اراک عنوان دوم را کسب 

کرد و در مرحله دوم این مسابقات بار دیگر به میدان می رود.

 رئیس هیئت موتورسواری و اتومبیل رانی قم:

موتورسواران قمی پیست و مکان تمرین ندارند

 رئیس هیئت موتورسواری و اتومبیل رانی قم از حضور اتومبیل ران قمی در 
جمع برترین های کشور خبر داد و گفت: موتورسواران قمی فاقد مکان تمرین 

و پیست هستند
سید کاظم صالحی اظهار داشت: مسابقات اتومبیل رانی قهرمانی کشور در حالی برگزار 
شد که یک اتومبیل ران قمی موفق به کسب یک مقام دومی و یک مقام سومی در این 

رقابت ها شد.
وی افزود: مس��ابقات اتومبیل رانی قهرمانی کشور در پیست آزادی تهران برگزار شد و 
رحمان کوراتی اتومبیل ران قمی موفق شد در کلاس 1۴00 سی سی صاحب عنوان دوم 

شود و در کلاس 1600 سی سی عنوان سوم را به دست آورد.
رئیس هیئت موتورسواری و اتومبیل رانی قم گفت: به طور کلی مسابقات اتومبیل رانی در 
کلاس های مختلف نظیر ۲06، پراید، جی تی، 1۴00 سی سی و 1600 سی سی برگزار 

می شود و کوراتی در دوره گذشته این مسابقات نیز عنوان سوم را به دست آورده بود.
صالحی بیان داشت: هیئت موتورسواری و اتومبیل رانی قم قهرمانان دیگری چون حسین 
دانشور و سیدسعید طباطبایی را در اختیار دارد که البته طباطبایی در این دوره مسابقات 
حضور نداش��ت اما با راه اندازی پیست موتورس��واری و اتومبیل رانی در ورزشگاه یادگار 

امام )ره( قم، این رشته در آینده می تواند حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد.
وی درباره وضعیت موتورس��واری قم عنوان کرد: موتورسواران قمی فضای تمرینی و 
مسابقاتی در اختیار ندارند و با وجود راه اندازی پیست، نمی توانند وسایل نقلیه موتوری را 
به پیست بیاورند و همکاری لازم از سوی نهادهای ذیربط نیز با آنها انجام نشده در حالی 

که موتورسواران قمی در شهرهای دیگر چنین مشکلاتی ندارند.
رئیس هیئت موتورس��واری و اتومبیل رانی قم تصریح کرد: بیشتر موتورسواران قمی 
تمرینات خود را در ش��هرهای مجاور به ویژه تهران انجام می دهند و عدم وجود فضای 
تمرینی مناسب برای علاقمندان به موتورسواری سبب می شود این موتورسواران به دنبال 

استفاده از فضاهای عمومی یا غیر استاندارد برای موتورسواری باشند.

مهدی زاده: با توجه به داشته هایمان 
می توانیم بهتر نتیجه بگیریم

کاراته کای تیم آذرخودرو گفت: با توجه به پتانسیل بالایی که تیم آذرخودرو 
دارد می توانیم در مسابقات لیگ بهتر نتیجه بگیریم.

امیر مهدی زاده اظهار داشت: تیم آذرخودرو از پتانسیل بالایی برخوردار است و نفرات 
خوبی را نیز در اختیار دارد و بر همین اساس می تواند در لیگ بهتر نتیجه بگیرد. البته 
در این میان باید به خستگی بازیکنان نیز توجه کرد زیرا اکثر بازیکنان این تیم ملی پوش 
هس��تند و در طول سال گذش��ته در مسابقات زیاد و مهمی به همراه تیم ملی حضور 

داشته اند.
وی ادامه داد: به عقیده من تیم در سال آینده و بعد از تعطیلات عید می تواند در نیم  
فصل دوم بهتر نتیجه بگیرد و به عنوان قهرمانی دست پیدا کند، البته در هفته پایانی 
از دور رفت نیز در صورت برد در هر 3 مبارزه می توانیم قهرمانی نیم فصل را نیز از آن 

خود کنیم.
ملی پوش تیم کاراته آذرخودرو عنوان کرد: در مورد مبارزه ام با نماینده تیم دانشگاه آزاد 
نمی خواهم صحبت کنم و برایم مهم این است که در مجموع این تیم آذرخودرو بود که 

توانست نتیجه خوبی بگیرد و مبارزه را به سود خود به پایان برساند.

تیم فوتسال ماهان تنیدس قم در حالی با برگزاری 
یک مسابقه دیگر به کار خود در لیگ بر تر فوتسال 
پایان می دهد که زیر تیغ موج بی سابقه انتقادات قرار 

دارد.
 فریادهای یک صدای هواداران ماهان تندیس در جریان 
شکست سنگین این تیم برابر فرش آرای مشهد در سالن 
شهید حیدریان قم نشانگر خواسته قلبی هواداران فوتسال قم 

و نیاز فوتسال قم به یک رنسانس بود.
هواداران با شعارهای همه جانبه خود به شکلی بی سابقه، 
خواستار پایان کار ناصر شریفی به عنوان مدیر عامل ماهان 
تندیس شدند و زمزمه های روی سکو ناگهان به شکل عجیبی 
علنی شد و بازگشت محسن حسن زاده به قم نقش جرقه ای 

بر این انبار باروت را داشت.
با وجود اینکه ناصر شریفی این روز ها زیر بار پایان دوران 
از خود،  محبوبیت خود در ورزش قم نمی رود و کماکان 
عملکردش در دوران مدیریتی و البته علیرضا رعدی دفاع 
می کند اما کاملا واضح است که عنصر محوبیت از تیمی با 

مدیریت ناصر شریفی از دست رفته است.
پیکان انتقادات این روز ها به سمت ناصر شریفی نشانه 
رفته زیرا وی مسبب جدایی محسن حسن زاده در ابتدای 
فصل با وجود قهرمانی در جام حذفی، کناره گیری ظاهرا 
مسالمت آمیز امیر شمسایی، نتایج ضعیف ماهان و در   نهایت 

حضور علیرضا رعدی در ماهان است.

در این میان، به نظر می رسد تماشاگران ماهان تندیس با 
رعدی مشکلی ندارند اما این باور در بین هواداران نهادینه شده 
که علیرضا رعدی به دلیل ارتباط نزدیکش با ناصر شریفی، 
به علی شریفی فرزند ناصر شریفی مدت زمان زیادی بازی 
می دهد در حالی که نسبت به کیفیت فوتسال علی شریفی 

همواره انتقادات زیادی وجود داشته است.
 علی شریفی که امسال در عنوان مربی همراه با تیم امید 
ماهان تندیس قهرمان لیگ بر تر فوتسال امیدهای کشور شد 
همواره از سوی پدر خود مورد پشتیبانی و حمایت قرار گرفته 
در حالی که وی همواره از ورود به حواشی خودداری کرده 
اما به نظر می رسد دفاع غیرمنطقی و جانبدارانه پدر از پسر 
بیش از اینکه به سود علی شریفی باشد به ضرر وی تمام 
شده و پیکان انتقادات را بیش از گذشته به سوی وی متمایل 

کرده است.
 برخی از منتقدان تیم فوتسال ماهان و وضعیت فعلی آن 
پیش از اینکه مدیر عامل ماهان را عامل ناکامی های آن بدانند، 
امیر جلالی رئیس هیئت مدیره این باشگاه را مقصر اصلی 
قلمداد می کنند زیرا به عقیده این گروه از منتقدان جلالی 
برای مدیرعاملی بد ترین گزینه ممکن را انتخاب کرد و اگر 
خود مسئولیت مدیر عاملی را بر عهده می گرفت یا شخص 
دیگری را به این کار می گماشت شاید ماهان وضعیت بهتری 
پیدا می کرد.  انتقادات علیه ماهان از هفته هشتم و شکست 
در ساوه برابر شهرداری آغاز شد و پس از آغاز نتایج ضعیف پی 

در پی ماهان و خروج امیر شمسایی از این تیم شکل تازه ای 
به خود گرفت با این حال حضور علیرضا رعدی و پشتیبانی 
عجیب و متقابل رعدی و شریفی از هم از یکسو و جبهه گیری 
این 2 در قبال سید وحید غیاثی و حسین صبوری سبب شد 

اختلافات از داخل تیم آغاز شده و موج آن به سکو ها برسد.
محسن حسن زاده، که نماد مخالفت با مدیریت موجود برای 
تماشاگران فوتسال قم محسوب می شود از هفته های آغازین 
نیم فصل دوم در سالن مورد تشویق قرار گرفت و زمزمه ها 
علیه شریفی روی سکو ها به صورت جسته و گریخته شنیده 

می شد.
 با افزایش آمار دقایق بازی علی شریفی با وجود حضور 
چند بازیکن دیگر در میدان و کیفیت بازی این بازیکن، فاجعه 
اهانت به خبرنگاران و میثم ایلانلو بازیکن سابق ماهان و فعلی 
شهید منصوری در جریان بازی ماهان و منصوری از سوی 
عوامل و کادر ماهان تندیس، جبهه گیری کادر فنی علیه 
یکدیگر و قضایایی از این قبیل، حواشی بیش از پیش در 
ماهان رخنه کرد اما ناصر شریفی به عنوان مدیر عامل باشگاه 

در کنترل این قضایا ناکام ماند.
 فریاد حدود 1800 تماشاگر قمی در دیدار ماهان تندیس 
و فرش آرای مشهد مبنی بر اینکه آن ها دیگر ناصر شریفی را 
نمی خواهند، علنی ترین شکل مخالفت با مدیریت حاکم بر 

فوتسال قم بود که تاکنون ورزش قم به خود دیده است.
 در این مسابقه، فرش آرا درست همانند تیم میزبان تشویق 
شد و تماشاگران فوتسال قم با شعارهای خود نشان دادند نه 
به حضور ناصر شریفی در ماهان علاقه ای دارند و نه علیرضا 
رعدی را می خواهند و ادامه حضور شریفی در مسئولیتی 
رسمی در نماینده فوتسال قم به معنای عدم پشتیبانی 
تماشاگران از این تیم است.  در این میان رعدی نیز که 
همیشه در مصاحبه هایش دنباله رو مکتب مدیر عامل است و 
اخیرا در مصاحبه ای اعلام کرده که اگر شریفی را از فوتسال 
قم بگیرند چیزی از آن باقی نمی ماند، بدون توجه به خواسته 
هواداران، تیمش را در قم غریبه عنوان کرده بی توجه به اینکه 
ماهان تندیس یا هر تیم دیگری بدون پشتوانه تماشاگران هیچ 

است.
 در حالی که تیم فوتسال ماهان تندیس این هفته در 
آخرین مسابقه خود در لیگ بر تر فوتسال باید با مس سونگون 
مسابقه دهد، به نظر می رسد این مسابقه آخرین مسابقه تاریخ 
باشگاه ماهان تندیس است گرچه امیر جلالی هنوز زیر بار 
اعلام رسمی این موضوع نرفته و احتمالا پس از پایان فصل 
این موضوع را علنی می کند.  در حالی که نماینده لیگ 
برتری فوتسال قم، منفور ترین دوران حیات خویش در اسامی 
مختلف از ارم کیش و کیش ایر گرفته تا صبا و ماهان تندیس 
را سپری می کند اهالی فوتسال قم خواستار تغییراتی بنیادین 

در فوتسال قم هستند. 

 ماهان تندیس زیر تیغ موج بی سابقه انتقادات

دروازه بان تیم فوتبال صبای قم:

زمین چمن ورزشگاه هلال احمر شبیه آسفالت است
دروازه بان تیم فوتبال صبای قم گفت: برخی نقاط زمین چمن ورزشگاه هلال 
احمر با آسفالت تفاوتی ندارد و من وقتی می خواهم روی زمین شیرجه بزنم با 

استرس و ترس این کار را انجام می دهم.
 مهرداد طهماسبی شرایط زمین چمن ورزشگاه هلال احمر را برای انجام تمرینات صبا 

مناسب نمی داند.
دروازه بان تیم فوتبال صبای قم  تاکید می کند که مسئولان استانی باید به فکر حل 
مشکل زمین تمرینی باشند چرا که زمین تمرینی فعلی صبا در ورزشگاه هلال احمر کفاف 

هر روز تمرین تیم لیگ برتری قم را نمی دهد.
نخستین پیروزی صبا در نیم فصل دوم در بازی با راه آهن چطور به دست 

آمد؟
اصلا نمی توان گفت چون این تیم ته جدولی بود بازی راحتی داشتیم چرا که با حضور 
فرهاد کاظمی این تیم متحول شده بود. می گویند کسی که می خواهد در مرداب فرو برود 
دست و پا می زند همه را با خود ببرد؛ راه آهن نیز همینطور بود چرا که آنها در معرض 
سقوط از لیگ هستند و می خواستند با شکست ما علاوه بر اینکه خودشان را از پایین 
جدول جدا کنند شرایط ما بحرانی شود. صبا نیز با توجه به اینکه 6 هفته برد نداشت شرایط 
سختی در جدول پیدا کرده بود اما خدا را شکر بازیکنان مقابل راه آهن بازی را برای 3 
امتیاز شروع کردند و در نیمه اول هم کاملا آن را نشان دادند و حتی یک گل هم زدیم. در 
دیدار با راه آهن خیلی خوب بازی کردیم و حملات زیادی داشتیم. در نیمه دوم به خاطر 
اینکه یک گل پیش بودیم و راه آهن حمله می کرد بازیکنان ما مصونیت از ایجاد موقعیت 
داشتند اما با تغییراتی که در ترکیب تیم انجام شد مجددا سوار بر بازی شدیم و توانستیم 3 
امتیاز را بگیریم. با این نتیجه از استرس حضور صبا در بین تیم های ته جدولی خارج شدیم 

و می توانیم راحت تر در ادامه لیگ بازی کنیم.
بازیکنانی که در نیم فصل به صبا اضافه شدند با سایر بازیکنان به هماهنگی 

رسیده اند؟
صبا در بازی با راه آهن به غیر از جواد کاظمیان و حسین کوشکی از نفرات نیم فصل اول 
استفاده کرد و با توجه به اینکه این 2 بازیکن در بیشتر بازی های دور برگشت لیگ همراه 
ما بودند به درک متقابلی با دیگر بچه های تیم رسیده اند و خیلی هماهنگ تر از قبل شده اند. 
تیم ما تقریبا یکدست است و همدلی زیادی بین نفرات قبلی و جدید وجود دارد که این 

می تواند عامل موفقیت صبا در دیدارهای آتی شود.
آیا صبا به روزهای خوبی که داشت باز می گردد؟

به جز 4 بازی اول لیگ که خوب نتیجه گرفتیم، از هفته پنجم تا هشتم تنها 2 امتیاز 
کسب کردیم اما با یک امتیازی که در اصفهان از سپاهان گرفتیم دوباره در جمع تیم های 
بالای جدول حضور یافتیم و توانستیم در پایان نیم فصل جایگاه خوب ششم را داشته 
باشیم. در نیم فصل دوم نیز به خاطر تغییر سرمربی و بازیکنان جدید نتوانستیم با آمادگی و 
هماهنگی کامل در بازی ها شرکت داشته باشیم ولی خدا را شکر با تساوی مقابل پرسپولیس 
در ورزشگاه آزادی خود را از جمع تیم هایی که خطر سقوط را احساس می کنند جدا کردیم 
و مطمئن باشید روند خود را همانطور که راه آهن را شکست دادیم ادامه خواهد داشت. 
مسابقاتی هم که پیش رو داریم فکر می کنم آنقدر سخت نباشد که نتوانیم بدون امتیاز از 
زمین خارج شویم. امیدوارم خدا کمک کند استقلال خوزستان را شکست دهیم و جایگاه 

خود را در جدول ارتقاء دهیم.
در 3 بازی نیم فصل دوم مقابل تیم های ذوب آهن، نفت مسجد سلیمان 
با  اما  کردید  دریافت  گل   7 و  داشتید  ضعیفی  عملکرد  تراکتورسازی  و 

نمایشی که در دیدار با پرسپولیس و راه آهن داشتید دوباره خود را به عنوان 
یکی از دروازه بان های خوب لیگ معرفی کردید طوری که رسانه ها بارها به 

عکس العمل هایی که داشتید پرداختند.
خیلی خوب نیست خودم راجع به این موضوع اظهار نظر کنم. خدا را شکر می کنم که 
این موفقیت ها را به دست آوردم و از تمام رسانه ها خصوصا برنامه 90 که عملکرد بنده را 
ستایش کردند، تشکر دارم. شرایط بدنی و ذهنی ام طوری است که می توانم به تیم صبا 

کمک کنم.
صبا از رتبه هشتم که اکنون در آن است بالاتر می آید؟

شک نکنید. همه بازیکنان نهایت تلاش خود را در تمرینات انجام می دهند. طبیعی بود 
که با آمدن آقای تارتار به زمان احتیاج داشتیم تا دستورات تاکتیکی ایشان را اجرا کنیم 
ولی حالا بعد از چند هفته تا حدود زیادی توانستیم تیمی که سرمربی انتظار دارد باشیم. 

امیدوارم بتوانیم در ادامه لیگ موفق باشیم و علاوه بر خوب بازی کردن گل هم بزنیم.
شرایط تمرینی تان چطور است؟

همه بازیکنان برای رسیدن به آمادگی و موفقیت تیم خوب تمرین می کنند ولی مشکلی 
که برای شخص بنده وجود دارد زمین تمرین است. برخی نقاط زمین چمن ورزشگاه هلال 
احمر با آسفالت تفاوتی ندارد و من وقتی می خواهم روی زمین شیرجه بزنم با استرس و 
ترس این کار را انجام می دهم تا آسیب نبینم. برای جلوگیری از این کار باید 4 دست لباس 
بپوشم تا بدنم زخمی نشود. از نظر پاس و سرعت انتقال توپ در تمرینات نیز دچار مشکل 
هستیم که امیدوارم تمام این موارد در فصل های آینده برطرف شود. مسئولان قم باید به 
فکر باشند تا زمین دیگری علاوه بر مجموعه ورزشی هلال احمر برای تمرینات ما فراهم 
کنند چرا که یک زمین کشش برگزاری تمام تمرینات تیم را ندارد. صبا یک تیم لیگ 

برتری است و باید امکانات آن نیز در سطح اول فوتبال ایران باشد.
بازی با استقلال خوزستان را چطور ارزیابی می کنید؟

دور رفت شرایط روحی و روانی خوبی نداشتیم و به آن خاطر در قم شکست خوردیم 
چون استقلال صنعتی تیمی نیست که از ما 3 امتیاز بگیرد. دیدار سختی خواهیم داشت 
چرا که آنها در معرض سقوط هستند و برد می خواهند. ما نیز تمام تلاش خود را انجام 

خواهیم داد تا این هفته نتیجه بگیریم.

 نگاهی بر سوابق رویارویی صبای قم و استقلال خوزستان در لیگ بر تر

مصاف هم تیمی ها در اهواز
خبرگزاری تس�نیم: تیم های فوتبال صبای قم و استقلال 
خوزس�تان یکی از بازی های هفته بیست و سوم لیگ بر تر 

فوتبال کشور را در اهواز برگزار می کنند.
 تیم فوتبال صبای قم که با شکست راه آهن به روند ناکامی های 
خود پایان داد این هفته به دیدار تیمی می روند که سرمربی و چند 

بازیکن سال های گذشته صبا در آن بازی می کنند.
صبای قم و اس��تقلال صنعتی خوزس��تان در حالی به هم روبرو 
می شوند که عبدالله ویسی سرمربی اسبق صبا و نیز محسن بیات، 
مهدی مومنی و مجید حیدری بازیکن سابق صبا برابر تیم سابق خود 
قرار می گیرند و رویارویی محمد اوسانی بازیکن نیم فصل نخست 

استقلال خوزستان با هم تیمی هایش در نوع حود جالب است.
به بهانه دیدار عصر جمعه دو تیم نگاهی داریم بر سوابق رویارویی دو 
تیم در ادوار لیگ بر تر در شرایطی که هر دو تیم امیدوارند با پیروزی 

در این مسابقه شرایطشان را در جدول بهبود بخشند.
تیم فوتبال صبای قم تا قبل از لیگ بر تر فوتبال در فصل 87-88 
با نام صبا باتری تهران در مسابقات لیگ بر تر حاضر بود و به همین 
دلیل مسابقات صبا تا پیش از این تاریخ به دلیل اینکه این تیم هویت 

دیگری داشته است مورد بررسی قرار نمی گیرد.
تیم فوتبال استقلال صنعتی خوزستان نیز در فصل گذشته به لیگ 
بر تر صعود کرد و علاوه بر بررسی دو مسابقه صبا در فصل گذشته 
برابر این تیم، دیدارهای صبا برای تیم استقلال اهواز نیز که هویت 

نزدیکی با استقلال خوزستان دارد بررسی می شود.
نخستین رویارویی صبای قم و استقلال اهواز در تاریخ لیگ بر تر به 
روز سه شنبه 16 مهر 1387 باز می گردد که در آن مسابقه صبای 
قم در ورزشگاه یادگار امام )ره( قم مقابل استقلال اهواز به پیروزی 
۲ بر صفر رس��ید در حالی که فریدون فضلی و شاهین شفیعی در 
آن مس��ابقه برای صبا گل زدند و بازیکنانی چون حسین ماهینی، 
رضا جلالی ثابت و علی انصاریان در آن زمان برای اس��تقلال اهواز 

بازی می کردند.

مهدی مومنی بازیکن فصل گذشته صبای قم،  برابر تیم سابقش 
به میدان می رود

در مسابقه برگشت  در روز 30 بهمن ماه     همان سال در اهواز، دیدار 
صبا و اس��تقلال اهواز با تس��اوی یک بر یک خاتمه یافت در حالی 
که در آن بازی، محس��ن رس��ولی استقلال اهواز را پیش انداخت و 
سپس محسن بیات که هنوز هم در صبا بازی می کند، گل تساوی 
بخش صبا را در نیمه دوم به ثمر رساند.سومین رویارویی صبای قم و 
استقلال اهواز در تاریخ لیگ بر تر مربوط به روز یکشنبه ۲۲ شهریور 
سال 1388 است که در آن مسابقه صبای قم در ورزشگاه تختی اهواز 
مقابل استقلال اهواز یک بر صفر به پیروزی رسید در حالیکه عباس 
محمد رضایی در دقیقه 58 آن مسابقه تنها گل صبای قم را که از 
وجود بازیکنانی چون داوود حقی، محمد نوری و ابوالفضل حاجی زاده 

بهره می برد، به ثمر رساند.
در مس��ابقه برگش��ت دو تیم در فصل 8۹-88 در ورزشگاه یادگار 
امام قم در روز جمعه ۲5 دی ماه سال 88، صبا با ۲ گل از دیه گو 
کلمنتینو و رامین رضاییان که امروز بازیکن راه آهن سورینت است، 
دروازه تیم اهوازی را در قم باز کرد تا بار دیگر استقلال اهواز را در قم 
شکست دهد و این آخرین مسابقه صبا و استقلال اهواز بود زیرا این 

تیم در همین فصل، به لیگ دسته اول سقوط کرد.
در فصل ۹3-۹۲ پس از اینکه اهواز سال ها در لیگ بر تر تنها تیم 
فولاد خوزستان را داشت، تیم استقلال صنعتی خوزستان با شمایل 
سابق استقلال اهواز پا به لیگ بر تر گذاشت تا مدل مدرن شده و جان 

گرفته استقلال اهواز بار دیگر در لیگ بر تر ظاهر شود.
در بازی رفت دو تیم صبای قم و اس��تقلال صنعتی خوزستان در 

فصل ۹3-۹۲، دو تیم روز جمعه 5 مهر ماه ۹۲ در ورزشگاه تختی 
اهواز به مصاف هم رفتند که در نیمه نخست آن مسابقه گلی رد و بدل 
نشد اما در نیمه دوم و در ثانیه های پایانی بازی، سهراب بختیاری زاده 
بازیکن س��ال های گذشته صبا که در آن سال به استقلال صنعتی 
پیوسته بود در دقیقه ۹0 گل پیروزی بخش میزبان را به ثمر رساند.

احمد حسن زاده در دیدار رفت دروازه استقلال را گشود اما در این 
بازی غایب است

ایمان مبعلی بازیکن آن زمان اس��تقلال صنعتی در آن مسابقه از 
زمین بازی اخراج ش��د و صبا ک��ه در آن زمان، روی خط باخت با 

گل های دقایق پایانی بود شکست دیگری را تجربه کرد.
در بازی برگشت دو تیم روز جمعه 18 بهمن ۹۲ در ورزشگاه یادگار 
امام )ره( قم، دو تیم با تساوی یک بر یک به کار خود خاتمه دادند در 
شرایطی که ابراهیم صالحی در دقیقه دوم بازی تیم عبدالله ویسی را 
پیش انداخت و در دقیقه 78 رضا عنایتی دروازه استقلال خوزستان 

را گشود تا بازی به تساوی کشیده شود.
در س��ومین مس��ابقه رودرروی دو تیم در نیم فصل نخست لیگ 
چهاردهم، روز ۲1 شهریور ۹3 در قم، تیم فوتبال صبای قم در خانه 
۲ بر یک به استقلال خوزستان باخت در حالی که احمد حسن زاده 
برای صبای قم و میثم مجیدی و ایمان باصفا برای استقلال صنعتی 
گلزنی کردند.مسابقه عصر روز جمعه دو تیم صبای قم و استقلال 
صنعتی خوزستان، چهارمین مسابقه رودرروی دو تیم در تاریخ لیگ 
بر ت��ر از زمان انتقال صبا به قم و گرفتن نام صبای قم به جای صبا 
باتری تهران و البته بدون در نظر گرفتن دیدارهای صبا برابر استقلال 
اهواز اس��ت در حالی که در تاریخ دیدارهای دو تیم بدون احتساب 
اس��تقلال اهواز، صبا هنوز موفق به پیروزی بر این تیم تازه وارد به 

لیگ بر تر نشده است.
دیدار تیم های فوتبال صبای قم و استقلال صنعتی خوزستان در 
هفته بیست و سوم چهاردهمین دوره لیگ بر تر فوتبال از ساعت 16 

و 30 دقیقه روز جمعه ۲۲ اسفند در اهواز برگزار می شود. 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول 
به موجب اجراییه صادره از ش��عبه 15-  دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم که در 
اجرای احکام 3 قم به شماره 3/۹3ج/155 ثبت گردیده  لها خانم نرگس طاهر نژاد علیه 
آقای عباس نوازنی  محکوم علیه محکوم اس��ت به پرداخت تعداد1۲۴  عدد سکه بهار 
آزادی و مبلغ 66/۹۲5/۴18 ریال به نرخ روز در حق محکوم  له و مبلغ 3/3۴6/۲70 ریال 
به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ، محکوم لها درقبال طلب خود مال غیر 

منقولی معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده اند.
احتراما ، به عطف به نامه ش��ماره 7/۲1515۲ مورخ��ه ۹3/۹/15 آن مقام محترم در 
خصوص ارزیابی سرقفلی و تعیین مال الاجاره یک باب  مغازه معرفی شده به شماره 11۲ 
واقع در خیابان اراک- جنب قبرستان نو ) حد فاصل پل  حجتیه و قم نو ( که متعلق به 
شهرداری و دراخیتار آقای عباس نوازانی و خانم نرگس  طاهر نژاد می باشد به استحضار 
می رس��اند از محل وقوع ملک مورد نظر بازدید و پس از انجام بررسی های لازم نظریه 

کارشناسی به شرح ذیل تقدیم می گردد:
الف- مشخصات مغازه مورد بازدید

مغازه مورد بازدید به مساحت 10/50  متر مربع تجاری با پوشش کف مغازه موزاییک 
فرش و بدنه ها س��رامیک ش��ده و دارای درب و  پنجره شیشه خور و حفاظ کرکره ای 

می باشد. همچنین مغازه دارای یک انشعاب برق شهر  جداگانه است.
ب- نظریه کارشناسی

با عنایت به نکات فوق، موقعیت محلی، مساحت و سایر عوامل موثر ارزش هر متر مربع 
از سرقفلی و انشعابات و کلیه حقوق منصوره متعلق به مالک مغازه مورد بازدید به مبلغ 
۴06/000/000 )چهارصد و ش��ش میلیون ( ریال و ارزش 10/50 متر مربع آن برابر با 
۲63/000/000/ ۴) چهارمیلیارد و دویست و شصت و سه میلیون ( ریال تعیین می گردد.

لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ ۹۴/1/۲0  ساعت ۹  الی ۹/30 صبح به آدرس 
قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید  از مورد مزایده 
را دارند می توانند  در مدت پنج روز مانده به روز مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل درجلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی 
شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد . برنده مزایده باید 
ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده 
بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات 

بیشتر به  این واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 



علمی و سلامت

علت فلج صورت چیست؟ 
یک متخصص مغز و اعصاب گفت: فلج صورت علت شناخته شده ای ندارد. 

دکتر مهیار معتقد با اشاره به اینکه فلج صورت به دو نوع مرکزی و محیطی تقسیم شده، 
اظهار کرد: در فلج مرکزی که مربوط به اختلالات بافت مرکزی مغز بوده و در سکته های 
مغزی شایع تر است، صدمه در قسمت فوقانی کمتر است و دست نخورده باقی می ماند. 

وی افزود: در نوع فلج محیطی، زمانی که عصب مغز از جمجمه خارج می شود، قسمت 
نیمه تحتانی و فوقانی را تحت تاثیر قرار داده و به صورت فلج خود را نشان می دهد. 

دکتر معتقد با اشاره به علائم فلج صورت تصریح کرد: در این بیماری حرکاتی مثل 
خندیدن، حرکات زبان، تکان دادن ابرو و پیشانی انقباض عضلانی ندارد.  وی به بیماری 
خانواده تبخال، شرایط فیزیولوژیک افراد از جمله بارداری و دیابت اشاره کرد و افزود: شیوع 
بیماری فلج صورت در این گروه  ها بیشتر رخ می دهد.  معتقد با تاکید بر اینکه فلج صورت 
پیشگیری خاصی ندارد، اذعان کرد: یک تا دو روز قبل از بروز بیماری در ناحیه پشت گردن 
افراد دچار بی حسی می شوند و اختلالاتی در حس چشایی و زبان آنها به وجود می آید.  
وی در ادامه راه های درمان فلج صورت را درمان دارویی، تمرکز در التهاب عصب و زمینه 
ویروسی و درمان فیزیوتراپی دانست.  این متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه در بیشتر 
مواقع فلج صورت ماهیت بدخیم ندارد، اظهار کرد: مبتلایان به این بیماری در محافظت 
از چشمانی که به علت عدم پلک زدن مختل شده و ممکن است ساعتها طول کشیده و 
در نهایت قرنیه فرد خشک شود می توانند با استفاده از قطره و پماد چشم عملکرد ضعیف 

چشم را تسکین دهند. 

خوردنی های مفید برای پیشگیری
 از سرطان روده 

پزشکان تاکید می کنند برای پیشگیری از سرطان روده بزرگ مصرف مقدار 
قابل توجهی سبزی همراه با ماهی موثر است. 

سرطان روده بزرگ دومین سرطان کشنده به حساب می آید که می توان با داشتن 
رژیم غذایی سرشار از سبزیجات همراه با ماهی خود را در برابر این بیماری مصون کرد. 

پزشکان در بررسی جدیدی که انجام دادند اطلاعات مربوط به وضعیت سلامت و 
رژیم غذایی 77 هزار آمریکایی را مورد مطالعه قرار داده و دریافتند افرادی که از رژیم غذایی 
گیاهی استفاده کرده اند ۲۲ درصد کمتر در معرض ابتلا به سرطان روده بزرگ هستند. 
همچنین زمانیکه این رژیم غذایی همراه با مصرف ماهی باشد احتمال ابتلا به سرطان 
روده بزرگ ۴3 درصد کاهش می یابد.  »میشل اورلیچ« از دانشگاه لوما لیندا در کالیفرنیا 
گفت: افرادی که سبزیجات مصرف می کنند نه تنها گوشت کمتری می خورند بلکه از 
خوردن نوشیدنی های حاوی کالری، غلات تصفیه شده و مواد قندی نیز پرهیز می کنند.  
به گزارش خبرگزاری یونایتدپرس، دکتر »آلفرد نئوگوت« از مرکز درمانی دانشگاه کلمبیا 
نیز گفت: در رابطه با مکانیزم های تغذیه ای متخصصان نمی توانند به طور قطع صحبت 
کنند و این مشکل در رابطه با مطالعات تغذیه ای سرطان هم وجود دارد و دقیقا نمی دانیم 
جزئیات این مکانیزم ها به چه صورت است. هر چند آنچه تاکنون مشخص شده تاثیر 
مثبت مصرف میزان بالایی از میوه و سبزی و خطرات مرتبط با مصرف بالای گوشت قرمز 

برای سلامتی است. 

براساس برآوردها؛

2 درصد افراد جامعه
 دچار روماتیسم مفصلی هستند 

بر اساس برآوردها حدود 2 درصد افراد جامعه دچار روماتیسم مفصلی هستند 
و مردان بیشتر از زنان دچار این بیماری می شوند.

هوشنگ فقاهت متخصص ورماتولوژی افزود: روماتیسم مفصلی هنگامی بروز می کند که 
سیستم ایمنی بدن به بافتهای مفاصل حمله و آنها را تخریب می کند و در نتیجه مفاصل 

بدن متورم، خشک و دردناک شده و در مراحل بعدی بیماری تغییر شکل می دهند.
وی با بیان اینکه در سالهای اخیر موارد ابتلا به روماتیسم مفصلی افزایش یافته است، 
تصریح کرد: بر اساس برآوردها حدود ۲ درصد افراد جامعه دچار روماتیسم مفصلی هستند 
و مردان بیشتر از زنان دچار این بیماری می شوند. فقاهت یادآور شد: البته تا کنون علت 
دقیق بروز بیماری روماتیسم مفصلی کشف نشده است ولی در عین حال عوامل محیطی 
و شغلی و همچنین عوامل ژنتیکی در بروز این بیماری می توانند نقش داشته باشند. وی 
خاطر نشان کرد: یکی از مهمترین موضوعات در خصوص بیماری روماتیسم مفصلی بروز 
موارد این بیماری در سنین میانسالی و سالمندی است که البته به دلیل الگوهای نادرست 
زندگی موارد ابتلا به روماتیسم مفصلی در سنین قبل از میانسالی نیز افزایش یافته است.

پیشگیری از اختلالات تکاملی رفتاری
 نیازمند مدیریت یکپارچه 

برنامه ریزی و پیشگیری از اختلالات تکاملی رفتاری نیازمند حمایت همه 
جانبه و مدیریت یکپارچه همگان است.

جواد علاقبندراد متخصص روان پزشکی اطفال افزود: در سال های اخیر شیوع بالای 
اختلالات روان پزشکی در گروه سنی کودک و نوجوان در سطح جهانی کاملاً شناخته شده 
است و پژوهش های داخل کشور نیز شیوع بالای این اختلالات و پیامدهای نگران کننده آن 
را تأیید کرده است. وی گفت: استاندارد جهانی نشانگر آن است هر یک دلار سرمایه گذاری 
در برنامه های مربوطه به کودک خردسال متضمن بازگشتی معادل 7 دلار است و منافع 
حاصل از سیاست ها و برنامه های مؤثر در زمینه مراقبت و رشد یکپارچه کودکان خردسال،  
به شکل صرفه جویی در هزینه های ناشی از ترک تحصیل، عملکرد تحصیلی بهتر، خشونت 
و خیانت کمتر و همچنین بهره وری بیشتر اقتصاد نمودار می شود. وی گفت: ایران تاکنون 
به پیشرفت های چشمگیر در زمینه کاهش مرگ و میر کودکان، کاهش میزان سوء تغذیه 

کودکان و دستیابی به آموزش ابتدایی همگان نائل آمده است.
علاقبندراد گفت: پیشرفت بیشتر در این راستا عمدتاً به توانایی متخصصین برای 
هماهنگ و یکپارچه کردن خدمات موجود برای کودکان به ویژه در زمینه پیشگیری 
از اختلالات تکاملی – رفتاری و تشخیص و درمان زودهنگام این اختلالات در سطوح 

مختلف بستگی دارد.

این نکات را درباره جوش های سر سیاه
 رعایت کنید 

افرادی که به جوش های سرسیاه مبتلا هستند، از کرم های چرب استفاده 
نکنند.

پرویز طوسی متخصص پوست و مو گفت: هنگامی که دهانه غده چربی پوست فرد 
بسته می شود، تجمع چربی در این ناحیه اتفاق می افتد. گاهی منفذی در این محل وجود 
دارد و این منفذ به اصطلاح اکسیده می شود. در این هنگام جوش های سرسیاه در پوست 
فرد ظاهر می شود. وی افزود: جوش های سرسیاه ناحیه صورت را تنها می توان به وسیله 
داروهای مخصوص آکنه از بین برد. به دلیل آن که این نوع جوش در دسته انواع آکنه قرار 
می گیرد. این متخصص پوست و مو با اشاره به نکاتی پیرامون بروز جوش سرسیاه عنوان 
کرد: افرادی که به جوش های سرسیاه مبتلا هستند، از کرم های چرب و کرم پودر استفاده 
نکنند. همچنین این گونه افراد محل جوش سرسیاه را فشار ندهند، به دلیل آن که در اثر 

فشار این جوش ها به نوع چرکی تبدیل خواهد شد.

با مصرف این دارو تست های کبدی و کلیوی 
را فراموش نکنید 

مصرف خودسرانه داروها همواره زمینه ساز عوارض متعدد به ویژه آسیب های 
کبدی می گردد.

معصومه سیدعلی کارشناس ارشد پرستاری افزود: مصرف طولانی مدت مسکن ها به 
ویژه استامینوفن در طولانی مدت فرد را تحت تأثیر عواقب متعدد قرار می دهد.

وی گفت: افراد با سوءتغذیه و یا اعتیاد حتی با مصرف مقادیر متوسط استامینوفن نیز 
ممکن است دچار مسمومیت کبدی شوند.  سیدعلی گفت: مطالعه عوارض داروها نباید 
سبب ایجاد ترس از مصرف داروها شود و زمانی که قطعاً نیازمند به مصرف دارو هستیم. به 
دلیل ترس آن را مصرف نکنیم، بلکه باید آگاهانه مصرف داروها را مدیریت نمود و وقتی که 
لازم است مصرف کنیم.  دانشجوی کارشناسی ارشد پرستاری سالمندی در پایان اظهار 
داشت: از طرفی خیلی اوقات به جای داروهای غیر نسخه ای می توان از طب مکمل نظیر 

طب سنتی استفاده کرد و جایگزینی مناسب برای استفاده غیرمنطقی از داروها را یافت.

بیماري هایی که با ورزش درمان می شوند 

ورزش، عمر را طولاني تر مي کند، باعث کاهش 
وزن مي شود و به تقویت قلب کمک مي کند اگرچه 
بهترین درمان ورزش است اما به ندرت پزشکان 

براي بهبود بیماري آن را توصیه مي کنند.
میلیون ها نفر در جامعه ما به علت ورزش نکردن از 
بیماري رنج مي برند اما ورزش چه نوع بیماري را درمان 

مي کند:
 اضطراب: اضطراب روزانه و نگراني هاي کاري براي همه 
وجود دارد. اضطراب بالیني مزمن هم نوعي از اضطراب 
است از مسائلي مانند افسردگي نشأت مي گیرد. ورزش 
با  زیرا  است؛  مفید  افسردگي  و  اضطراب  درمان  براي 
آزادسازي هورمون آندروفین احساس خوب ایجاد مي کند 
و خلق و خوي افراد را بهبود مي بخشد. افرادي که ورزش 

مي کنند، ۲5 درصد کمتر دچار اضطراب مي شوند.
 بهترین ورزش:براي مبتلایان به اضطراب مزمن، ورزش 
هاي آرام سازي )مدیتیشن( از جمله یوگا بهترین است 

زیرا سیستم عصبي را آرام مي کند.
 ADHD- بیش فعالي

اگرچه این بیماري هیچ درماني ندارد، اما ورزش تمرکز 
را بهبود مي بخشد. ورزش به طور موقت میزان دوپامین 
را افزایش مي دهد و در نتیجه مشابه داروهایي مانند 
»ریتالین« عمل مي کند. علاوه بر آن، بخشي از مغز را که 
موظف به گرفتن تصمیمات و کنترل ضربه و تکانه هاست 
)impulse( تحریک مي کند. ورزش اضطراب به وجود 

آمده بر اثر ADHD را از بین مي برد.
نوع  هر  از  توانند  مي  بزرگسالان  ورزش:  بهترین   
ورزشي بهره ببرند، اما کودکان بهتر است به ایروبیک و 
ورزش هاي تیمي که اعتماد به نفس را افزایش مي دهد 

بپردازند.
 از دست دادن حافظه:

ورزش، جریان خون به مغز را تحریک مي کند و با رفع 
عوامل ایجاد مشکلات قلبي مانند کلسترول بالا و سفت 

شدن رگ ها، مانع لخته شدن خون مي شود. مغز سالم 
به یک قلب سالم نیاز دارد. بررسي ها نشان مي دهد 
بزرگسالاني که به ورزش مي پردازند، در تست حافظه، 
توجه، تصمیم گیري، انجام چند کار با هم و برنامه ریزي، 

امتیاز بهتري به دست مي آورند.
یک  یادگیري  همانند  کار  تکرار  ورزش:  بهترین   
مهارت جدید، باعث رشد مغز نمي شود. ورزش هاي ساده 
مانند پیاده روي کردن از یک مسیر تازه، باغباني، یا تغییر 
مسیر دوچرخه سواري و... مي تواند بسیار مفید واقع شود.

 مشکلات خواب:
به جاي مصرف قرص خواب آور، ورزش کنید. ورزش 
نسبت به مصرف قرص، خوابي بهتر و عمیق تر ایجاد مي 
کند. غیر از آن، کمبود خواب با بروز مشکلات متعددي 
ارتباط دارد که با ورزش رفع مي شود؛ از جمله افزایش 
وزن، خستگي مفرط، بیماري قلبي و عدم توانایي کنترل 
استرس... که افزایش وزن باعث آپنه خواب نیز مي شود.

 بهترین ورزش: هر نوع ورزش 30 دقیقه اي کیفیت 
خواب را بهبود مي بخشد، به ویژه ورزش هایي مانند یوگا 

و... . 
آسم: 

شاید نامعقول به نظر بیاید، اما اگر دچار آسم شده اید 
هرچه بیشتر ورزش کنید کمتر دچار حمله آسم خواهید 
شد. بالا رفتن وزن تأثیر منفي روي وضعیت بیمار مي 

گذارد؛ زیرا سلول هاي چربي التهاب ایجاد مي کنند.
بهترین ورزش: اگر تصمیم دارید بیرون منزل ورزش 
کنید سعي کنید در معرض تحریک کننده هاي محیطي 
مانند کپک، گرده، آلاینده و حتي هواي خیلي سرد که 

حمله آسم ایجاد مي کند قرار نگیرید.
 قاعدگي و علایم مربوط به یائسگي:

ورزش علایم قاعدگي و یائسگي را کاهش مي دهد. 
اغلب زنان در این دوران دچار اضطراب، تغییر خلق و خو و 
افسردگي مي شوند. ورزش علاوه بر عمل کردن به عنوان 

انرژي دهنده طبیعي و تقویت کننده خلق و خو، تغییرات 
هورموني شایع در این دوران را از بین مي برد. در زنان 
مسن تر، ورزش مي تواند باعث افزایش تراکم استخواني 
شود که با بالا رفتن سن افت مي کند. ورزش مي تواند 
با بیماري قلبي عروقي و چاقي مفرط که ناشي از تغییر 

هورموني در دوران یائسگي است مقابله کند. 
بهترین ورزش: براي زنان در دوران یائسگي، ترکیبي 
از ایروبیک و ورزش هاي مقاومتي و براي کاهش علایم 

قاعدگي ورزش ایروبیک کافي است.
 درد در قست تحتاني، کمر، لگن، زانو و گردن:

تقریباً هر نوع درد را مي توان با ورزش کاهش داد 
زیرا اغلب دردها مربوط به نشستن طولاني مدت، شیوه 
زندگي بي تحرک، استرس و چاقي مفرط است. همه 
این ها را مي توان با ورزش رفع کرد. درد ممکن است به 
علت ضعیف بودن عضله در قسمت موثر باشد. درد زانو 
مي تواند به علت ضعیف بودن تاندون در ران باشد. درد 
گردن و شانه مي تواند به علت خمیدگي طولاني مدت 

پشت ایجاد شود .
 بهترین ورزش: ورزش هاي مقاومتي و ورزش هاي 

کششي. 
استئوآرتریت: 

استئوآرتریت، درد و التهاب در اطراف مفصل ها بر اثر 
فرسودگي غضروفي است که از مفصل ها محافظت مي 
کند اما نگذارید درد مانع ورزش شود؛ زیرا ورزش باعث 
کاهش وزن مي شود و وارد آمدن فشار روي مفصل هاي 

دردناک را کاهش مي دهد.
مفصل  اطراف  هاي  عضله  مقاومتي،  هاي  ورزش 
دردناک را تقویت مي کند تا فشار وارده روي عضله ها 

کمي کاهش یابد.
بهترین ورزش: ورزش هایي مانند پیاده روي، شنا و 
ایروبیک در آب و با مشورت پزشک مي تواند مفید واقع 

شود.
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محققان انگلیسی فعالیت ناحیه ای در مغز را شناسایی کرده اند که مستقیما به 
شدت درد مرتبط است.

دانشمندان مرکز تصویربرداری رزونانس مغناطیسی کاربردی مغز در دانشگاه آکسفورد، با 
استفاده از نوعی شیوه تصویربرداری جدید مبتنی بر تکنیکی موسوم به برچسب گذاری اسپین 

شریانی، 17 داوطلب را در شرایط تجربه چند ساعت درد مورد بررسی قرار دادند.
 ،dorsal posterior insula نتایج نشان می دهد، فعالیت یک ناحیه در مغز موسوم به

شدت درد را نشان می داد.
درد، تجربه ای پیچیده  و چندبعدی است و موجب فعالیت در بسیاری از نواحی مغزی می شود 
که در فعالیت هایی مانند توجه و عواطف احساسی مانند ترس، شناسایی مکان درد و بسیاری 
مولفه های دیگر دخیل اند. با این حال، به نظر می رسد این ناحیه مغزی به ویژه با سطوح واقعی 

درد سر و کار دارد.
شناسایی ناحیه مغزی دخیل در شدت درد، به محققان امکان بررسی وضعیت های پیچیده تر 
مغز را می دهد که در بازه های زمانی طولانی وجود دارند. با رهگیری درد احساس شده طی 
چندین ساعت، دانشمندان قادر بودند تجربیات لحظه ای تر مانند تغییرات در توجه یا ترس را 

نیز بررسی کنند.
محققان کرم حاوی کاپسسین )ماده فعال در فلفل ها( را به ران راست داوطلبان حاضر اعمال 

کردند که این امر موجب بروز حس سوزش شد.
با از بین رفتن احساس درد، محققان با قراردادن بطری آب داغ بر روی جایی که کرم به آن 
مالیده شده بود، درد را دوباره فعال کردند؛ چند دقیقه بعد، آن ها با اعمال یک بطری آب خنک، 

درد را تسکین دادند و شدت میزان درد داوطلبان کم و زیاد شد.
محققان پی بردند، تغییرات فعالیت در این ناحیه در واقع، تغییرات در شدت درد داوطلبان 
را نشان می دهد. تیم تحقیقاتی به دنبال تأیید نتایج جدید با غیرفعال کردن این ناحیه از مغز 
در بیمارانی هستند که از درد غیرقابل کنترل رنج می برند. یافته های این تحقیق می تواند به 
شناسایی درد در افراد با توانایی ارتباطی محدود مانند بیماران در کما، کودکان کم  سن وسال و 

افراد مبتلا به زوال عقل کمک کند.

روبات پوشیدنی برای تقویت عملکرد ورزشکاران و سالمندان

در حالت خواب؛

دانشمندان برای هک کردن مغز انسان آماده می شوند
دانشمندان با انجام آزمایشاتی بی سابقه بر روی 
موش های درحال خواب، خود را برای هک کردن 

مغز انسان آماده می کنند.
»افکار خوابیده آماده برای هک شدن«، عنوان پروژه 
ای است که برای نخستین بار انجام خواهد شد. گروهی 
مغز  وارد  را  )هوشیار(  خودآگاه  خاطرات  دانشمندان  از 
پرسش  این  اکنون  اند.  کرده  خواب  درحال  موش های 
مطرح می شود که می توان تکنیک مشابهی را در آینده ای 
نزدیک برای تغییر دادن خاطرات موجود در مغز انسان هم 

به کار گرفت؟
افرادی که به هر دلیل دچار حوادثی تلخ و اسف بار می 
شوند همواره با کوهی از خاطرات ناگوار به زندگی خود ادامه 
می دهند. همواره این پرسش مطرح می شود که چگونه 

امکان دارد بتوان این خاطرات را از ذهن پاک کرد. اکنون به 
نظر می رسد راه حل پیدا شده است.

زمانی که خواب هستیم، مغز ما فعالیت هایی را که 
در طول روز داشته ایم به نمایش می گذارد. دانشمندان 
متوجه شده اند زمانی که موش های آزمایشگاهی در خواب 
هستند، مغز آنها رویدادهایی را که در پیشتر مشاهده کرده 
بودند پخش کرده که البته این فرآیند با سرعت زیادی 
صورت می گیرد. به نظر می رسد این فرآیند نوعی تمرین 
مغزی جهت تقویت یادگیری باشد و شاید به همین دلیل 
است که گفته می شود افرادی که شب کار هستند یا خواب 

کافی ندارند از سطح یادگیری پایین تری بهره می برند.
به تازگی گروهی از دانشمندان در انستیتو صنعتی و 
آموزش علوم عالی شیمی در پاریس از این فرآیند برای 

تولید خاطرات جدید در مغز موش های در حال خواب بهره 
برده اند. آنها در این بررسی نورون هایی که در فکر کردن 
به مکانی خاص دخیل هستند را مورد هدف قرار داده اند. 
اینگونه تصور می شود که این سلول ها به ما در شکل دهی 
به نقشه های درونی در مغز کمک می کنند. کشف این 
سلول ها در سال گذشته جایزه نوبل را برای کاشفانش به 

همراه داشت.
 دانشمندان این انستیتو از الکترودهای مخصوصی جهت 
مشاهده فعالیت این نوع سلول ها در مغز موش های 
آزمایشگاهی استفاده کردند. آنها بر این باورند که با تکرار 
این فرآیند بر روی انسان می توان به دنیای پررمز و راز 
درون مغز انسان و تفکراتش نفوذ کرده و حتی به وارد کردن 

افکاری جدید در آن اقدام نمود.

گامی بلند در غربالگری داروهای قلبی عروقی؛

طراحی »قلب تراشه ای« با همکاری دانشمند جوان ایرانی
تیمی از دانشمندان با همکاری »محمد ماندگار« دانشمند جوان ایرانی، شبکه ای از 
سلول های عضله قلب را در نوعی ابزار سیلیکونی کوچک قرار دادند که بافت قلب 

انسان را به طور کارآمدی، مدل بندی می کند.
 مهندسان زیستی دانشگاه کالیفرنیا در برکلی با آزمایش کردن این ابزار با داروهای قلب و 

 عروق، قابلیت عملیاتی این سیستم را به عنوان ابزار غربال کننده دارو ثابت کردند.
 ارائه این اندام بر روی تراشه، نشانگر گامی مهم به سوی ارائه شیوه های دقیق و سریع تر 
آزمایش سمی بودن دارو است و هدف از اجرای چنین پروژه ای در حالت کلی، تولید تراشه های 

بافت سه بعدی انسانی است که ساختار و عملکرد اندام های انسان را مدل بندی می کند.
 می توان در نهایت این تراشه ها را جایگزین استفاده از حیوانات برای غربالگری ایمنی و کارآیی 

آزمایشات مختلف کرد.
 محققان بر این باورند، استفاده از مدل های حیوانی برای پیش بینی واکنش های انسان به 
داروهای جدید، کارآیی چندانی ندارند. دلیل عمده این موضوع، تفاوت های بنیادی زیستی بین 
گونه هاست و به طور مثال، کانال های یونی که سلول های قلب از میان آنها، جریان های الکتریکی 

را هدایت می کنند، در تعداد و نوع، بین انسان ها و حیوانات متغیر هستند.
 بسیاری از داروهای قلب  و  عروق، این کانال ها را هدف قرار می دهند؛ بنابراین، این تفاوت ها 
اغلب منجر به انجام آزمایش های هزینه بر و ناکارآمدی می شوند که پاسخ های دقیقی را درباره 
سمی بودن داروها در بدن انسان در اختیار دانشمندان نمی گذارند. در این میان، استفاده از 
مدل اندام انسان می تواند هزینه ها و زمان لازم برای ارائه داروی جدید به بازار را تا حد زیادی 

کاهش دهد.
 در این مطالعه، سلول های قلب از سلول های بنیادی القایی انسانی گرفته شدند؛ این 

سلول های بنیادی بالغ، می توانند به انواع مختلف بافت تبدیل شوند.
 محققان سیستم قلب بر روی تراشه را به گونه ای طراحی کرده اند که ساختار سه بعدی آن با 

هندسه و فضابندی فیبر بافتی اتصالی در قلب انسان قابل مقایسه باشد.
 دانشمندان سلول های قلب انسانی را به ناحیه بارگیری ابزار سیلیکونی افزودند و هندسه 

این سیستم، به آرایش سلول ها در لایه های مختلف و جهت منفرد کمک کرد. کانال های 
میکروسیال بر روی هر یک از طرفین ناحیه سلولی، به عنوان مدلی برای رگ های خونی عمل 

می کند و تبادل مواد مغذی و داروها را با بافت انسان تقلید می کند.
 در آینده، این سیستم به محققان امکان نظارت کردن بر حذف ضایعات متابولیکی از سلول ها 

را می دهد.
 »آنوراگ ماتور« رهبر ارشد این تحقیق تأکید کرد: این سیستم کشت سلولی ساده نیست 
که در آن، بافت درون مایع راکد، شناور باشد؛ بلکه سیستمی پویا است که چگونگی قرارگرفتن 

واقعی بافت بدن در معرض مواد مغذی و داروها را تقلید می کند.
 حدود ۲۴ ساعت پس از این که سلول های قلبی در اتاقک سیلیکونی قرار داده شدند، آن ها 

با سرعت 55 تا 80 نبض در دقیقه، شروع به تپیدن کردند.
 دانشمندان بر این باورند که قلب بر روی تراشه را می توان برای مدل بندی بیماری های ژنتیکی 

یا غربالگری واکنش فرد به داروها سازگار کرد.

دی اکسید کربن منجمد سوخت فضاپیمایی 
که انسان را به مریخ می برد

محققان بر روی ایده جالبی کار می کنند که بر اساس آن در آینده نه چندان 
دور سفر به مریخ با استفاده از موتورهایی که از سوخت دی اکسید کربن 

بهره می برد امکان پذیر خواهد شد.
 محققان دو دانشگاه Edinburgh و Northumbria نمونه اولیه موتورهای 
مبتنی بر سوخت دی اکسید کربن را طراحی کرده اند. به گفته آنها با استفاده از این 
فناوری نوظهور سفرهای دوردست فضایی به مراتب راحت تر آنچه تصور می شود تحقق 
خواهد یافت.مبنای عملکرد این موتور جدید پدیده ای خاص در دنیای فیزیک موسوم 
به Leidenfrost است که بر این اساس می توان از مقادیر قابل توجه رسوبات خشک 
و یخ زده موجود در سطح مریخ برای به پرواز درآوردن فضاپیماها استفاده کرد. در نتیجه 
دیگر به حمل و نقل سوخت از زمین به مریخ جهت تأمین سوخت مورد نیاز موتور 
فضاپیماها در راه بازگشت به زمین نیازی نخواهد بود.بر اساس این پدیده خاص فیزیکی 
)Leidenfrost(، مایع به سطحی نزدیک می شود که به طرز چشمگیری داغ تر از نقطه 
جوش آن است. در موتور مورد نظر محققان که با تکیه بر این فرآیند ساخته می شود 
بخش اندکی از مایع تبخیر می شود که در نتیجه آن بخار مختصری تولید و در بالای 
مایع جمع می شود که مانع از داغ شدن کل مایع می گردد. این لایه در ادامه همچون 
پرده ای شناور عمل کرده که طی آن مایه داغ به حرکت درآمده و جریان می یابد.اکنون 
محققان از این نوع فرآیند پیچیده در ساختار موتور مورد نظرشان بهره می برند تا به 
جای سوزاندن مستقیم هرگونه سوختی جهت تأمین انرژی حرکتی لازم فضاپیماها در 
سفرهای دوردست فضایی، از نقطه جوش پایین دی اکسید کربن منجمد برای به حرکت 

درآوردن توربین هایی استفاده کنند که عملکرد آنها به تولید برق منجر می شود.
محققان بر این باورند که این نوع موتور در کنار انبوه دی اکسید کربن منجمد در سطح 

مریخ، رؤیای کشف این سیاره و امکان بازگشت از آن را محقق می کند.

شناسایی ناحیه آخ در مغز

محققان ژاپنی موفق به ساخت اکسو اسکلت )روبات پوشیدنی( شده اند که 
می تواند عملکرد ورزشکاران را افزایش دهد.

در دهه های اخیر،اکسو اسکلت ها به کمک محققان و پزشکان شتافته اند تا بتوانند دنیای 
معلولان یا حتی افراد معمولی را متحول کنند که از میان آنها می توان به استفاده از اکسواسکلت 
در افتتاح بازی های جام جهانی )جوان برزیلی دارای معلولیت حرکتی با پوشیدن این روبات 
توانست اولین ضربه را به توپ بازی ها بزند( یا استفاده از این فناوری توسط دارپا )سازمان 

پروژه  های تحقیقاتی پیشرفته دفاعی امریکا( و برای افزایش سرعت سربازان را نام برد.
 اکنون محققان ژاپنی دانشگاه هیروشیما موفق به طراحی اکسواسکلت متفاوتی شده اند تا 
ورزشکاران با پوشیدن این روبات بتوانند عملکرد خود را افزایش دهند. این روبات پوشیدنی 
Sensorimotor Enhancing Suit و به صورت مخفف SEnS نامیده می شود که به 
ورزشکاران اجازه می دهد به تقویت عملکرد بدنی خود بپردازند. در ساخت SEnS به دلیل 
اینکه مواد انعطاف پذیر جایگزین دستگاه های الکتریکی شده اند از وزنی سبک و همینطور 
قیمتی پایین تر نسبت به سایر محصولات این چنینی برخوردار است. این روبات پوشیدنی 
نه تنها می تواند برای ورزشکاران سودمند باشد بلکه در سالمندان که قدرت حرکت خود را 
از دست می دهند نیز مفید است.  پرفسور Yuichi Kurita طراح این روبات پوشیدنی می 
گوید:»این روبات پوشیدنی برای بررسی حرکات ماهیچه ای و عضلات بدن ساخته شده است.«

مطالعات نشان می دهند؛

ضعف سیستم ایمنی خطر آنفلوآنزا را 50 
درصد افزایش می دهد 

مطالعات نشان می دهند که ضعف عملکرد سیستم ایمنی بدن، خطر ابتلا به 
آنفلوانزا را 50 درصد افزایش داده و احتمال بهبودی فرد مبتلا را نیز کاهش قابل 

ملاحظه ای می دهد.
مجتبی درخشانفر کارشناس ارشد ایمنی شناسی ، گفت: اغلب افراد در طول زندگی 
خود بارها به آنفلوانزا مبتلا می شوند که درصد زیادی از آنها به دلیل شرایط جسمی خود، 
در برابر این بیماری آسیب پذیر هستند. وی با بیان اینکه اگر سیستم ایمنی ضعیف شود 
خطر آنفلوانزا بیشتر می شود، تأکید کرد: مطالعات نشان می دهند ضعف عملکرد سیستم 
ایمنی بدن، خطر ابتلا به آنفلوانزا را 50 درصد افزایش داده و احتمال بهبودی فرد مبتلا را 
نیز کاهش قابل ملاحظه ای می دهد. درخشانفر گفت: اگر چه مرگ و میر ناشی از آنفلوانزا 
چندان بالا نیست، اما وقتی به موارد مرگ و میر ناشی از این بیماری نگاه می کنیم متوجه 
می شویم که درصد زیادی از افراد مبتلا دچار ضعف سیستم ایمنی بوده اند و یا اینکه 
همزمان به بیماری های دیگری نیز دچار بوده اند که این بیماری ها سیستم دفاعی بدن آنها 
را تضعیف کرده است. وی خاطر نشان کرد: اگر چه آنفلوانزا معمولاً ظرف یکی دو هفته  
بهبود می یابد، اما در مواردی این بیماری تا چند ماه به طول می انجامد که دلیل اصلی آن 

شرایط جسمی فرد مبتلا است.

آشنایی با خوراکی های مفید برای
 سلامت دهان و دندان 

مسواک زدن مرتب دندان ها و استفاده از نخ دندان برای تمیز کردن لثه و دندان  
از باقی مانده مواد غذایی و قند موجود در خوراکی ها به حفظ سلامت دندان ها 

کمک می کند.
 اما علاوه بر رعایت این نکات بهداشتی مهم دندانپزشکان تاکید دارند که مصرف برخی از 
خوراکی ها خاص نیز برای سلامت دهان و دندان ها مفید هستند. همان طورکه مصرف برخی 
از موادغذایی برای حفظ سلامت قلب و عروق مفید است بعضی از خوردنی ها نیز در بهبود 

سلامت دهان و دندان و  لثه ها تاثیر مفید دارند.
 لایوساینس در گزارش جدید خود فهرستی از مواد خوراکی مفید برای سلامت دهان 
و دندان ها را ارائه کرده که به شرح زیر است:  چای: یکی از خوراکی های مفید برای 
سلامت دهان و دندان چای می باشد.ترکیبات پلی فنول های موجود در چای سبز و سیاه از 
رشد باکتری های عامل پوسیدگی دندان و بیماری های لثه جلوگیری می کنند. متخصصان 
دانشگاه ایلی نوی در آمریکا دریافتند افرادی که 10 بار در روز و هر بار یک دقیقه دهانشان 
را با چای سیاه شست و شو می دهند نسبت به افرادی که دهانشان را با آب شست و شو 
می دهند پلاک های کمتری روی دندان هایشان تشکیل می شود.  پنیر: آزمایش ها تایید 
می کند که مصرف پنیر »چِدار« نسبت به مصرف ماست بدون قند یا نوشیدن یک لیوان 
شیر سطح پایین تری اسید در دهان تولید می کند. دندانپزشکان در مطالعات خود دریافتند 
هرچند خوردن شیر و ماست تاثیری در کاهش سطح اسید در دهان ندارد اما پنیر می تواند 
اسید موجود در پلاک های روی دندان ها را خنثی کرده و در نتیجه احتمال پوسیدگی 
دندان ها را کاهش دهد.  کشمش: کشمش هرچند شیرین است اما قند آن مانند ساکاروز 
یا قند آشپزخانه نیست که موجب تخریب دندان ها شود بلکه این خوردنی منبع غنی از 
»فیتوکمیکال «هایی  است که باکتری های موثر در پوسیدگی  دندان ها را از بین می برند. 
همچنین برخی ترکیب های موجود در کشمش بر رشد باکتری های مرتبط با بیماری های 
لثه تاثیرگذارند و مانع از تکثیر آنها می شوند. میوه ها و سبزیجات ترُد: جویدن مواد خوراکی 
ترُد همچون هویج،  سیب و خیار می تواند پلاک های دندانی را از بین ببرد و به عنوان راهکاری 
برای تمیز کردن دندان ها بکار رود.   مواد خوراکی غنی از املاح و ویتامین: دندانپزشکان 
انجمن دندان آمریکا معتقدند مواد خوراکی حاوی کلسیم و فسفر می توانند به سلامت 
و استحکام مینای دندان کمک کند. غذاهای اسیدی و نوشیدنی ها نیز برعکس موجب 
آسیب دیدگی و تخریب مینای دندان می شوند.  آدامس بدون قند: جویدن آدامس بدون قند 

ترشح بزاق را افزایش می دهد که به پاک شدن دندان ها از برخی باکتری ها کمک می کند.
 شیر: پزشکان در بررسی های خود مشاهده کرده اند نوشیدن یک لیوان شیر نسبت به 
نوشیدن آب یا آب سیب از قابلیت بیشتری برای کاهش پلاک های اسیدی روی دندان ها 
برخوردار است.  میوه قره قاط: میوه قره قاط نیز حاوی پلی فنول هایی است که مانع از باقی 

ماندن پلاک ها روی دندان ها شده و بنابراین خطر پوسیدگی دندان ها را کاهش می دهند.
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مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد:

تعیین صلاحیت حرفه ای
 بیش از20 هزارنفر در قم

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از برگزاری آزمونهای سنجش 
مهارتی و تعیین صلاحیت حرفه ای بیش از 20هزار نفر در سال 1393 خبر 

داد. 
احمد عطارنیا بیان داشت: درسال جاری ۲6هزارو 187نفردرآزمونهای تعیین صلاحیت 
حرفه ای ثبت نام نمودند که تعداد۲0 هزارو ۴3۲ نفر در آزمون کتبی وعملی شرکت 
کرده و 70 درصد این متقاضیان باکسب حدنصاب نمره قبولی موفق به اخذ گواهینامه 

مهارت شدند. 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان با اشاره به اینکه 65 درصد از شرکت کنندگان 
از  نفر  افزود: 1۲ هزار ۴00  را تشکیل می دهند  در آزمونهای صلاحیت حرفه ای 

شرکت کنندگان در این آزمونها زن و 8 هزار و 3۲ نفر مرد بوده اند.
عطارنیا تصریح کرد: این آزمونها دربیش از 180 حرفه مهارتی  در سه بخش صنعت، 

خدمات و کشاورزی خدمات، کشاورزی، صنعت اجرا گردید.
و ی بیان داشت : آزمونهای سنجش وارزشیابی مهارت دربخشهای مختلف مهارتی 
شامل مراکز دولتی، غیر دولتی آموزش فنی و حرفه ای داوطلبان آزاد، تفاهمنامه ها، 
صنعت ساختمان ، پادگان، زندان، صنایع، آموزش روستایی ، عشایری، استاد شاگردی، 

جوار دانشگاهی و ... بوده است 
وی خاطر نشان کرد: گواهینامه های صادر شده دارای کد استاندارد بین المللی است 
و طبق تفاهمنامه های منعقده با مرکز ملی فرش ایران، سازمان صنایع دستی و میراث 
فرهنگی و تفاهمنامه در بخش صنعت ساختمان، دارندگان گواهینامه مهارت فنی و 

حرفه ای می توانند از مزایای بیمه تامین اجتماعی بهره مند شوند.

مدیر عامل شرکت گاز استان قم  اعلام کرد:

اجرای بیش از 3 هزار و 500 کیلومتر
 شبکه گازرسانی در استان قم 

 مدیر عامل شرکت گاز استان قم با بیان اینکه 98 درصد از روستاهای استان 
از نعمت گاز برخوردارند، گفت: با توجه به این ضریب نفوذ بالا، از سال ها پیش قم 

به عنوان یکی از استان های سبز کشور شناخته شده است.
غلامرضا فرجی به تشریح دستاوردهای شرکت گاز استان قم پرداخت و اظهار کرد: 
گاز رسانی از جمله دستاوردهای انقلاب اسلامی است که می توان گفت پیش از آن صفر 
بوده و به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی امروز یک هزار و 1۲ شهر و بیش از 17 

هزار روستا در کشور از نعمت گاز برخوردار شدند. 
وی با اشاره به اینکه ۹6 درصد از شهرها و 6۲ درصد از روستاهای کشور از گاز برخوردار 
هستند، ابراز کرد: این ضریب نفوذ در استان قم برای شهرها ۹۹.5 درصد است که نیم 
درصد باقی مانده مربوط به خانه هایی است که جدیدا احداث شده و یا کوچه هایی که از 
نظر شهرداری هنوز شکل نگرفته است که در این موارد نیز سعی می کنیم دسترسی گاز 

را فراهم کنیم.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم با بیان اینکه ۹8 درصد از روستاهای استان نیز از 
نعمت گاز برخوردارند، بیان کرد: با توجه به این ضریب نفوذ بالا، از سال ها پیش قم به 
عنوان یکی از استان های سبز کشور که کمترین آلودگی ناشی از احتراق نفت و گازوئیل 
را دارد شناخته شده است که این موضوع موفقیتی بزرگ برای استان قم در کشور به 

شمار می رود.
وی ادامه داد: در استان قم 1۴6 روستا وجود دارد که به 1۲0 روستا گازرسانی 
انجام شده است و به ۲6 روستای باقی مانده نیز طبق برنامه در سال های ۹۴ و ۹5 
گازرسانی خواهند شد. همچنین 13 روستا در بخش خلجستان وجود دارد که به 
دلیل قرارگرفتن در دل کوه به دنبال اجرای گازرسانی از طریق طرح های CNG به 

آن نقاط هستیم.
فرجی با اشاره به اینکه بیش از 3 هزار و 500 کیلومتر شبکه گازرسانی در استان قم 
اجرا شده است گفت: در حال حاضر از 160 هزار انشعاب 350 هزار مشترک بهره برداری 
می کنند و تاکنون به بیش از دو هزار  واحد صنعتی گازرسانی صورت گرفته است. 
همچنین در موضوع مسکن مهر نیز زیرساخت گازرسانی به ۴5 هزار واحد مسکونی فراهم 

شده که در حال حاضر 30 هزار واحد از آن استفاده می کنند.
فوت سه نفر به دلیل مسمومیت با گاز CO2درقم 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم در بخش دیگری از این گفت وگو با تاکید بر اینکه در 
سال ۹3 حادثه قابل توجهی در استان نداشتیم بیان کرد: گاز با همه منافعی که دارد، خطر 
بزرگی است که مردم  بی توجه را مورد تهدید قرار می دهد. خطر بزرگی که به غیر از انفجار 
و آتش سوزی مردم را تهدید می کند، خطر مسمومیت با گاز است که با جان مردم سر 
و کار دارد و از ابتدای سال جاری تاکنون نیز در استان قم 50 نفر دچار مسمومیت شده 
و سه نفر به دلیل مسمومیت با گاز CO۲ فوت کرده اند که امیدواریم این آمار اسفناک با 

رعایت مسائل ایمنی و مراقبت بیشتر به صفر برسد.

معاون روابط عمومی سپاه استان:

بهره مندی از رسانه ها برای آگاهی بخشی به 
مردم ضروری است

معاون روابط عمومی سپاه استان قم گفت: فرماندهان بسیج باید با بهره مندی 
افکار عمومی به سمت  از ظرفیت های رسانه در آگاهی بخشی و هدایت 
ارزش های انقلاب اسلامی و همچنین برای تحقق ارتش ده ها میلیونی تلاش 

کنند.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، افشین گودرزی در نشست با فرمانده و 
بسیجیان حوزه مقاومت بسیج شهید ورزنده با تاکید بر اهمیت تعامل با رسانه ها گفت: 
انعکاس فعالیت ها و رویدادهای بسیج و همچنین جذب حداکثری و دفع حداقلی بدون 

بهره مندی از ظرفیت رسانه های مختلف امکان پذیر نیست.
افشین گودرزی با اشاره به هجمه های رسانه ای جبهه معاند و کفر علیه نظام جمهوری 
اسلامی ایران گفت: بسیج به عنوان یک نهاد مردمی و انقلابی همواره در هر برهه ای از 
زمان در عرصه های مختلف مدافع انقلاب اسلامی بوده و به عنوان الگویی برای آزادی 

خواهان جهان در سطح دنیا مطرح است.
وی افزود: به خاطر همین است که کوچکترین اشتباهی در این نهاد، از سوی دشمنان 

و معاندان برجسته سازی می شود.
وی به ضرورت آشنایی فرماندهان بسیج با شیوه های نوین تبلیغ و اطلاع رسانی تاکید 
کرد و گفت: فرماندهانی در رویارویی با هجمه های فرهنگی دشمن موفق هستند که 
بتوانند از ظرفیت های رسانه هایی همچون خبرگزاری ها، پایگاه های خبری و شبکه های 

اجتماعی بر علیه دشمنان استفاده کنند.
وی با اشاره به فعالیت خبرنگاران افتخاری بسیج در سطح حوزه های مقاومت 
اظهار کرد: خبرگزاری بسیج ظرفیتی برای انعکاس فعالیت ها و رویدادهای بسیج 
است که به صورت تخصصی به این امر می پردازد و البته اخبار این خبرگزاری به 
منظور انتشار در سطح جامعه به تمامی نشریات، خبرگزاری ها و پایگاه های خبری 

ارسال می شود.  
فرمانده حوزه مقاومت بسیج شهید ورزنده نیز در این نشست با بیان اینکه تحول در 
شیوه اطلاع رسانی سپاه و بسیج در سالهای اخیر در سطح استان قابل مشاهده است، 
اظهار کرد: بسیج کلید طلایی حل همه مشکلات است و بسیجیان با اخلاص، عمل به 
هنگام و به موقع و با بصیرت همواره و در هر لحظه آماده جانفشانی برای نظام و انقلاب 

و مردم هستند.
مسعود سروی به تلاش فرماندهان در جهت خدمت رسانی در زمینه های مختلف 
فرهنگی و اجتماعی در سطح جامعه اشاره کرد و گفت: برگزاری یادواره های شهدا در 
جهت ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه، برپایی نمایشگاه های جنگ نرم و دجال 
واره به منظور آگاه سازی مردم نسبت به آثار مخرب ماهواره، برپایی ایستگاه های صلواتی 
در مناسبت های مذهبی به منظور تکریم شعائر اسلامی و برقراری حلقه های صالحین به 

صورت مستمر از جمله اقدامات حوزه های مقاومت بسیج است.

به منظور گرامیداشت یاد و خاطره زنان شهیده؛

یادواره »لاله های آسمانی« در قم برگزار شد
یادواره »لاله های آسمانی« با هدف زنده نگهداشتن یاد و خاطره زنان شهیده 

استان قم عصر دوشنبه در حسینیه محله باغ پنبه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، در 
یادواره لاله های آسمانی ویژه زنان شهیده استان قم که به همت خواهران بسیجی پایگاه 
ام کلثوم و بامحوریت شهیده فخرالسادات حسینی برگزار شد، ابتدا خانم علوی همسر و 
خواهر بزرگوار شهید به ایراد سخن پیرامون مقام شهید و شهادت پرداخت سپس خانم 

حسینی از بانوان فعال دوران دفاع مقدس به خاطره گویی پرداخت.
عزاداری در مصیبت شهادت حضرت زهرا)س( از بخش های این برنامه معنوی بود که 
با حضور گسترده خانواده های شاهد و ایثارگر و جمعی از فرماندهان و بسیجیان حوزه 6 

خواهران و پایگاه ام کلثوم برگزار شد.
در این مراسم، مختاران فرمانده ناحیه بسیج امام حسین)ع( و دیبایی و شیخ زاده از 
فعالان معاونت حفظ آثار و ارزش های مشارکت بانوان اداره کل حفظ آثار استان قم نیز 

حضور داشتند.

اجتماعی 6

این عادت ها را در سال جدید کنار بگذارید! 
همانقدر که رفتارهای درست می توانند به موفقیت شما در کسب و کار یاری 
برسانند، عادت های نادرست هم می توانند به مانعی جدی برای پیشرفت شان 

تبدیل شوند. 
معمولا عادت ها آنقدر در وجود فرد نهادینه شده اند که تغییر آنها نیز به سختی امکانپذیر 
است. با اینحال اگر قصد دارید در سال ۹۴ بیش از پیش در انجام امور موفق باشید، بهتر است 

عادت های زیر را کنار بگذارید.
1- کار امروز را به فردا سپردن : پیتر والش که کارشناس رفتار سازمانی است، اعتقاد 
دارد مهمترین عادتی که جلوی پیشرفت را می گیرد موکول کردن زمان انجام امور به 
آینده است. مشکل اصلی در چنین رفتاری نه به کمبود زمان باز بلکه به ذهنیت فرد برمی 
گردد و تغییر آن نیز به اراده نیاز دارد. احتمالا شما هم اموری را در ذهن دارید که هفته ها 
یا ماه هاست که قصد دارید بالاخره یک روز آنها را انجام دهید. بهتر است آرام آرام از تعداد 

این امور بکاهید و تا آنجا که می توانید از افزودن بر فهرست امور عقب افتاده اجتناب کنید.
2- پاسخ مثبت به همه درخواست ها: بهتراست بیاموزید که در برخی مواقع پاسخ 
منفی بدهید. ناتوانی در »نه« گفتن باعث می شود شما بخش قابل توجهی از زمان خود را 
به اموری اختصاص دهید که نه تنها فایده ای ندارند بلکه شاید حتی جذابیتی هم نداشته 
باشند. حتی باید بیاموزید که برخی اوقات به رییس هم پاسخ منفی بدهید. در بیشتر مواقع 
راه های مودبانه برای »نه« گفتن وجود دارند. سعی کنید از آنها بهره ببرید به جای اینکه خود 
را سرزنش کنید که چرا همیشه با همه رودربایستی دارید. 3- اعتیادهای ناسالم: اگر فکر 
کرده اید که این مورد به شما مربوط نمی شود و تنها شامل برخی شخصیت های سریال 
آینه عبرت می شود سخت در اشتباهید. اعتیاد به مواد مخدر تنها نوع اعتیادنیست. اگر در روز 
چند ساعت را در شبکه های اجتماعی سر می کنید یا تماشای سریال ها را تنها طی دو شب 
به پایان می رسانید، نشانه هایی از رفتار ناسالم را در خود دارید.  حتی خوردن بیش از حد 
قهوه نیز رفتاری است که باید به فکر ترک آن باشید. اعتیادهای ناسالم در کوتاه مدت بخش 
زیادی از زمان شما را تلف می کنند و در بلندمدت نیز می توانند بر سلامت شما تاثیرگذار 
باشند. 4- نداشتن اعتماد به نفس: اگر به خودتان باور ندارید این نشانه تواضع و فروتنی 
شما نیست بلکه نشانه ای است از اینکه به سختی می توانید پیشرفت کنید. افرادی که به 
خودشان باور ندارند به سرعت تسلیم می شوند و دست از تلاش می کشند و از چالش های 
تازه نیز اجتناب می کنند؛ به خصوص که چنین افرادی به سرعت از اهداف شان فاصله 
می گیرند. برای مثال اگر نسبت به قضاوت دیگران در مورد خودتان به شدت حساس هستید 
و به راحتی تحت تاثیر نظر دیگران قرار می گیرید، باید در سال جدید روی اعتماد به نفس 
خودتان بیشتر کار کنید. یادگیری توانایی هایی که به اطمینان خاطر شما چیزی اضافه می 

کنند می تواند در این راه مفید باشد.
5- دم را غنیمت شمردن: احتمالا با توصیه های زیادی در مورد فواید »در لحظه زیستن« 
مواجه شده اید اما حقیقت این است که اگر سبک زندگی خودتان را کلا بر اساس این ایده 
بنا کنید، آینده چندان روشنی در انتظار شما نخواهد بود؛ به این معنی که پیشرفت چندانی 
در زندگی تجربه نخواهید کرد. آینده نگری، داشتن برنامه و چشم انداز و البته درس گرفتن 

از گذشته بخشی از عواملی هستند که برای موفقیت به آنها نیاز دارید.

ما 30 نظر از انس�ان های مختلف را برایتان نوشته ایم که 
شاید در مسیر موفقیت به شما کمک کنند. 

 چه مسایلی در زندگی باعث می شوند تا انسان به سمت موفقیت 
پیش برود؟ برای این پرسش، هیچ پاسخ مشخص و واحدی وجود 
ندارد. موفقیت به تلاش نیاز دارد و انسان ها باید با توجه به شرایط 
زندگی و کار خود، درست ترین و مناسب ترین مسیر را تشخیص 
دهند، انتخاب کنند و با پشتکار بسیار به سمت آنها پیش بروند. هیچ 
مانعی نباید موجب دلس��ردی شود. اما هر کسی بر اساس تجربه، 
نظراتی در این مورد دارد. ما 30 نظر از انسان های مختلف را برایتان 

نوشته ایم که شاید در مسیر موفقیت به شما کمک کنند.
1.این را به یاد داشته باشید دیگران به آن اندازه که خیال 

می کنید، به شما توجه ندارند.
بس��یاری از مردم برایشان مهم نیست که شما ماشین نو خریده 
اید یا ارتقا ش��غلی گرفته اید. یا شاید حتی متوجه این مساله هم 
نمی ش��وند. بنابراین نباید خوشحالی خود را بر اساس واکنش آنها 
بگذارید. اگر دایم نیازمند توجه دیگران باشید، نمی توانید زندگی 

شادی را تجربه کنید.
2.افرادی که واقعا شما را دوست دارند، نمی خواهند مالک 
شما باشند. آنها فقط خودتان را دوست دارند و بقیه چیزها 

برایشان نامفهوم است.
این علاقه عش��ق نام دارد. برای افرادی که ش��ما را دوست دارند 
احترام قایل باشید و برای داشتن و خوشحالی آنها همه تلاش خود 

را انجام دهید. اما حسادت در این امر مفهومی ندارد.
3.فقط به پول و درآمد بیشتر فکر کردن خوبشختی نمی آورد.

اگر همه لذت های دنیا را بر درآمد و دارایی بیشتر تعریف کنید، 
نمی توانید از شادی های کوچک و ارزشمند زندگی بهره مند شوید. 
وقتی دایم در حال کار باشید نمی توانید در کنار دوستان یا در جمع 

خانواده بودن را تجربه کنید.
4.وام در هر مقطعی می تواند ش�ما را از زندگی عقب نگه 

دارد.
سعی کنید تا حد امکان خود را زیر بار قرض و وام قرار ندهید. این 

می تواند شما را به شدت در زندگی عقب نگه دارد.
5.سخن شناسی بسیار موثر است

هنگامی که بتوانید به حرف ها و خواسته های اطرافیان واکنش 
درستی داشته باشید، می توانید تاثیر خوبی هم روی آنها بگذارید. 
هنگامی که بتوانید با حرف های درس��ت و مناسب، نظر کسی را 
تغییر دهی��د، کاری را پیش ببرید، کودکی را از ترس رها کنید یا 
موجب اعتماد به نفس فردی بش��وید، یک قدم به سوی موفقیت 

برداشته اید.
6.نه تنه�ا در برابر دیگ�ران که حت�ی در مقابل خود هم 

مسوول هستید
مردم به مسوولیت های خود در قبال دیگران بیشتر پایبند هستند 
و به ندرت به این فکر می کنند که در برابر نیازها و خواسته های 
خودش��ان هم مس��وولیت دارند. اگر نتوانید برای خود ارزش قایل 

شوید، نمی توانید موفقیت و شادی در زندگی را بیابید.
7.همیشه برای وقایع ناخواسته آماده باشید

زندگی فراز و فرود بسیاری دارد و انسان موفق کسی است که بتواند 
از لحاظ روحی خود را برای مواجهه با انواع مشکلات و موانع آماده 
و گوش به زنگ کند. همیش��ه سعی کنید در مسیری که حرکت 
می کنید، یک برنامه ریزی دقیق دیگر هم داشته باشید تا در صورت 

بروز مشکل، به آن پناه ببرید.

8.به دیگران اجازه ندهید شخصیت شما را تغییر دهند
در تعاملات اجتماعی نباید به دیگران اجازه دهید با حرف و رفتار 
خودش��ان، شخصیت اصلی و واقعی شما را تغییر دهند و به شما 
بگویند که چه کسی هستید و چه کاری باید انجام  دهید. همیشه 

خودتان باشید و همزمان از مشاوره دیگران کمک هم بگیرید.
9.همیشه باید جلوتر از نیاز خود باشید

همیشه س��عی کنید در رقابت باش��ید. رقابت موجب پیشرفت 
می شود. وقتی خود را بالاتر از دیگران دیدید، حتی با خودتان رقابت 

کنید. هرگز اجازه ندهید تب و تاب تلاش بیشتر خاموش شود.
10.خودآگاهی یکی از ارزشمندترین ویژگی ها است

وقتی بتوانید خود را از نگاه دیگران ببینید، می توانید روی نقاط 
ضعف خود کار کنید و خیلی درست و منطقی آنها را برطرف کنید.

11.برای هر کاری یک گرایش درونی نیاز است
جهان بینی هر فردی در گرایشات و اعتقادات او ریشه دارد. باید 
برای خود سمت و سوی مشخصی تعیین و بر اساس آن پیش بروید. 

این تمایلات شما را به مسیری که می خواهید، پیش می رانند.
12.زندگی در زمان حال موجب تمرکز بیشتر است

قبول کنید که گذشته و آینده نمی توانند تاثیری در زندگی شما 
داش��ته باشند. باید از زمان های حال نهایت استفاده را ببرید. باید 
با درس از گذش��ته و نگاه به آینده در اکنون زندگی کنید و برای 

پیشرفت تلاش کنید.
13.انسان های متفاوت موجب رشد آدمی می شوند

سعی کنید از انسان هایی که مانع از پیشرفت شما هستند دوری 
کنید. در عوض، با افرادی دوس��تی های نزدیک داشته باشید که 

موجب تفکر بیشتر و ارتقا موقعیت شغلی و زندگی شما می شوند.
14.سفر کردن نیز موجب پیشرفت است

س��فر به مکان های مختلف نه تنها باعث می ش��ود تا با مردم و 
فرهنگ های متفاوت آشنا ش��وید، بلکه موجب تازه شدن فکر و 
استراحت مغز نیز می شود. به این واسطه با ایده های بیشتر و ناب 

به کار خود بازخواهید گشت.
15.ت�ا حد ممکن خطر کنید تا بتوانید علاقه و نیاز اصلی 

خود را بیابید.
هرگز تا وقتی که از کاری راضی و خوشحال نیستید، خود را اسیر 
آن نکنید. از اینکه برای یافت شغل مورد دلخواه خود محل کارتان 
را عوض کنید، ناراحت نباشید. با یافتن شغلی که همه جانبه شما را 

راضی کند، موفقیت بیشتری در انتظارتان خواهد بود.
16.مراقب سلامت خود باشید

هرگز نباید با کارهای سنگین سلامت خود را به خطر بیندازید. با 
برنامه ریزی دقیق، کارهایتان را پیش ببرید.
17.مراقب آوازه و شهرت خود باشید

برای اینکه همیشه از شهرت خود بهره بگیرید، باید صادق، درستکار 
و قابل اعتماد باشید و به دیگران نیز احترام بگذارید.

18.بر اساس احساسات نمی توان تصمیم درست اتخاذ کرد
سعی کنید عصبانیت، خشم یا خوش��حالی بیش از حد خود را 
مدیریت و کنترل کنید. با این احساسات نمی توان در کار و محل 

کار چندان موفق و حرفه ای بود.
19.همیشه خود و دیگران را ببخشید

حتی اگر دوستان و اطرافیان موجب ناامیدی یا شکست شما در کار 

یا زندگی شدند، باید به قدری قلب بزرگ داشته باشید که بتوانید 
آنها را ببخشید. این ببخش موجب می شود تا فکرتان از انرژی های 
منفی دور باشد و بیشتر به سمت موفقیت پیش بروید. در ضمن، 

باید خودتان را نیز برای اشتباهات خود ببخشید.
20.همیشه هدف بزرگ تر برای خود تعیین کنید

ما در دنیایی زندگی می کنیم که بسیار بسیار بزرگ تر از ما است. 
پس باید اهداف ما هم بزرگ تر از آنچه تصور می کنیم باشد. هر 
چه هدف بزرگ تر و منطقی تر باشد، تلاش و امکان موفقیت بیشتر 

می شود.
21.زندگی کوتاه است

این جمله کلیشه ای و تکراری را زیاد شنیده یا گفته ایم. اما واقعا 
باید باور کنید که زندگی کوتاه است و باید از آن به بهترین شکل 
ممکن استفاده کنید. به جای ناراحتی، غم یا ناامیدی، بیشتر تلاش 
کنید و اگر در مسیری از کار با مانع روبه رو شدید، مسیری دیگر 

را امتحان کنید.
22.چیزهای زیادی هست که نمی دانید

در  زندگی مسایل و دانش بسیاری هست که آدم ها نمی دانند. هر 
اندازه که مطالعه زیادی داشته باشید، باز هم علومی هستند که شما 
از آن آگاهی ندارید. بنابراین، خود را به درس هایی که خوانده اید 

محدود نکنید و همیشه برای مطالعه بیشتر زمان بگذارید.
23.باید با خودتان صادق باشید

اگر قرار است پیشرفت کنید  و به یک انسان موفق تبدیل شوید، 
بسیار مهم است نقاط ضعف و اشکالات خود را بشناسید و آنها را 

برطرف کنید.
24.شاد بودن یک انتخاب است

ش��ادی و خوشبختی در زندگی یک انتخاب است. وقتی انتخاب 
کنید که ش��اد باشید و به همه مس��ایل خوش بینانه نگاه کنید، 

موفقیت بیشتری را به سمت خود جذب خواهید کرد.
25.اعتماد به نفس موجب رشد می شود

هنگامی که به توانایی های خود ایمان و اعتقاد داش��ته باش��ید، 
می توانید بیشتر به سوی موفقیت پیش بروید.

26.همه همیشه می ترسند
این را باور کنید که مردم از ش��کیت هراس دارند. اما انسان های 
موفق، همیشه ترس های خود را قبول می کنند و با تلاش هیجانات 
منفی آن را از خود دور می کنند و گام های استوار به سمت اهداف 

خود بر می دارند.
27.مردم به هم زخم می زنند

برای موفق بودن مهم اس��ت که به دیگران آس��یب نرسانید و به 
آنها زخم نزنید. خوشحال کردن اطرافیان، حتی در اندازه کوچک، 

می توانید تاثیر شگرفی در پیشرفت شما داشته باشد.
28.هیچ چیز کامل نیست

باید این را باور کنید هیچ چیزی و هیچ کس کامل نیست. برخلاف 
فیلم ها، در دنیای واقعی لزوما انسان خوب و شخصیت موفق پیروز 
نمی شود. باید بدانید که زندگی فراز و فرود دارد و ممکن است با 

موانع بسیاری مواجه شوید.
29.از موفقیت افراد موفق درس بگیرید

با مطالعه زندگی افراد موفق و پیشرو می توانید مسیر درست تری 
برای پیشرفت خود تعیین کنید.

30.خوش شانسی نیز یکی از جنبه های موفقیت است
این را بدانید با تلاش دایمی و مستمر می توانید برای خود خوش 

شانسی هم ایجاد کنید.

برای موفقیت در زندگی اینها را باید بدانید 

تمام مشکلات کودکان وابسته به مادر و روشهای مقابله با آن 

11دلیل که به خاطر آنها باید خودتان را ببخشید 

وقتی قرار اس�ت برای انجام کاری بیرون بروید به 
خاطر ناآرامی کودک و چسبیدن او به خود در خانه 
نمانید و یا با او بازی نکنید. هرچند این کار دش�وار 

است اما تسلیم نشوید 
 تصوی��ر کودکی که موقع آش��پزی ب��ه پیراهن مادرش 
چس��بیده یا هنگام بیرون رفتن پدر و مادر از خانه به آنها 
آویزان اس��ت، برای بس��یاری از والدین یک تصویر خیالی 
نیس��ت، این یک واقعیت زندگی روزمره است.  وقتی قرار 
است برای انجام کاری بیرون بروید به خاطر ناآرامی کودک 
و چسبیدن او به خود در خانه نمانید و یا با او بازی نکنید. 
هرچند این کار دشوار است اما تسلیم نشوید، اگر قرار است 
کودک را پیش پرس��تار بگذارید و بیرون بروید، یا او را به 
مربی مهدکودک بسپارید، او را محکم بغل کنید و با مهر و 
محبت به او اطمینان دهید که خوشحالید او می تواند بدون 

مادر نیز بازی کند.
  به او بگویید که حتما برمی گردید و با صدای صمیمانه 
و گرم به او بفهمانید خوشحالید که فرصت بازی کردن با 
مربی یا س��ایر بچه های مهدکودک را دارد. نگرش مثبت 
شما بر کودک هم اثر می گذارد )در مورد نگرش منفی هم 
همین طوراست( و الگویی به او ارایه می دهد تا از تنها ماندن 
و کسب استقلال احس��اس خوبی داشته باشد. در آغوش 
کشیدن و بوسیدن کودک در اوقات فراغت کمک می کند 
تا متوجه ش��ود مورد علاقه شماست و برای جلب توجه یا 
اطمینان به شما نمی چسبد. چسبیدن با در آغوش گرفتن 
تفاوت دارد، چسبیدن تنها راهی برای جلب توجه و یا جلب 

اطمینان از دست رفته است.
 پیشگیری از مشکل
از ابتدا گاهی کودک را تنها بگذارید

 برای این که کودک به این امر عادت کند که شما همیشه 
در کنار او نیستید گه گاهی تمرین کنید که مدت زمانی 
کوتاه، مثلا چند ساعت، او را پیش کسی دیگر بگذارید. این 
کار باید از همان ابتدای کودکی صورت گیرد. برنامه هایتان 
را برای کودک توضیح دهید به کودک بگویید که شما در 
خ��ارج از خانه چه کارهایی را انج��ام خواهید داد و برنامه 
ک��ودک را ه��م در خانه مش��خص کنید، ب��ه این ترتیب 
الگوی خوبی به او ارائه می دهید تا هنگامی که از او درباره 
کارهایش می پرسید جوابتان را بدهد. برای او شرح دهید 
که او چه کارهایی خواهد کرد و وقتی از هم جدا هس��تند 
شما چه کارهایی انجام خواهید داد. به عنوان مثال بگویید: 
"مادربزرگ ناهارت را حاضر می کند، یک داستان برایت می 
خواند و بعد استراحت خواهی کرد. من به خرید می روم و 

بعد از خوردن ناهارت بر میگردم". اگر بدون اطلاع قبلی خانه 
را ترک کنید، ممکن است کودک فکر کند که این کار در 
آینده هم تکرار خواهید کرد و این بی اطمینانی سبب می 

شود که او دائماً به شما بچسبد.
 با کودک قایم موشک بازی کنید

این بازی ساده کودک را به رفت و آمدهای والدین عادت 
می دهد. بچه ها ب��ه روش های مختلف این بازی را انجام 
می دهند. پشت چیزی قایم می شوند، وسیله ای را مخفی 
می کنند، پنهان شدن دیگران را تماشا می کنند و در بازی 
پرجنب و جوش تری مثل قایم موشک شرکت می کنند. 
در ای��ن بازی کودک اطمینان دوباره دی��دن افرادی را که 
دوستشان دارد تجربه می کند. به کودک اطمینان دهید 
ک��ه باز می گردید. فراموش نکنی��د به کودک بگویید که 
حتما برمی گردید و وقتی در همان ساعت که قول داده اید 
برگردید، ثابت نموده اید که به قولتان عمل می نمایید. توجه 
داشته باشید که کودکان زیر پنج سال به شدت نگران عدم 

بازگشت و از دست دادن والدین شان هستند.
 کودک را برای دوری از خود آماده کنید

ب��ه کودک تفهیم کنید که وقتی در خانه نیس��تید او با 
مشکلی مواجه نخواهد ش��د و برایش برنامه های خاصی 
در نظر گرفته اید که وقتی بیرون از خانه یا سرگرم کاری 
هس��تید، او آن ها را انجام دهد. به او بگویید: "می دانم که 
تو دیگر بزرگ ش��ده ای و وقتی من بیرون از خانه هستم 
برایت مشکلی پیش نخواهد آمد. اگر بدون اطلاع قبلی خانه 
را ترک کنید، ممکن است کودک فکر کند که این کار در 
آینده هم تکرار خواهید کرد و این بی اطمینانی سبب می 

شود که او دائماً به شما بچسبد.
 خودتان را برای سروصدای کودک آماده کنید

وقتی کودک متوجه ش��ود که در زمان غیبت ش��ما می 
تواند به زندگی ادامه دهد، گریه و فریادهای او کم می شود. 
ب��ه خودتان بگویید: " می دانم که گری��ه و زاری او میزان 
علاقه اش را می رساند، با این حال او باید بیاموزد که هر چند 
من با او بازی نمی کنم یا ممکن است از منزل خارج شوم، 

ولی دوباره باز خواهم گشت و با او بازی خواهم کرد".
 وقتی کودک دوری شما را می پذیرد، از او تمجید کنید

کاری کنید تا کودک از تنها بازی کردن احساس افتخار 
کند. به او بگویید: "خیلی خوشحالم که وقتی آشپزی می 
کنم، می توانی خودت را سرگرم کنی و واقعا به این کارت 
افتخار می کنم". این گفته که: " تو دیگر بزرگ شده ای"، 

برای هردوی شما مزایای زیادی دارد.
 از صندلی نق زدن استفاده کنید

 بگذاری��د کودک بداند که گریه و زاری او دیگران را اذیت 
می کند به او بگویید: "متاسفم که دوست نداری من الان 
آشپزی کنم. باید بروی و روی صندلی نق زدن بنشینی تا 
بعدا بدون غرغر یا گریه ب��ازی کنی". بگذارید کودک دور 
از ش��ما به گریه کردن ادامه دهد. لازم است کودک زمانی 
نزدیک و زمانی دور از ش��ما باش��د. در طی روز لازم است 
که والدین و کودکان مدت زمانی را از هم دور باش��ند و به 
کار روزانه خود بپردازند، حتی اگر کودک اعتراض کند که 
ش��ما به جای بازی با او وقت خود را صرف مسایل دیگری 
می کنید. در آغوش کش��یدن و بوسیدن کودک در اوقات 
فراغت کمک می کند تا متوجه شود مورد علاقه شماست و 

برای جلب توجه یا اطمینان به شما نمی چسبد.
 کم کم کودک را عادت دهید که مدت زمانی از شما 

دور بماند
کودک از سن یک سالگی به بالا بیش از حد نیازمند توجه 
شماس��ت، بازی مس��ابقه با زمان را اجرا کنید. پنج دقیقه 
از وقت خ��ود را به او بدهید و پنج دقیقه هم برای بازی با 
خودش وقت بگذارید. به تدریج مدت زمان تنها بازی کردن 
او را افزایش دهید. تا این که کودک بتواند یک س��اعت به 

تنهایی بازی کند.
 چه کار هایی نباید انجام دهیم ؟

وقتی کودک به شما می چسبد، عصبانی نشوید
در این اوقات، به یاد داشته باشید که کودک با شما بودن 
را بیشتر از هر چیزی دیگری در این دنیا ترجیح می دهد. 
دانستن این نکته کمک می کند تا شما احساس آشفتگی و 

پریشانی نداشته باشید.
 پیام های مغشوش به کودک ندهید

در حالت��ی که ک��ودک را در آغوش گرفت��ه اید و نوازش 
می کنید به او نگویید که از شما دور شود. این کار کودک را 

گیج می کند و او نمی داند که بماند یا برود.
 بیماری را دلیلی برای نقض مقررات قرار ندهید

وقتی کودک بیمار اس��ت اجازه ندهید که کارهایی را که 
در مواقع عادی برایش مجاز نیست انجام دهد، زیرا به این 
ترتیب بیمار شدن در نظرش جالب تر از سالم بودن جلوه 
می کند. تحقیقاتی که در مورد درمان بزرگسالان صورت 
گرفته نشان می دهد، هنگامی که کودکان به دردهای مزمن 
مبتلا می شوند که باید واقع بینانه و با کمترین تغییر در 
برنام��ه روزانه با آن برخورد کرد. در غیر این صورت او برای 
جلب محبت ش��ما خود را بیمار جلوه گر می کند. توجه 
داشته باشید که کلیه این توصیه های بهتر است همراه با هم 

انجام گیرد تا نتیجه بهتری را ارائه دهد.

زمانی که اذیت ها و ناراحتی ها اس�یرتان کرد، به محی�ط اجازه می دهید کنترل 
بیشتری نسبت به خودتان به شما پیدا کند. به همین دلیل همیشه باید بخشش را 
انتخاب کنید. در زیر به 11 مورد از چیزهایی که باید خودتان را بخاطر آنها ببخشید 

اشاره می کنیم: 
کینه و تلخی مثل سم می مانند: اگر به آنها اجازه دهید، اسیرتان کرده و شما را به عقب میکشد 
تا جایی که دیگر حتی خودتان را هم نمی شناسید. انسان ها موجودات پرغروری هستند، که این 
یکی از دلایلی است که نمی توانند اشتباهات، ناراحتی ها و طردشدگی هایشان را فراموش کنند. 
اما زمانی که اذیت ها و ناراحتی ها اسیرتان کرد، به محیط اجازه می دهید کنترل بیشتری نسبت 
به خودتان به شما پیدا کند.  به همین دلیل همیشه باید بخشش را انتخاب کنید. در زیر به 11 

مورد از چیزهایی که باید خودتان را بخاطر آنها ببخشید اشاره می کنیم:
1 - بخاطر گذشته تان، خودتان را ببخشید

خیلی س��اده اس��ت که اجازه دهید اشتباهات گذش��ته لحظه حالتان را نابود کند اما این 
سریع ترین راه به سمت افسردگی و ناراحتی است. خیلی مهم است که به خاطر داشته باشید 
که همه انسان ها اشتباه می کنند. مهم این است که از اشتباهاتتان درس بگیرید و خودتان را 

برای تجربیات آینده آماده کنید.
2 - بخاطر روابط شکست خورده تان، خودتان را ببخشید

مسائل احساسی مسائل ساده ای نیستند. اگر بخواهید به احساساتتان اجازه دهید، شما را عقب 
کشیده و فرصت های عشقی آینده را از شما می گیرند. باید سعی کنید روی زمان حال تمرکز 

کنید -- نه اشتباهات گذشته تان -- تا بتوانید آینده ای بهتر برای خودتان بسازید.
3 - بخاطر ضعف هایتان، خودتان را ببخشید

روز بدون ش��ب نمی تواند وجود داشته باشد؛ همینطور روشنایی بدون تاریکی. درمورد ما 
هم همینطور است، بدون دانستن ضعف هایمان، نمی توانیم به نقاط قوتمان پی ببریم. باید 

نقص هایتان را در آغوش بکشید و یاد بگیرید خودتان را همانطور که هستید بپذیرید.
4 - بخاطر اشتباهات جزئی تان، خودتان را ببخشید

در خیابان با کس��ی برخورد کردید؟ بند کفش��تان زیر پایتان گیر کرد؟ هیچ اشکالی ندارد! 
اتفاق هایی بدتر از این هم ممکن است بیفتد پس سعی کنید به این اتفاق ها از دید طنز نگاه 

کنید.
5 - بخاطر آدم هایی که قضاوتشان کردید، خودتان را ببخشید

آدمها خیلی متفاوتند، از آدمهای درون گرا تا برون گرا، آدمهای هنری تا آدمهای بیزنسی. این 
تفاوت ها ایجاد سوءتفاهم و قضاوت کردن درمورد رفتارهایی از دیگران که مطابق با هنجارهای 

ما نیست را راحت تر می کند. همه این کار را می کنند، پس نگران نباشید.
6 - بخاطر امیدها و آرزوهای نابود شده تان، خودتان را ببخشید

اگر تابحال اینکار را نکردید، همیش��ه زمان هایی برای سرمایه گذاری کردن در آرزوهایتان 
را دارید.  پشیمانی ها و افسوس هایتان درمورد چیزهایی که دوست داشتید داشته باشید را 
فراموش کنید و اولین قدم ها برای رس��یدن به هدفت��ان را بردارید. این قدم ها هرچقدر هم 
که کوچک باشند مهم نیست، همین که کمی تلاش کنید، امیدها و آرزوهایتان هیچوقت 

نخواهند مرد.
7 - بخاطر انتقاداتی که از خودتان کردید، خودتان را ببخشید

گاهی اوقات ما بدترین منتقد خودمان می شویم اما نترسید، همه ما اینطور هستیم. به جای 
اینکه فکرتان را صرف این مسئله کنید، سعی کنید زمزمه های منفی با خودتان را بشناسید و 

به محض اینکه به ذهنتان آمدند آن را متوقف کنید.
8 - بخاطر پل هایی که پشت سر خراب کرده اید، خودتان را ببخشید

وقتی آدم ها تغییر می کنند، روابط هم تغییر می کنند. گاهی اوقات خراب کردن پل ها پشت 
سر برای سلامت فکری تان مفید است. اما اگر اینطور هم نباشند، همیشه راهی برای درست 

کردن روابط برهم خورده وجود دارد.
9 - بخاطر کاستی هایتان در محل کار، خودتان را ببخشید

همه نمی توانند در همه کار عالی باشند. این چیزی است که نه تنها در زندگی خصوصی تان 
بلکه در کارتان هم به خاطر داشته باشید. به جای اینکه روی چیزهایی که در آن خوب نیستید 

تمرکز کنید، توجهتان را به نقاط قوت خود در کار معطوف کنید.
10 - بخاطر زمان هایی که خودخواهی کردید، خودتان را ببخشید

همه آدمها نیاز دارند که زمان هایی خودخواه باشند، چه در دنبال کردن آرزوهایتان باشد، 
چه در پیشرفت شخصی و چه در تغییرات کاری. این چیزی نیست که بخواهید بخاطر آن 

خجالت بکشید.
11 - بخاطر وقت هایی که تنبلی کردید، خودتان را ببخشید

همه نمی توانند همیشه فعال باشند. اگر زمان هایی بوده که دوست داشته اید فقط استراحت 
کنید و دست به هیچ کاری نزنید، نیازی نیست بخاطر آن احساس گناه کنید.

هشدار های 
پلیسی آگاهی

استفاده از عابر بانک
1-در حفظ و نگه داری کارتهای اعتباری دقت لازم را 

به عمل آورید.
2- از نگهداری رمز عبور درکنار کارت خودداری نمایید.
3- کارت و رمز  عبور خود را برای دریافت پول در 

اختیار افراد ناشناس قرار ندهید.
4- در هنگام برداشت وجه مراقب باشید کسی رمز شما 

را نبیند.
5- موجودی حساب های بانکی خصوصا حساب های 

عابر بانک را درفاصله های زمانی مناسب کنترل کنید.
6- هر چند یکبار کلمه عبور کارت های عابر بانک خود 

را تغییر دهید.
7 درفروشگاه هایی که امکان خرید یا استفاده از کارت 
خود پرداز وجود دارد از دادن رمز  کارت به فروشنده 

خودداری نمایید.

 3134- ستاد خبری آگاهی استان قم
آماده پاسخگویی 24 ساعته
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در قوانین کشور شورا به عنوان یک پارلمان محلی برای 
پیشبرد سریع برنامه های اجتماعی، اقتصادی، عمرانی، 
و  شده  تعریف  رفاهی  امور  سایر  و  فرهنگی  بهداشتی، 
انتخاب شهرداری کاردان و با تجربه، اولین و مهمترین کار 

شوراها محسوب می شود.
پس از اجرایی شدن قانون شوراها، انتظار این بود که بسیاری 
از گره های شهروندان به دست افراد محلی و بومی گشوده شده و 
تجربه بسیار مفید و گرانسنگی در عرصه خدمات رسانی در کشور 
ارایه شود اما بی ثباتی در مدیریت شهرداری قم و تغییرات پی در 

پی، بر بدبینی ها دامن زد.
این تغییرات به گونه ای بوده که این شهر از در دوران 6 ساله 
شورای سوم و یکساله شورای چهارم، چندین شهردار و سرپرست 
شهرداری را به خود دیده است. بسیاری بر این نظر هستند که قم 
در توسعه شهری و شهرسازی نسبت به سایر مراکز استان های 
کشور با توجه به ظرفیت های موجود، عقب مانده است و این 

مسئله، برازنده و شایسته این شهر نیست.
به گمان بسیاری از شهروندان؛ برغم وجود نیروهای کارآمد در 
ترکیب شورای چهارم کلانشهر قم، این شورا در مهمترین وظیفه 
خود نتوانست آن گونه که باید و شاید عمل کند و به رغم نیت 
خوانی هایی که توسط کارشناسان مربوطه صورت گرفت، با 1۹ 

رای محمد دلبری را به عنوان شهردار قم انتخاب کرد.

شهردار آینده قم باید برنامه محور باشد
نماینده قم در شورای عالی استان ها بر این اعتقاد است: شورا 
به عنوان پارلمان محلی باید برنامه محور باشد و در این صورت، 

می تواند شهرداری انتخاب کند که برنامه ها را اجرا نماید.
علی قاسمی ورجانی با تاکید بر لزوم آسیب شناسی امور شورا 
و شهرداری قم افزود: کلانشهری مانند قم دارای شورای منسجم 
نیست و به همین دلیل تاکنون در انتخاب یک شهردار توانمند و با 

ثبات عمر مدیریتی، نتوانسته اند خوب عمل کنند.
وی اظهار داشت: باید قبل از انتخابات در سطح شهرها، ائتلاف 
هایی شکل گیرد تا با کار جمعی و تیمی رای گیری به گونه ای 

هدایت شود که افراد برنامه محور انتخاب شوند.
قاسمی ورجانی مهمترین کار شورا را انتخاب شهردار دانست 
و خاطرنشان کرد: انتخاب شهردار، سیاست گذاری کلان شهری 
و نظارت بر واحدهای شهری از مهمترین وظایف شوراست و باید 
شهرداری توانا و با تجربه انتخاب شود که بتواند حداقل طی مدت 

چهار سال، به خدمت رسانی بپردازد.
وی بیان کرد: نبود شهردار بیشتر به جای اینکه به توسعه شهر 

لطمه بزند، التهاب شهر را فزون تر می کند.
برخی معتقدند که افراد ذینفوذ که آشنایی چندانی هم به 
قوانین ندارند با دخالت خود در حریم شورا و شهرداری و با معاملات 
پشت پرده، مدیریت های شهری را تحت تاثیر قرار می دهند و 

موجب اتفاقات غیرقابل پیش بینی می شوند.
آنچه مسلم می باشد این است که، هر گروه و تشکیلاتی باید 
کار خود را براساس قانون انجام دهد و ازدخالت های ناروا در کار 

دیگر سازمان ها خودداری کند.
قم،  شهر  فعلی  وضعیت  کارشناسان  از  بسیاری  اعتقاد  به 
وضعیت حساسی است و شورا باید با انتخاب یک شهردار توانمند و 
آشنا به مسائل شهری قم، با برنامه های کوتاه مدت و بلند مدت و 
تشکیل تیم های تخصصی نسبت به رفع مشکلات این شهر اقدام 
نماید. چرا که امور شهر قم نظیر ترافیک، ایجاد مشاغل شهری و 
سد معبر به مرحله بحرانی رسیده و باید چاره اندیشی برای رفع 

این مشکلات، به گروه های تخصصی سپرده شود.
ما گفت: قم  به خبرنگار  نیز  یک کارشناس حوزه معماری 
رونق  کلانشهر  این  در  بتواند  تا  است  تجربه  با  فردی  نیازمند 
اقتصادی ایجاد کرده و به داد و ستد و فعالیت های اقتصادی 

رونق ببخشد.
قاسم مرتضوی ضمن ابراز تاسف از وضعیت نامعلوم بلوار پیامبر 
اعظم )ص( اظهار داشت: بدون منابع مالی، ادامه کارهای عمرانی 
ممکن نیست و تامین منابع مالی طرح ها، شرط اول پیشرفت 

کارهای شهرداری است.
قم  استان  در  یادآورشد:  امور معماری  این کارشناس حوزه 
دارای ظرفیت های بالایی در نیروی انسانی است و افراد برجسته 
و صاحبان نام در امور شهری و شهرداری حضور دارند اما متاسفانه 

به این ظرفیت ها توجهی نمی شود.
نظام  سازمان  عضو  مهندس  هزار  از ۴  بیش  وجود  به  وی 
مهندسی در قم اشاره و هریک از این افراد را ظرفیتی برای بهبود 

شرایط مدیریت شهری عنوان کرد.
مرتضوی تصریح کرد: شهرداری قم نیازمند مشاورانی با تجربه 
و با سابقه طولانی و تجربه در کار برنامه ریزی و شهرسازی است تا 

بتوانند نسبت به حل معضلات شهر قم اقدام کنند.

انتخاب شهردار بدون فشار سیاسی
رئیس شوراي اسلامي شهر قم نیز صحبت هاي ارائه شده با 
برخي افراد و چهره هاي سرشناس در خصوص انتخاب شهردار 
جدید قم را تکذیب کرد و گفت: شورا بدون هیچ فشار سیاسي 

شهردار قم را انتخاب خواهد کرد.
ولي الله بیاتي در خصوص انتخاب شهردار جدید قم گفت: براي 
انتخاب شهردار جدید قم کمیته 7 نفره اي تشکیل و مقرر شد تا 

این کمیته کارها را پیگیري کند.
وي اذعان داشت: این کمیته وظیفه دارد در خصوص شناسایي 
افرادي که شرایط لازم را دارند بررسي ها را صورت داده و با اخذ 
را  را مشخص و شاخص ها  اعضاي شورا جلسات  نظرات  نقطه 

جمع بندي کند.
رئیس شوراي اسلامي شهر قم بیان داشت: پس از بررسي 
شاخص ها تمامي نظرات از سوي کمیته مربوطه به اعضاي شوراي 
اسلامي شهر قم اعلام مي شود و از نظرات آنها نیز استفاده خواهیم 

کرد.
انتخاب  براي  ماهه  سه  قانوني  فرصت  یک  ما  گفت:  بیاتي 
شهردار داریم که طي این مدت شهردار جدید را انتخاب از طریق 

رسانه ها به مردم معرفي خواهیم کرد.
وي در پاسخ به این سئوال که برخي شنیده ها مبني بر آن 
است که شورا با افرادي صحبت کرده و یا گزینه هایي معرفي 
شده اند عنوان داشت: هیچ چیزي فعلا مشخص نشده و تمام این 

صحبت ها تکذیب مي شود.
رئیس شوراي اسلامي شهر قم عنوان داشت: پیشنهاد اعضاي 
شورا به کمیته ارائه مي شود و اگر کمیته تایید کرد به صحن 
مي آید و به راي گذاشته مي شود و هیچ فرایند دیگري هم غیر از 

این براي انتخاب شهردار نداریم.

بیاتي عنوان داشت: هیچ فشار سیاسي در کار نیست و اگر 
حرف هایي زده مي شود ما تکذیب مي کنیم و شورا در آرامش 
و طبق نظر کارشناسي طرح ها را دنبال خواهد کرد و به نتیجه 

مطلوب خواهیم رسید.

سرپرست اختیارات کامل شهردار را دارد
عضو شوراي اسلامي شهر قم نیز با اشاره به اینکه شورا 3 ماه 
مهلت دارد شهردار جدید شهر قم را انتخاب کند، گفت: اعضاي 
شوراي اسلامي شهر نیز در صورت استعفا از سمت خود مي توانند 

به عنوان کاندید شهرداري خود را معرفي کنند.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر با اشاره به این که مهندس 
مجید متین فر شهردار منطقه 6 قم به عنوان سرپرست شهرداري 
انتخاب شده است، اظهار داشت: در زمان سرپرستي مهندس 
متین فر شورا تا 3 ماه مهلت دارد که شهردار مورد نظر را انتخاب 

و به وزارت کشور براي دریافت حکم معرفي کند.
وي با بیان اینکه سرپرست نیز از اختیارات کامل شهردار در 
اداره شهر برخوردار است، افزود: اگر در طول این 3 ماه به جمع 

بندي مناسبي دست پیدا نکنیم باید از وزارت کشور مجوز تمدید 
سرپرستي را دریافت کنیم.

عضو شوراي اسلامي شهر قم در پاسخ به این سوال که ملاک 
مواردي  انتخاب شهردار جدید چه  براي  اسلامي شهر  شوراي 
هست؟ تصریح کرد: به عنوان یکي از اعضاي شورا چند مورد را 

براي انتخاب شهردار آینده در نظر دارم.
به  توجه  شهرداري،  در  کار  به  بودن  آشنا  کرد:  اضافه  وي 
موضوعات اقتصاد مقاومتي و همچنین فرامین رهبري، سوابق 
مدیریتي مناسب و تعامل مناسب با دولت براي همکاري لازم 
بین وزارت کشور، استانداري از مواردي است که باید براي انتخاب 

شهردار جدید در نظر گرفت.
آتش زر با بیان اینکه قانون این اجازه را مي دهد که یکي از 
اعضاي شوراي اسلامي شهر به عنوان کاندید شهرداري مطرح 
شود، افزود: این امکان وجود دارد و اگر اعضاي شوراي اسلامي 
شهر بخواهند به عنوان کاندید خود را معرفي کنند ابتدا باید از 

عضویت در شورا استعفا دهند.
وي ابراز داشت: براي انتخاب شهردار جدید تیم هفت نفره اي 
متشکل از آقایان ولي الله بیاتي، محمود مسگري، حسین فاکر، 
مصطفي ملایي، عباس ذاکریان و خانم الهام ارجمند و همچنین 

بنده تشکیل شده است.

هیچ گزینه ای مدنظر شورا نیست
سخنگوي شوراي اسلامي شهر قم نیز در این خصوص گفت: 
هنوز هیچ گزینه اي مد نظر اعضاي شورا براي براي گزینش 

شهردار قم نیست.
 عباس ذاکریان ضمن تشریح و تبیین فرایند قانوني انتخاب 
شهردار پس از پذیرش متن استعفاي شهردار سابق قم، اظهار 
تعیین  از  پس  قانون  طبق  قم  شهر  اسلامي  شوراي  داشت: 

سرپرست سه ماه فرصت دارد تا شهردار جدید را انتخاب کند.
وي با اشاره به تشکیل کمیته اي هفت نفره از میان ۲1 عضو 
شورا، تصریح کرد: اعضاي این کمیته وظیفه دارند تا کلیه سوابق 
و عملکردهاي قبلي اشخاصي که به عنوان گزینه شهردار معرفي 

مي شوند را جهت تشخیص و تایید صلاحیت آنها بررسي کنند.
شوراي  زائران  امور  و  شهري  خدمات  کمیسیون  رییس 
اسلامي شهر قم همچنین با حساس خواندن جایگاه شهرداري 
قم، خاطرنشان کرد: اعضاي شوراي اسلامي شهر قم با عنایت به 
خطیر بودن این مسئولیت با دقت همه پارامترها و شرایط لازمي 
که قانون براي یک شهردار ملزم دانسته را درگزینه هاي معرفي 
شده احصاء و مورد ارزیابي قرار مي دهند و نتایج آن را به صورت 

دوره اي در صحن علني شورا مطرح مي کنند.

ذاکریان تصریح کرد: هر چند شورا اسلامي شهر تا خرداد ماه 
۹۴ براي انتخاب و معرفي شهردار جدید قم فرصت دارد، ولي 
احتمال اینکه شهردار زودتر از موعد مقرر انتخاب شود، نیز وجود 

دارد.

انتخاب شهردار وظیفه حساس شورا
یکی از اعضای شورای اسلامی شهر قم نیز به خبرنگار ما گفت: 
در جلسه اخیر شورای اسلامی شهر قم استعفای محمد دلبری 
موردپذیرش اعضای شورا قرار گرفت و متین فر به عنوان سرپرست 

شهرداری قم انتخاب شد.
نعمت الله عواطف رستمی اظهار داشت: ازآنجایی که انتخاب 
می شود،  محسوب  شورا  بسیار حساس  وظایف  از  یکی  شهردار 
کمیته ای در شورای شهر قم تشکیل شده که در آن 7 نفر از اعضای 
شورا عضویت دارند و این کمیته مسئول بررسی سوابق و رزومه 

افرادی است که برای تصدی پست شهرداری قم نامزد شده اند.
وی با اشاره به اینکه در خصوص انتخاب شهردار قم شاخص هایی 

وجود دارد که فرد موردنظر برای تصدی پست شهرداری قم باید 
این شاخص ها را داشته باشد، افزود: به نظر من فردی که می خواهد 
شهرداری کلان شهر قم را به عهده بگیرد، باید در مرحله اول آشنایی 

کاملی به فضای داخلی شهر قم داشته باشد. 
وی با تاکید بر اینکه قم یک شهر خاص است و صدالبته 
یک شهردار خاص هم می خواهد، تصریح کرد: شهردار کلان شهر 
قم باید دارای ویژگی هایی باشد که شاید در دیگر کلان شهرها 
چنین شاخص های برای اعضای شورا در انتخاب شهردار وجود 

نداشته باشد.
عواطف رستمی بیان داشت: یکی از شاخص های عمومی شهردار 
قم این است که فردی که می خواهد در این پست خدمت کند، 
باید کار اجرایی کلان کرده باشد تا بتواند در چنین شهری مدیریت 

انجام دهد.
وی گفت: با توجه به اینکه گردش مالی در شهرداری بالاست، 
فردی که می خواهد به عنوان شهردار قم انتخاب شود باید یک تسلط 
خوبی هم نسبت به مسائل مالی داشته باشد. این یکی از ضروریاتی 
است که حتماً باید مدنظر قرار گیرد، چراکه شاید فردی به لحاظ فنی 
در سطح بالایی قرار داشته باشد ولی به دلیل عدم آشنایی به مسائل 
مالی، نتواند آن چنان که باید و شاید، کارایی لازم را در شهرداری 

داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه تسلط و آشنایی به بدنه و ساختار نیروی 
انسانی و تجهیزات شهرداری، یکی دیگر از شاخص های شهردار آینده 
قم است، افزود: فردی که می خواهد سکان شهرداری قم را به دست 
بگیرد، باید تعریف روشنی از ظرفیت های شهرداری قم داشته باشد تا 

بتواند بر اساس آن برنامه ریزی نماید.
وی تصریح کرد: نکته مهم دیگری که نباید دور ازنظر باشد این 
است که در شهر قم از قومیت های مختلفی حضور دارند، تعامل با 
این قومیت ها می تواند در پیشبرد اهداف شهرداری بسیار مؤثر باشد، 
لذا شهردار آینده قم باید از بعد جامعه شناسی بتواند با این قومیت ها 

ارتباط و تعامل لازم را برقرار نماید.
رستمی ادامه داد: حضور مراجع عظام تقلید، علما، حوزه های 
علمیه یکی دیگر از شاخص های بسیار مهم قم است که شهردار آینده 
قم باید برنامه ویژه ای در خصوص نحوه تعامل با این قشر تأثیرگذار در 

برنامه کاری خود داشته باشد.
وی گفت: اگر این خصوصیات در یک فردی جمع شود یا بتواند 
درمجموع این ها ، امتیاز قابل قبولی بگیرد، می تواند گزینه مناسبی 

برای تصدی پست شهرداری قم باشد.
وی در خصوص این موضوع که گفته می شود شورای چهارم در 
اولین تجربه خود در انتخاب شهردار نتوانست نمره قابل قبولی بگیرد، 
گفت: به هر صورت آن موضوعی که باعث شد اعضای شورای شهر 

استعفای دلبری را بپذیرند، کسالت ایشان بود. نمی توانم قبول کنم 
که شورای چهارم در انتخاب شهردار اشتباه کرد. بالاخره در آن زمان 
با شاخص هایی که شورا داشت، دلبری بهترین گزینه برای تصدی 

پست شهرداری قم بود.
وی اضافه کرد: بعد از استعفای شهردار قم در محافل مختلف 
عمومی و سیاسی قم مطرح می شود که شهرداری و شورای شهر قم 
به سکوی پرتابی برای رسیدن افراد به مناصب بالاتر تبدیل شده است. 
به نظر من این انتقاد هم به مدیریت شهری وارد نیست و ما نمی توانیم 
و نباید مانع این کار شویم. چراکه امکان دارد فردی در هر منصبی 
عملکرد مناسبی داشته باشد و در بین مردم محبوبیتی پیدا کند و 
در آینده در یک پست بالاتری مشغول به فعالیت شود. همان گونه 
که یکی از نمایندگان فعلی قم نیز قبلاً عضو شورا بود و با توجه به 
فعالیت هایی که انجام داد، توانست یکی از کرسی های مجلس را به 
خود اختصاص دهد. به نظر من این ایرادی ندارد، اما در مورد آقای 
دلبری چنین موضوعی صحت ندارد و تنها عامل استعفای ایشان، 

کسالت بوده است.
وی خاطر نشان کرد: به هر صورت برای آقای دلبری آرزوی 
آزمون  در  بتواند  چهارم  شورای  که  امیدواریم  و  داریم  سلامتی 
سرنوشت ساز دیگری که در پیش رو دارد، نمره قبولی را بگیرد و 
با انتخاب یک شهردار توانمند، شتاب بیشتری به قطار توسعه قم 

ببخشد.

شهر قم حال و هوای چندان خوشی ندارد
عمر مدیریت شهری در قم می تواند بسیاری از واقعیت های 
تلخ این شهر را برایمان آشکار کند و بسیاری از معضلات این شهر 

پر مشکل را توجیه پذیر نشان دهد.
اگر قم امروزه چندان حال و هوای خوشی ندارد و به لحاظ 
شهری، کمتر توسعه یافته است، نمی توان از تأثیر این عدم ثبات 
در ساختار مدیریت شهری اش غافل ماند. در این شهر بسیاری 
از برنامه های شهری، سال ها از مدیری به مدیری دیگر به ارث 
می رسد، بالاخره آن که تواناتر است، موفق می شود مهر پایان بر 
آن بزند؛ اما این سرنوشت نامبارک تا چه زمانی بر قم حکم فرما 

خواهد بود؟
همانگونه که ذکر آن رفت شوراهای سوم و چهارم با انتخاب 
این عدم ثبات مدیریت  چند شهردار و چندین سرپرست، در 
شهری نقش عمده ای دارند در حالی که مطالعه عملکرد شوراهای 
موفق در کشور نشان می دهد یکی از عمده ترین دلایل موفقیت 
آن ها ثبات مدیریت شهری و اعتماد به شهرداران با برنامه و تحول 

محور بوده است.
بی تردید، شهروندان قمی اولین و مهم ترین قربانیان این تغییر 
همیشگی مدیران شهری اند. آنانند که  به دلیل نبود ثبات مدیریت 
شهر، زیست در وضعیت بی ثبات و نابسامان را پذیرفته اند. اگر قم 
دارای ثبات در مدیریتش باشد، بسیاری از معضلات که هم اکنون 
لاینحل نشان می دهند، به آرامی رنگ می بازند و قم رفته رفته به 

سوی شهری متعادل و مناسب به پیش می رود.
براساس تجارب هرچند محدود اما قابل تکیه می توان نتیجه 
ثبات مدیریت شهری قم را به خوبی پیش بینی کرد. همانگونه که 
در برخی دوره های مختلف، این شهر تجربه خوبی از مدیریت اش 
به دست آورده و توانسته سیمایی نسبتاً مطلوب به خود بگیرد، 
مسلماً با تکرار این تجربه، می توان شاهد جهشی در این شهر 

پردغدغه بود.
با مروری بر شیوه مدیریتی دیگر شهرها و ثبات مدیریت آنان، 
می توان آثار و نتایج آن را در شهر دید. بی تردید ثبات مدیریت 
یک جلوه بیرونی دارد و آن هم نظم و نظام ساختار شهر است. به 
عبارتی، ثبات مدیریت شهری می تواند موجب ایجاد حاشیه امنی 
شود برای مدیرانی که با تکیه بر آن برنامه ها و اهدافی را طرح کرده 

و برای رسیدن به آن، شهر را به پیش ببرند.
 گویا این گوهر نایاب چونان کیمیای دست نیافتنی است 
و قم هنوز نتوانسته در هیأت یک کلانشهر، به مولفه های یک 
شهر توسعه یافته دست یابد. یادمان باشد تنها رمز ادامه روند 
جهاد عمرانی آغاز شده در شهر قم، همچون شهرهای موفقی 
مدیریت  ثبات  در  و…  تبریز  و  اصفهان  چون مشهد مقدس، 
شهری است چرا که شهرداران شهرهای مذکور، بیش از یک 
دهه سکاندار شهرداری بوده اند که موفق به کسب توفیق در روند 
آبادانی شهر خود شده اند؛ بنابراین برای داشتن آبادانی زیباتر و 
آبادتر، بایستی ترتیبی اتخاذ شود که مدیریت شهردار آینده قم، 
حداقل به مدت چهار سال دیگر جهت ادامه مسیر آبادگری تداوم 

پیدا کند. 
شورای چهارم در مهمترین وظیفه خود نتوانست آنچنان که 

باید و شاید دقیق عمل کند و به نوعی کارت زرد گرفت.

 ایمان :فرمانده سپاه استان قم با تقدیر و تشکر از نگاه 
استاندار به مسائل فرهنگی و اشرافیت وی نسبت به برنامه 
های سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اظهار کرد: امیدوارم 
این نگاه بلند و اشرافیت کامل منجر به حمایت های عملی 
از فعالیت های گسترده سپاه در امور اجتماعی و فرهنگی 

شود.
سردار مهدی مهدوی نژاد دیروز در جلسه ستاد راهیان نور 
استان قم که در سالن امام رضا)ع( استانداری سابق برگزار شد 
اظهارداشت : برای اعزام مردم ولایتمدار و شریف استان قم به 
سرزمین های نور نیازمند همکاری استاندار و مسئولان دستگاه ها 

و نهادهای استان هستیم.
وی، با تاکید بر اهمیت حفظ یاد و خاطره شهدای هشت سال 
دفاع مقدس و انتقال فرهنگ ایثار و شهادت به نسل سوم و چهارم 
انقلاب اسلامی گفت: نباید بگذاریم یاد و خاطره دوران دفاع مقدس 

از یادها برود و این فرمایش مقام معظم رهبری است که خطاب به 
همه اعلام کرده اند و همه ما در قبال این امر وظیفه داریم.

وی افزود: خاطره این سرزمین های نور را باید زنده نگه داریم، 
گرامی داشت شهدا به معنای این است که ما راهشان را ادامه دهیم.

کرد:  اظهار  زهرا)س(  حضرت  شهادت  ایام  به  اشاره  با  وی 
رزمندگان ما در دفاع مقدس با تاسی از حضرت فاطمه زهرا)س( 
توانستند حماسه هایی خلق کنند که در تاریخ انقلاب اسلامی ثبت 

شد و شرف و آبروی ایران اسلامی در طول تاریخ حفظ شد. 
مهدوی نژاد با بیان اینکه مسائل فرهنگی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و انقلاب ما یک انقلاب فرهنگی بود، گفت: هرچه 
ما در این امور تلاش کردیم ، نتیجه های خوبی گرفتیم و هر چه 

سستی بخرج دادیم دشمنان از سستی ها رخنه کرد.
وی افزود: دشمنان ما با راه اندازی جنگ به دنبال نابودی انقلاب 
اسلامی بود، اما امام تهدیدها را به فرصت تبدیل کردند و با فرصت 

سازی توانست هم انقلاب اسلامی را حفظ کند و هم این تفکر را 
به جهان صادر کند. وی راهیان نور را فرصتی مغتنم برای ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه ذکر کرد و گفت: همه باید از این 

بستر استفاده کنیم و برای انجام این اقدام فرهنگی تلاش کنیم.
فرمانده ارشد نظامی استان قم با اشاره به حضور متعدد مقام 
معظم رهبری در مناطق علمیاتی جنوب پس از جنگ تحمیلی، 
اظهار کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در راستای راهبردهای 
مقام معظم رهبری  این اقدام را آغاز کرده و از سالیان گذشته 
مدافع این برنامه هاست اما این مقوله نیازمند همکاری و مساعدت 
همه هست. وی افزود: سپاه خدمت گذار مردم است و تلاش می 
کند که در این مسیر گام بردارد، امروز زیرساخت هایی در مناطق 

عملیاتی جنوب فراهم کرده است.
وی با بیان اینکه بیش از 5 میلیون ایرانی در طول سال از 
مناطق عملیاتی جنوب و غرب بازدید می کنند، اظهار کرد: سهم 

مردم شریف استان قم در این بازدیدها در سال ۹1 و ۹۲ نزدیک 
به 30 هزار نفر بوده است و امسال باید تلاش شود که این تعداد 
افزایش یابد. وی با بیان اینکه سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در 
صورت حمایت استانداری قم می تواند نزدیک به 30 هزار نفر را در 
طول سال اعزام کند، اظهار کرد: امسال تا کنون نزدیک به ده هزار 
نفر اعزام شده اند که می بایست با تلاش همه دستگاه ها این تعداد 

به بیش از 15 هزار نفر برسد.
وی با تقدیر و تشکر از نگاه استاندار قم به مسائل فرهنگی و 
اشرافیت وی نسبت به برنامه های سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
اظهار کرد: امیدوارم این نگاه بلند و اشرافیت کامل منجر به حمایت 
و  اجتماعی  امور  فعالیت های گسترده سپاه در  از  های عملی 
فرهنگی شود. مهدوی نژاد با بیان اینکه ستاد راهیان نور استان باید 
در طول سال به طور مستمر جلسات داشته باشد، گفت: راهیان نور 

به عنوان فرهنگ عمومی باید مورد توجه قرار گیرد.

کیمیایی به نام »ثبات مدیریت شهری قم«

شورای چهارم کارت زرد گرفت

در جلسه ستاد راهیان نور استان قم عنوان شد:

تقدیر سردار مهدوی از نگاه استاندار قم به مسائل فرهنگی

اخبار
سرپرست شهرداری قم :

اعضای شورا و مردم نگران نباشند
 ایمان : سرپرست شهرداری قم وضعیت سرویس های بهداشتی، پارکینگ ها 
و تابلوهای راهنمای شهری را از مهم ترین دغدغه های مسافران در قم دانست و 

گفت: مدیران شهری باید به این موارد توجه جدی کنند. 

مجید متین فر شامگاه سه شنبه در جلسه شورای خدمات و ستاد استقبال از بهار 
فاطمی و نوروز ۹۴ که در سالن جلسات شهرداری برگزار شد، اظهار کرد: امیدواریم که 
بتوانیم با همکاري همه همکاران در ستاد، شهرداري هاي مناطق، سازمان ها و معاونت ها به 

خواسته ها و انتظارات اعضاي شوراي اسلامي شهر جامه عمل بپوشانیم.
وی گفت: برای اینکه روحیه قدر شناسی در کلیه سطوح شهرداری نهادینه شود لازم 
است تا از تلاش ها و زحمات مهندس دلبری که در طول ۴۲ ماه سکان شهرداری را بر 
عهده داشت، تقدیر و تشکر نماییم و من برای وی آرزوی صحت و سلامتی دارم و امیدوارم 

در هر پستی که حاضر می شود موفق شود.
سرپرست شهرداری قم افزود: باید بحث خودباوری را در وجود خود بیشتر تقویت کنیم 
و اگر بخواهیم خود را با کلان شهرهایی چون تهران، اصفهان و شیراز مقایسه کنیم باید 
بگویم که طبق گزارشات صورت گرفته نه تنها دچار کمبود نیستیم بلکه یک سر و گردن 

در مباحث مختلف از آنها بالاتریم.
وی گفت: خواهش من این است با جدیت و تلاش مضاعف همچون گذشته ثابت کنید 

این مجموعه می تواند بسیاری از معضلات و مشکلات را پشت سر بگذارد.
متین فر با بیان اینکه در دوران ویژه پایان سال قرار داریم، عنوان کرد: قطعا با برنامه 
ریزی های خوبی که در جلسات مختلف و این جلسه صورت گرفته است این قول را هم به 
اعضای شورای شهر و هم به مردم می دهیم که جای هیچ نگرانی نیست و همه با جدیت در 

تلاشند تا آن انتظاری که از مجموعه بزرگ شهرداری است را تحقق بخشند.
وی تصریح کرد: باید فعالیت هایمان را مستند  و از آن ها گزارش تهیه نماییم چه بسا 
در سال های گذشته اقداماتی انجام داده ایم که باید آسیب شناسی شود و نقاط مثبت آن 

تقویت و نکات منفی و کاستی ها برطرف شود. 
تابلوهای  و  پارکینگ ها  بهداشتی،  سرپرست شهرداری قم وضعیت سرویس های 
راهنمای شهری را از مهم ترین دغدغه های مسافران به قم دانست و گفت: مدیران باید به 

این موارد توجه جدی داشته باشند.
وی بحث حمل و نقل شهری، توجه به مسائل ایمنی و بحث های نظارتی و بازرسی را 
از اقدامات قابل توجه در ایام نوروز اشاره کرد. متین فر در خصوص چهارشنبه آخر سال 
نیز گفت: باید در این مورد از تجارب سال های گذشته استفاده کنیم و اقدامات فرهنگی و 

پیشگیرانه را انجام دهیم تا شاهد اتفاقات ناخوشایند نباشیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه در ایام شهادت حضرت فاطمه)س( به سر می بریم در ۴ 
روز اول نوروز که منتهی می شود به روز شهادت این بانوی بزرگوار باید با توجه به رویکردی 
که مراجع و علما دارند در آماده سازی شهر برای تعطیلات نوروز به این ایام توجه ویژه ای 
شود. سرپرست شهرداری قم توجه به هسته مرکزی شهر و جلوگیری از سد معبرهایی 
که صورت می گیرد را از دیگر موارد در ایام نوروز اشاره کرد و گفت: کسانی که در این ایام 
به زائران و شهروندان خدمت رسانی می کنند باید ظاهری آراسته و اخلاقی خوش داشته 
باشند. وی در خصوص بحث های فرهنگی عنوان کرد: باید اقداماتی صورت بگیرد مانند 
استفاده از نقشه هایی که علاوه بر انتقال پیام های شهری اقداماتی را که در عرصه های گونان 

داشته ایم را به زائران بیان کند.

سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع انساني استانداري  قم تاکید کرد :

لزوم واگذاري خدمات دستگاه هاي اجرایي 
به دفاتر پیشخوان 

 ایمان: سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع انساني استانداري بر لزوم 
واگذاري خدمات دستگاه هاي اجرایي به دفاتر پیشخوان  تاکید کرد.

 ابراهیم ملکي دهمین جلسه کارگروه دفاتر پشخوان استان با حضور اعضاي کارگروه 
استاني با اشاره به این موضوع که در راستاي سیاست هاي کلي نظام مقدس جمهوري 
اسلامي ایران و اصل ۴۴ قانون اساسي و مستفاد از بند )ج( ذیل ماده ۴6 قانون برنامه پنجم 
توسعه جمهوري اسلامي ایران، و اجرا و عملیاتي نمودن ماده 38 قانون مدیریت خدمات 
کشوري اظهار داشت :کلیه دستگاه هاي اجرایي مشمول ماده 5 قانون مدیرت خدمات 
کشوري موظفند ضمن همکاري و تعامل مناسب با کارگروه استاني تمهیدات لازم جهت 
برون سپاري خدمات خود به دفاتر پیشخوان را فراهم نمایند، روند فعلي واگذاري خدمات 
به دفاتر پیشخوان استان را مطلوب و رضایت بخش  نیست . وی ادامه داد:  کلیه دستگاه 
هاي اجرایي استان  باید  نسبت به واگذاري خدمات به دفاتر پیشخوان اقدام نمایند. رئیس 
کارگروه دفاتر پیشخوان استان اظهار داشت تحقق شعار دولت الکترونیک و ایجاد بسترهاي 
لازم به منظور کاهش سفرهاي غیرضروري و صرفه جویي در مصرف سوخت، روان سازي 
و تسهیل و تسریع در امور مراجعین و حذف بروکراسي اداري و تحقق طرح تکریم ارباب 
رجوع و رضایتمندي مردم و مشتریان مستلزم همکاري و مساعدت دستگاه هاي اجرایي 
در بحث واگذاري خدمات به دفاتر پیشخوان مي باشد.سرپرست معاونت توسعه مدیریت و 
منابع انساني بر ضرورت بازدید و نظارت مستمر و منسجم از دفاتر پیشخوان استان تاکید 
نمود و از انجمن صنفي دفاتر پیشخوان استان خواست تا نسبت به بازدید از دفاتر پیشخوان 
اقدام نموده و گزارش هاي لازم را به دبیرخانه کارگروه ارسال نماید. در ادامه سرکار خانم 
روح پرور سرپرست دفتر فناوري اطلاعات، ارتباطات و امنیت و دبیر کارگروه دفاتر پیشخوان 
استان گزارشي از روند واگذاري خدمات دستگاه هاي اجرایي استان ارائه نمود و به تشریح 

رئوس مشکلات و نواقص موجود در حوزه دفاتر پیشخوان پرداخت.

مدیرعامل شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم خبرداد:

کاشت 15هزاراصله نهال 
در شهرک هاي صنعتي استان قم 

 ایمان :همزمان با هفته منابع طبیعي 5 هکتار از اراضي حاشیه زیرگذر ورودي 
شهرک صنعتي شکوهیه زیر کشت نهال قرار گرفت.

مدیرعامل شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم در این مراسم گفت: توجه به منابع 
طبیعي و ایجاد فضاي سبز  را در کنار انجام فعالیت هاي صنعتي و اقتصادي ضروري است. 
مهندس طیبي نژاد توجه به منابع طبیعي  ایجاد محیط زیستي سالم و سبز را مورد تأکید 
قرار داد و گفاظهار داشت : ،مساحت فضاي سبز ایجاد شده در شهرک صنعتي شکوهیه را 
1۴۴ هکتار  می بیاشد . وی افزود  شرکت شهرک هاي صنعتي در کنار ایجاد زیرساخت 
هاي سرمایه گذاري براي واحدهاي صنعتي برنامه سالانه جهت اجراي فضاي سبز دارد 
که اجراي فضاي سبز حاشیه زیر گذر شهرک صنعتي شکوهیه در کنار آزادراه قم- تهران 
با مساحت 5 هکتار از امروز آغاز شد.وي مشکل تأمین آب فضاي سبز حاشیه زیر گذار 
شهرک صنعتي شکوهیه را از مشکلات آن دانست و گفت: با مذاکراتي که با مدیرکل منابع 
طبیعي و آبخیزداري استان انجام شده است قول مساعد جهت تأمین آب آن نیز داده شده 
است.در ادامه این مراسم مهندس سهل آبادي مدیر شهرستان منابع طبیعي قم از اهتمام 
و همکاري شرکت شهرک هاي صنعتي استان قم و همچنین هیأت مدیره شرکت هاي 
خدماتي شهرک هاي صنعتي در ایجاد فضاي سبز در سطح شهرک هاي صنعتي استان 
تقدیر و تشکر نمود.گفتني است ،برنامه این شرکت در سال ۹3 غرس 15000 اصله نهال 
در سطح شهرک هاي صنعتي در مساحتي بالغ بر 10 هکتار مي باشد که تا پایان سال 

اجرایي مي گردد.

نخستین نمایشگاه تخصصي 
گل و گیاه شهر قم افتتاح شد

نخستین نمایشگاه تخصصي گل و گیاه شهر قم، روز چهارشنبه با حضور 
مجید متین فر سرپرست شهرداري قم و جمعي از مسئولان شهري در بوستان 

شهید بنیادي افتتاح شد.
مدیرعامل سازمان پارکها و فضاي سبز شهرداري قم در حاشیه برپایي این نمایشگاه، 
هدف از برپایي نمایشگاه مذکور را معرفي و شناساندن گل و گیاه باغچه اي و آپارتمان و 
فضاهاي سبز به شهروندان اعلام کرد تا مردم بتوانند در افزایش میزان فضاي سبز و بهبود 
آن و تلطیف و تعدیل آب و هواي شهري مشارکت داشته باشند. حسین رضایي نسب با 
تاکید بر اهمیت مشارکت و همیاري همه شهروندان در نگهداري و گسترش فضاي سبز 
شهري گفت: هر خانواده در محل سکونت خود مي تواند قسمتي از باغچه منزل و یا گوشه 
اي از فضاي آپارتماني و یا محل کار خود را به فضاي سبز اختصاص دهد و در گسترش و 
نگهداري فضاهاي سبز شهري مشارکت و همکاري داشته باشد. وي افزود: در این نمایشگاه 
ضمن آنکه تلاش داریم تا مردم با گل و گیاهان سازگار با اقلیم قم و نحوه نگهداري و کاشت 
آن آشنا شوند، کوشش کرده ایم تا با استفاده از بخش خصوصي و شرکتهاي فعال در این 

زمینه؛ گل و گیاه را با قیمتهاي مناسب به شهروندان عرضه کنیم.

یادمان باشد تنها رمز ادامه روند جهاد عمرانی آغاز شده در شهر قم، 
همچون شهرهای موفقی چون مشهد مقدس، اصفهان و تبریز و… در ثبات 
مدیریت شهری است چرا که شهرداران شهرهای مذکور، بیش از یک دهه 
سکاندار شهرداری بوده اند که موفق به کسب توفیق در روند آبادانی شهر 
خود شده اند؛ بنابراین برای داشتن آبادانی زیباتر و آبادتر، بایستی ترتیبی 
اتخاذ شود که مدیریت شهردار آینده قم، حداقل به مدت چهار سال دیگر 

جهت ادامه مسیر آبادگری تداوم پیدا کند 
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هركس به آنچه مى داند عمل كند 1۷

خداوند آنچه را نمى داند به او مى آموزد.

گوش شنوا

اخبار

32906160
ترمیم گارد ریل

با توجه به آغاز سفرهای نوروزی ضرورت دارد اداره کل راه و شهرسازی 
به ترمیم گارد ریل های  حداقل در مبادی ورودی شهر قم و کمربندی 
آسیب دیده در نقاط حادثه خیز بپردازد که در صورت سهل انگاری عواقب 
جبران ناپذیری را به دنبال خواهد داشت. در کمربندی های حاشیه شهر قم 
مشاهده می شود در برخی از نقاط گارد ریل وجود ندارد یا آسیب دیده است 
و همچنین فاقد شبرنگ و علائم هشداردهنده مناسب می باشد. لطفاً به این 

مهم رسیدگی نمایید.
رضوانی از باجک

تیر برق وسط خیابان
در منطقه بنیاد، خیابان ناجا، جنب مجتمع نسیم یک تیر برق در وسط 
خیابان واقع شده که مزاحم تردد است. آیا مسئولان اداره برق، تیر چراغ برق 
را در وسط خیابان نمی بینند که نسبت به انتقال آن به مکان مناسبی اقدام 
نمی کنند. حتماً باید یک خودرو و یا موتورسیکلت با آن برخورد کرده و خدایی 
نکرده اتفاق ناگواری بیفتد تا مسئولان به فکر راه چاره باشند و آن هنگام هم به 

فکر مقصر می گردند و در آخر هم تقصیر تیر چراغ برق بی زبان است؟
مسگری از بنیاد

موتورسیکلت ها ی متخلف
برای عبور از عرض بلوار شهید کریمی که فاقد پل عابر پیاده است، چند 
نقطه برای عبور عابران از عرض خیابان در وسط رفیوژ تعبیه شده که متأسفانه 
بعضی از موتورسیکلت های متخلف از آن محل ها برای دسترسی محلی خود 
استفاده می کنند و باعث برخورد ناگهانی با خودروهایی که در خط سبقت 

هستند می شوند. لطفاً نسبت به رفع این مشکل اقدام فرمایید.
اسماعیلی از بنیاد

مراکز طرف قرارداد بیمه
چرا داروخانه های سطح شهر از نصب مراکز طرف قرارداد بیمه در ورودی 
داروخانه ها امتناع می کنند. جا دارد دانشگاه علوم پزشکی قم داروخانه ها را ملزم 
به نصب مراکز بیمه ای طرف قرارداد نماید تا از تجمع مردم و بی پاسخی آن ها و 

تضییع حقشان جلوگیری به عمل آید.
کاظم زاده از عطاران

نارضایتی از قبوض تلفن
چند وقتی است که قبوض تلفن را درب منازل نمی آورند و زمانی که 
برای پرداخت به پست بانک مراجعه می کنیم برای صدور قبض المثنی باید 
مبالغی را پرداخت کنیم. از مسئولان شرکت مخابرات تقاضا داریم که در این 

خصوص توضیح دهند.
صادق خانی از آذر

اسکان مسافران
با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و آغاز سفرهای نوروزی 
هنوز هیچ گونه تابلو و علامتی جهت اسکان مسافران در ورودی های شهر نصب 
نشده است. با توجه به وجود حرم مطهر حضرت معصومه )س( و جمکران 
سالانه مسافران زیادی بخصوص در این ایام به قم می آیند و لازم است در 
اطراف این مکان های مقدس؛ بروشور و کاتالوگ معرفی شهر قم و آثار باستانی 
و مناطق دیدنی آن را در اختیار سایر مردم قرار دهند تا حضور مردم منوط به 

سفرهای یک روزه یا دوروزه نباشد.
نادعلی از زنبیل آباد

فروشگاهی که پارکینگ ندارد
پارکینگ اختصاصی برای فروشگاه تلالو جمیل وجود ندارد و با توجه به 
حجم بازدیدکنندگان از این مکان و به علت استقرار این فروشگاه در ابتدای 
یکی از ورودی های شهر پارکینگ یکی از ارکان اساسی برای این مکان 

محسوب می شود لطفاً رسیدگی نماید.
باقری از صادقیه

سرپرست سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم عنوان کرد :

کنترل ساعات حرکت اتوبوس ها در نوروز 
ایمان: سرپرست سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم از 

برگزاري جلسه ستاد نوروزي در این سازمان خبر داد.
ابوالفضل مستقیمي با بیان اینکه این جلسه با هدف ارتقاء سطح خدمت 
رساني به زائرین و مجاورین شهر کریمه اهل بیت برگزار شد گفت: در این 
جلسه که مدیر کل حمل و نقل و ترافیک شهرداري قم هم حضور داشت 
بر تلاش مضاعف پرسنل در راستاي خدمت رساني هرچه بهتر به زائرین و 
مجاورین در ایام نوروز فاطمي تاکید شد. وي با اشاره به نظارت کامل سازمان 
پایانه  ها و همچنین انجمن صنفي رانندگان و مدیران شرکت هاي مسافربري 
براي خدمت رساني مطلوب در این ایام اظهار داشت: کنترل همه روزه ساعات 
حرکت اتوبوس ها و حضور مستمر نماینده اداره کل حمل و نقل و ترافیک 
شهرداري قم جهت رسیدگي به انتقادات و پیشنهادات مسافرین از موضوعاتي 

بود که در این جلسه مورد تاکید قرار گرفت.  
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان  خبرداد:

کشف 240هزار نخ سیگار قاچاق در قم
توقیف  و  کشف  از  استان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل  ایمان: 
240هزار نخ انواع سیگار خارجی  قاچاق  از دو دستگاه کامیون در 

قم خبرداد.
 مهدی ریاضی در گفتگو با ایمان  اظهار داشت :در اجرای طرح مشترک 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان، پلیس اطلاعات و  امنیت استان با هماهنگی اداره 
کل تعزیرات حکومتی استان قم طی یک عملیات  ضربتی حین بازرسی و کنترل 
خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی استان به دو دستگاه  کامیون مظنون، 
و در بازرسی از  جاساز آنها بیش از ۲۴0 هزار نخ انواع سیگار خارجی، کشف 
شد . وی ادامه داد : از این کامیون ها  311دستگاه گوشی سامسونگ گلکسی و 
55کارتن انواع  ادکلن  خارجی قاچاق به ارزش تقریبی بیش از۴ میلیارد و 500 
میلیون ریال  که فاقد  مدارک مثبته گمرکی بودند کشف و توقیف  گردید . 
ریاضی اضافه کرد : پرونده قاچاق در این خصوص تشکیل و  جهت رسیدگی به 

شعبه ویژه مبارزه با قاچاق کالا و ارز این اداره کل ارجاع  گردید.

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

کشف 11 هزار کیلو مرکبات قاچاق
 ایمان :رئیس پلیس آگاهي استان قم از کشف بیش از 11 هزار 
کیلوگرم مرکبات قاچاق به ارزش 320 میلیون ریال در "میدان تربار" 

خبر داد. 
سرهنگ مهدي قدمي گفت: ماموران مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان 
در پي کسب خبري مبني بر اینکه فردي به هویت معلوم در میدان تره بار 
قم اقدام به خرید و فروش انواع مرکبات خارجي قاچاق مي نماید، بلافاصله 
به محل مورد نظر اعزام شدند.  وي افزود: ماموران مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
استان با هماهنگي مقام قضایي،محل انبار موصوف را شناسایي و در بازدید از 

آن مقدار 11600 کیلوگرم انواع میوه هاي خارجي کشف کردند. 

»اتاق عمل« مدیری تغییر نام داد
گفته می شود: تصویربرداری سریال »اتاق عمل« مهران مدیری که مدتی پیش آغاز شده بود بنا بر 
تصمیم جدید مدیران تلویزیون به »مرکزی در حاشیه« تغییر نام داده است. مهران مدیری داستان های 
اتاق عمل را به خشایار الوند و امیرمهدی ژوله سپرده تا به همراهی الهه زارع نژاد، امیر وفایی، امیر برادران 

و امیر عباس پیام ماجراهای اتاق عمل را رقم بزنند.

احتمال قطع یارانه مشمولان غایب
گفته می شود: سردار موسی کمالی جانشین اداره منابع انسانی ستاد کل نیروهای مسلح درباره 
محدودیت های در نظر گرفته شده برای مشمولان غایب نیز گفت: محدودیت هایی مانند عدم اجازه 
کسب وام، عدم صدور گواهینامه، عدم اجازه برای اشتغال در شرکت های دولتی و خصوصی و... برای 
این افراد در نظر گرفته شده اما ما به دنبال این هستیم تا با هماهنگی با نهادهای مسوول و در صورت 

تطبیق با قانون، یارانه این دسته از مشمولان غایب نیز قطع شود.

7 بازیکن سرخابی در آستانه  محرومیت
گفته می شود: رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران درحالی به حساس ترین بازی های خود می 
رسد که تیم های استقلال و پرسپولیس هفت بازیکن در آستانه محرومیت دارند که سهم استقلال 
پنج بازیکن و سهم پرسپولیس دو بازیکن است. بازیکنان دواخطاره استقلال عبارتند از: امیر حسین 
صادقی، خسرو حیدری، جاسم کرار، خرسندنیا و شیخ فخرالدینی. بازیکنان دواخطاره پرسپولیس نیز 

امید عالیشاه و محسن بنگر هستند.

زمان احتمالی لغو پروازهای عمره مفرده
گفته می شود: اوحدی رئیس سازمان حج و زیارت گفت: کاهش صدور ویزا طی روزهای گذشته 
امکان برنامه ریزی را از ما سلب کرده بود به همین دلیل جداول پروازی ما با مشکل جدی روبه رو 
می شد و زمان برای انتقال ویزا به زائران در استان ها مهیا نبود بنابراین به این نتیجه رسیدیم که 
تا زمانی که تضمین لازم برای ایجاد نظم برای صدور ویزای زائران در اختیار سازمان حج قرار نگیرد 
تمامی پروازهای عمره از ۲۹ اسفند لغو می شود. اما همچنان امیدواریم با ورود و دخالت حج عربستان 

و دستگاه دیپلماسی این مشکل حل شود.

نحوه تعیین نرخ شهریه مدارس غیردولتی
گفته می شود:  مجتبی زینیوند مدیر کل مدارس غیر دولتی با اشاره به اصلاح الگوی تعیین 
شهریه مدارس غیر دولتی، گفت: تعیین نرخ شهریه بر اساس برنامه هفتگی مدرسه و کنترل ساعات 
فوق برنامه آموزشی به تفکیک دوره تحصیلی با اعمال حداکثر ساعات فوق برنامه در طول هفته است.

ورود و تردد خودروهای لوکس به خارج از مناطق آزاد ممنوع
گفته می شود: جلسه هیأت وزیران امروز چهارشنبه به ریاست اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور تشکیل شد. هیأت وزیران طبق مصوبه ای ورود و تردد خودروهای لوکس با حجم موتور 

بیش از ۲500 سی سی به خارج از مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی را ممنوع کرد.

اعلام سمت جدید سردار احمدی مقدم
گفته می شود: سرلشکر سیدحسن فیروزآبادی رئیس ستاد کل نیروهای مسلح طی حکمی سردار 
اسماعیل احمدی مقدم را به عنوان مستشار عالی رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در امور امنیتی و 

انتظامی منصوب کرد.

احتمال افزایش حقوق بازنشستگان
گفته می شود: رئیس کانون عالی بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی از مشخص 
شدن وضعیت افزایش حقوق بازنشستگان در روز جمعه خبر داد و گفت: پیشنهاد ما افزایش 30 
درصدی است که امیدواریم موافقت شود. علی اصغر بیات در مورد افزایش حقوق بازنشستگان گفت: بر 
اساس ماده ۴1 قانون کار و 111 تامین اجتماعی حداقل حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران نباید 
کمتر از حداقل حقوق کارگران باشد و بر همین اساس درخواست کرده ایم که شورای عالی کار حداقل 

حقوق بازنشسته ها را 30 درصد اعلام کند.

رانا تاکسی می شود
گفته می شود: هفته گذشته در حاشیه جلسه هیات دولت، رئیس جمهور خودروی هیبریدی را 
رونمایی کرد و بر لزوم استفاده از این نوع خودرو در کشور به ویژه ناوگان حمل و نقل عمومی تاکید 
داشت. ر این راستا در مرحله اول برای تولید رانای هیبریدی اقدام خواهد شد و از این خودرو در حمل 

و نقل عمومی و تاکسی استفاده می شود.

تجمع مجدد سهامداران در مقابل دفتر تبرک
گفته می شود: ظهر دیروز سهامداران تبرک در اعتراض به نحوه بازخرید سهام مجددا در مقابل 
دفتر این شرکت در مشهد تجمع کردند. سهامداران معترض در این تجمع خواستار دریافت سود کامل 
خود و بازخرید سهام طبق آخرین قیمت تابلو به همراه سود آن شدند.گفتنی است؛ علیرضا بوستانی، 
مدیرعامل تبرک که در روزهای گذشته آزاد شد، بنا بر دستور دادستانی به وی مهلتی داده شده تا پول 

سهامداران را به آنان بازگرداند.

چه تعداد خودروی لوکس در سال 93 وارد شد؟
گفته می شود: در10 ماهه نخست سال جاری ۲ هزار و 8۹0 دستگاه بی ام و، 71۹ دستگاه 
مرسدس بنز، 16 دستگاه پورشه، 1۲ دستگاه مازراتی، وارد ایران شده است. در 10 ماهه نخست 
سال جاری در مجموع 71هزار و 6۹0 دستگاه خودرو سواری وارد کشور شده است که در این 
میان خودرو های برند هیوندای با 33هزار و 3۹5 دستگاه بیشترین سهم را در واردات خودرو به خود 
اختصاص داده اند. پس از هیوندای، خودروهای برند کیا با 13هزار و 6 دستگاه رتبه دوم خودروهای 
وارد شده به کشور را در اختیار دارند. پس از این دو برند کره ای، تویوتا ژاپن با 8هزار و ۲3۴ دستگاه 
در رتبه سوم خودرو های وارد شده به کشور در 10 ماهه نخست امسال جای دارد. طی این مدت در 
مجموع 10هزار و 8۴۴ دستگاه هیوندای سانتافه وارد کشور شده است و به این ترتیب این خودرو 

توانست عنوان نخست در میان خودروهای وارد شده به کشور را از آن خود کند.

11 بازیکن در آستانه جدایی از پرسپـولیس!
گفته می شود: در پایان فصل قرارداد 11 بازیکن تیم سرخپوشان به پایان می رسد. محمد نوري، 
هادي نوروزي، مهدي جعفرپور، محمدرضا خانزاده، گابریل، رضا خالقي فر، حمید علي عسگري، پیام 
صادقیان، امید عالیشاه، افشین اسماعیل زاده و حمید علي عسگري بازیکناني هستند که فقط تا انتهاي 
لیگ چهاردهم با سرخپوشان قرارداد دارند. به عبارت دقیق تر 11 بازیکن پتانسیل جدایي از پرسپولیس 

را دارند که چهار، پنج نفر از آنان فیکس این تیم محسوب مي شوند.

عامل ۴0 درصد تلفات جاده ای کشور
گفته می شود: رییس پلیس راه کشور با بیان اینکه ۴0 درصد از تلفات جاده ای کشور مربوط 
به واژگونی خودروها بوده، گفت: خستگی و خواب آلودگی از دلایل اصلی واژگونی خودروها است. 
سرهنگ محمدحسین حمیدی از رانندگان خواست به زمان حرکت، طول مسیر و شرایط مقصد 

توجه داشته باشند.

آمار تکان دهنده از اعتیاد نوجوانان و تحصیل کرده ها
گفته می شود: دادستان  کرمانشاه گفت: در حال  حاضر 1۴ درصد معتادان  کشور بین 15 تا 1۹ 
سال سن دارند که این فاجعه است. ملکی به کاهش بسیار سن  اعتیاد در کشور اشاره کرد و گفت: بر 
اساس آمار موجود در حال  حاضر 58 درصد معتادان کشور در سنین بین ۲5 تا 3۴ سال بوده و 1۴ 
درصد آنها نیز سنین بین 15 تا 1۹ سال دارند که این فاجعه است و باید مسئولان و خانواده ها بیش 
از پیش در این زمینه مراقب باشند. دادستان کرمانشاه با بیان اینکه تحصیل کرده ها هم از این معضل 
در امان نیستند، گفت: در حال حاضر 37 درصد جمعیت معتاد کشور را افراد با تحصیلات کاردانی 
تا دکتری تشکیل می دهند. او گفت: همچنین بر اساس آمار موجود 63 درصد معتادان متاهل و 53 

درصد آنها شاغل هستند.

وانت آریسان؛ 25 میلیون تومان
گفته می شود: هاشم یکه زارع مدیرعامل ایران خودرو با اشاره به این که شورای رقابت دخالتی در 
تعیین قیمت وانت آریسان نخواهد داشت گفت ایران خودرو با توجه به هزینه های تولید قیمت آن را 

تعیین خواهد کرد که بیشتر از ۲5 میلیون نخواهد بود.

کف حقوق معلمان  افزایش می یابد
گفته می شود: معاون پرورشی و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش گفت: کف دریافتی معلمان 
در قالب طرح رتبه بندی به نسبت دریافتی فعلی فوق العاده افزایش می یابد. حمید رضا کفاش اظهار 
کرد : هم دولت و هم مجلس تلاششان بر این است تا هفته آینده طرح رتبه بندی معلمان در قالب 
دو فوریت به مجلس داده شود که در مجلس نیز بدون نوبت این طرح مورد بررسی و تصویب 
قرار می گیرد. وی از استقبال مجلس برای تصویب این طرح با دو فوریت خبر داد و تصریح کرد: 
امیدواریم در روزهای پایانی سال ۹۴ و یا اوایل سال آینده این طرح به تصویب نهایی رسیده و به 

سرعت اجرایی شود.

حضور صد زن تونسي در سوریه براي جهاد نکاح
گفته می شود: راضیه الجربی رئیس اتحادیه ملی زنان تونس گفت: بر اساس آمارهای رسمی 
این اتحادیه در حال حاضر بیش از 100 زن تونسی برای فعالیت جهاد النکاح با عناصر داعش به 
سوریه اعزام شده اند. الجربی به خبرگزاری رسمی تونس گفت اتحادیه ملی زنان تونس تاکنون 
شکایت هایی درباره مسئله جهاد النکاح زنان تونسی در سوریه دریافت کرده و در حال پیگیری 
جدی این مسئله است.راضیه الجربی با تایید این خبر تصریح کرد اتحادیه ملی زنان از هیچ تلاشی 
برای حمایت از زنانی که برای جهاد النکاح به سوریه رفته اند و نیز خانواده های آنان دریغ نخواهد 

کرد.

عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس بازداشت شد
گفته می شود: عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس بعد از حضور در دادسرا بازداشت شد. 
مصطفی سلیمی، عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس و شهردار منطقه ۲1 تهران دیروز )چهارشنبه( 
بعد از حضور در شعبه ۲ دادسرای فرهنگ و رسانه بازداشت شد. علت دقیق بازداشت سلیمی اعلام 
نشده است اما گفته شده که بازداشت سلیمی مرتبط با پرونده حمیدرضا سیاسی مدیرعامل پیشین 

و بازداشتی پرسپولیس است.

بازداشت 300 دلال و کارچاق کن
گفته می شود: رئیس کل دادگستری استان تهران از بازداشت 300 دلال، کارچاق کن و افرادی 
که به ناحق قضات را بدنام می کردند در هشت ماه اخیر خبر داد. غلامحسین اسماعیلی در شورای 
مدیران دادگستری کل استان تهران گفت: این افراد در اطراف دادگستری اقدام به دلال بازی، کارچاق 
کنی و ناهنجاری می کردند که هیچ ارتباطی با دستگاه قضا نداشتند اما به ناحق قضات ما را بدنام می 

کردند که همه آنان بازداشت شدند و در این زمینه پاکسازی خوبی انجام شد.

خانواده محترم حمامیان
درگذشت پدر، چنان سنگین و جانسوز 

است که به دشواری به باور می نشیند، ولی 
در برابر تقدیر حضرت حق چاره ای جز 

تسلیم و رضا نیست، این ماتم جانگداز را 
صمیمانه تسلیت عرض نموده و برای شما 
صبر و اجر و برای آن عزیز سفرکرده علو 

درجات اخروی را مسئلت می نمائیم.

خانواده های عبداللهی - کرمانی

جناب آقای حسن قنبری
مدیر محترم شهرک صنوف شهرداری قم

با نهایت تأسف و تأثر 
مصیبت وارده را به شما و خانواده محترم 
تسلیت عرض نموده برای آن مرحوم از 
درگاه ایزد متعال علو درجات اخروی و 

برای سایر بازماندگان صبر و غفران الهی 
را خواهانیم.

حسین عبداللهی - روح الله کرمانی

جناب آقای مهدی توکلیان
معاونت محترم مطبوعات و تبلیغات اداره 

کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم
مصیبت وارده را به جنابعالی و خانواده 
محترم تسلیت عرض نموده، برای آن 

مرحومه از درگاه ایزد منان علو درجات 
اخروی و برای دیگر بازماندگان صبر و اجر 

مسئلت داریم.
روزنامه ایمان

آیت الله گرامی با بیان اینکه ما دو نوع استخاره 
داریم ، گفت : یکی دعای طلب خیر از خدا کردن 
است که روایات معتبر زیادی در این زمینه داریم 
که از خدا بخواهید خیرتان پیش بیاید که بر اساس 
روایات خداوند هم برای فرد خیر پیش می آورد و به 
صورت کلی گاهی در مسائلی که مردد هستید انجام 
بدهید یا خیر ، همین دعا را کنید که خدایا برایم خیر 

پیش بیاید و انشاء الله دعایتان مستجاب می شود.
این مرجع تقلید افزود : یک معنای دیگر استخاره همان 
معنای اصطلاحی است که فرد می خواهد بفهمد فلان 
کار را انجام بدهد یا خیر ، انسان وظیفه شرعی و عقلی 
خودش را نمی داند یا می خواهد بداند کدام کار به نفعش 
هست استخاره می گیرد ، موضوع این نوع دوم استخاره 
تحیر است که روایاتی دارد اما این روایات اعتبار سندی 
قوی ندارد ولی به قول آقای بهجت که به خودم گفتند 
چه دلیلی می خواهد بالاتر از تجربه ، درست هم گفتند 
چون خودم در طول این سالیان دراز در مراجعاتی که بوده 
تجربه کرده ام که استخاره نه تنها رفع تحیر بلکه کشف 

حقیقت می کند.

تفاوت استخاره با تفال
این مدرس عالی حوزه های علمیه با بیان اینکه استخاره 
زمانی گرفته می شود که انسان بخواهد کاری را انجام بدهد 
، تشریح کرد : گاهی شخصی کاری نمی خواهد انجام بدهد 
و می خواهد بداند فلان مطلب چه خواهد شد یا کاری را 
انجام داده است که بخواهد ببیند نتیجه اش در نهایت چه 
می شود این موارد استخاره نیست و تفال است که انجام 
آن با قرآن کار خوبی نیست و طبق روایتی در کتاب شریف 
کافی از این کار نهی شده است ، پس استخاره برای این 
است که شخص ببیند عملی را انجام بدهد یا انجام ندهد نه 
برای عمل انجام شده که بخواهد ببیند نتیجه اش در نهایت 
چه می شود یا اینکه عملی انجام نشده و فقط می خواهد 
بداند آینده فلان مطلب چه خواهد شد ، در این دو مورد 

جای استخاره نیست.

نباید افراد در هر مسئله ای سریعا استخاره بگیرند
وی افزود: نباید افراد در هر مسئله ای سریعا استخاره 

بگیرند ، چه بسا آن مسئله را با عقل خودشان بسنجند ، 
حل شود یا با مشورت دیگران ، کسانی که بتوانند رازشان 
را به آنها بگویند مسئله حل شود و دیگر تحیری باقی نماند 
که بخواهند استخاره بگیرند ولی اگر از راه عقل و مشورت 

تحیرشان برطرف نشد می توانند استخاره بگیرند.

هیچ فرقی بین ساعات شبانه روز 
برای گرفتن استخاره نیست

آیت الله گرامی با بیان اینکه من اعتقادی به ساعت 
و زمان برای گرفتن استخاره ندارم ، گفت : درگاه الهی 
همیشه باز است و هیچ فرقی بین ساعات شبانه روز برای 
گرفتن استخاره نیست و روایات راجع به ساعت گرفتن 
استخاره سند قوی ندارد ولی بهتر است از نظر ارتباط با 
عالم تجرد و غیب بعد از نماز ها استخاره گرفته شود و نکته 
دیگر اینکه برای یک نیت نباید دو مرتبه استخاره گرفت 
و اگر برای یک نیت دو مرتبه استخاره گرفته شد باید به 

اولی عمل شود.

استخاره یک مسئله اشراقی است
این مرجع تقلید در پاسخ به این سوال که استفاده 
ای  استخاره که کنار هر صفحه  ویژه ی  قرآن های  از 
کلمه خوب یا بد را دارد ، صلاح می دانید ، گفت : خیر 
، استخاره یک مسئله اشراقی است و قرآن با قرآن فرقی 
ندارد ، در روایت هم امده است :آن مطلبی که در قلبت 
واقع می شود، به همان عمل کن ، پس میزان آن مطلبی 
است که به دل انسان می افتد و چه بسا با تأمل و دقت 
مطلبی به ذهن خطور کند که با آنچه در ابتدا به ذهن 
آمده مخالف باشد اما مهم همان است که ابتدا در قلب 

واقع می شود.
حضرت آیت الله گرامی در ادامه بیان کرد : در زمانی که 
همه به خاطر اذیت های صدام از نجف هجرت می کردند و 
برای اینکه کجا بروند و چه کار کنند پیش آقای کشمیری 
می آمدند که استخاره بگیرند به ذهن ایشان آمده بود که 
من خیلی مهم شده ام و مردم زندگیشان را با استخاره های 
من تنظیم می کنند که یک روز می بیند گوشه صحن 
حرم امام علی علیه السلام شلوغ است و یک خانم معمولی 
و بی سوادی استخاره می گیرد ، آقای کشمیری گفته بود 

که می خواستند به من بفهمانند که استخاره ای که تو 
انجام می دهی را به یک خانم معمولی هم داده ایم پس به 

خودت افتخار نکن.
وی در ادامه افزود: بعد مرحوم آقای کشمیری از آن 
زن قضیه را پرسیدند که پاسخ داد : شوهرم را از دست 
داده بودم و زندگی بسیار سختی داشتم تا اینکه متوسل به 
حضرت امیر)ع( یا حضرت ابوالفضل)ع( می شود. � تردید از 
من است � در آن حالت توسل، بهم گفتند استخاره کن ، 
روزیت را در استخاره قرار دادیم ، این زن هم می گوید من 
که استخاره گرفتن بلد نیستم ، به وی می گویند برو یک 
تسبیح بخر هر کسی پیشت آمد جواب بده ما استخاره را 

در گوشت می گوییم.

روش صحیح استخاره درباره ازدواج
وی با بیان اینکه اصل ازدواج نیازی به استخاره ندارد 
زیرا بشر باید ازدواج کند و مثل این است که شخص برای 
غذا خوردن یا نخوردن استخاره بگیرد ، تشریح کرد : اما 
درباره مورد ازدواج که با چه کسی وصلت کند بله گرفتن 
استخاره درست است چون ممکن است شخص بعد از 
تعقل و مشورت با دیگران باز هم در تحیر باشد که می 
تواند استخاره بگیرد البته گاهی اوقات می شود که اگر 
بخواهد در نهایت امر استخاره بگیرد یک ناراحتی پیش 
بیاید که این فرد اگر بخواهد قبل از خواستگاری استخاره 
بگیرد تا تکلیفش روشن شود اشکالی ندارد همان لحظه 
اول استخاره بگیرد که در این صورت دیگر نباید تا آخر 
به  خواست  اگر  و  بگیرد  دیگری  استخاره  خواستگاری 
خلاف استخاره عمل کند باید یک صدقه بدهد که برای 
این موضوع مثلا یک گوسفند قربانی کند و گوشتش را 

به فقرا بدهد.

برای عمل نکردن به استخاره چه  کنیم؟
حضرت آیت الله گرامی در پاسخ به این سوال که برای 
عمل نکردن به استخاره چه مقداری باید صدقه داد ، گفت 
: درباره این مسئله میزان صدقه بستگی به آن مطلبی 
دارد که شخص می خواهد انجام بدهد یک موقع شخص 
می خواهد کار خیلی مهمی را انجام بدهد که باید صدقه 

مهمتری را هم بدهد.
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نامحرمانه

اصل ازدواج 
نیازی به استخاره 

ندارد

گفت و گوی خواندنی با آیت الله گرامی درباره استخاره

ایمان: استاندار قم با اشاره به اجراي موفق طرح 
ملي تحول سلامت در دولت تدبیر و امید گفت: دولت 
یازدهم در بخش سلامت کارنامه مثبت و قابل قبولي 

داشته است.
در جلسه  والمسلمین صالحي منش  الاسلام  حجت 
بررسي طرح هاي حوزه ي سلامت اظهار کرد: تلاش شبانه 
روز ي و بي شائبه متخصصان در این بخش قابل توجه است؛ 

اما تا سطح مطلوب هنوز فاصله داریم .
نماینده عالي دولت با اشاره به موفقیت اجراي طرح تحول 
سلامت در سطح جامعه که از نقاط قوت دولت تدبیر وامید 
محسوب مي شود اضافه کرد : در حال حاضر احساس آرامش 
وامنیت رواني در بین مردم از سطح بالایي برخوردار است که 
در این مسیر پیگیري هاي صورت گرفته از سوي مراجع 

عظام در پیشبرد این طرح نقش بسزایي داشته است .
وي همچنین به مشارکت چشمگیر بخش خصوصي و 
خیرین بویژه علما و مراجع در بخش بهداشت و درمان استان 
قم اشاره و تأکید کرد : دانشگاه علوم پزشکي با تسهیل در 
صدور مجوز هاي لازم براي بخش خصوصي در اجراي طرح 
ها و مراکز درماني در استان مي تواند به تحقق اهداف دولت 
در این حوزه و رضایت مندي مردم و مراجع عظام تقلید براي 
ارائه خدمات بهداشتي درماني شایسته و در خور شهر کریمه 

اهل بیت )س( جامه عمل بپوشاند.
در ابتداي جلسه رئیس دانشگاه علوم پزشکي استان قم 
با ارائه گزارشي از برنامه هاي توسعه و رشد فضاها و مراکز 

آموزشي بهداشتي و درماني استان به بیان عملکرد یکساله 
حوزه بهداشت درمان و سلامت استان و اجراي طرح تحول 

سلامت در افق 1۴0۴ پرداخت .
ستاد مردمي سفرهاي راهیان نور ایجاد شود

استاندار قم همچنین در جلسه ستاد اعزام راهیان نور 
استان قم که در سالن امام رضا )ع( برگزار شد، خواستار 

تشکیل ستاد مردمي کمک به سفرهاي راهیان نور شد.
حجت الاسلام صالحی منش ، طي سخناني با بیان اینکه 
اولین شهدا در زمان رسول اکرم )ص( تقدیم اسلام شدند 
اظهار کرد: پیامبر اعظم )ص( به بزرگداشت یاد این انسانهاي 
بزرگ عنایت ویژه اي داشتند. استاندار قم با اشاره به شهادت 
حمزه سید الشهدا عموي پیامبر)ص( در جنگ احد افزود: در 
خواست پیامبر اسلام از حضرت فاطمه )س( براي حضور بر 

سر مزار آن حضرت نشان از این مقام عالي داشت.
نماینده عالي دولت در استان افزود: پس از شهادت امام 
حسین )ع( نیز ائمه ي معصومین)ع( با وجود فضاي اختناق و 
خفقان حاکم بر آن زمان، مراسماتي را براي زنده نگه داشتن 
یاد و نام شهداي کربلا برگزار مي کردند. وي در ادامه با اشاره 
به جنگ هشت ساله ي تحمیلي و پایمردي امام و شهیدان 
در مقابل چپاولگران غرب و شرق خاطرنشان کرد: پس از 
جنگ نیز خانواده ي معظم شهدا و ایثارگران جزء اولین 
کساني بودند که با حضور در مناطق جنگي از مقام شهیدان 
پاسداري مي کردند. صالحی منش تاثیر معنوي بازدید از 
این مناطق در دل نسل هاي جوان را بسیار عمیق عنوان و 

تصریح کرد: فرهنگ ایثار،  تقرب و از خودگذشتگي با شنیدن 
خاطرات این بزرگ مردان در هر دل آزاده اي تاثیرگذار است. 
استاندار قم با بیان اینکه حرکت راهیان نور به دستور رهبر 
معظم انقلاب و بر اساس منویات ایشان شکل گرفت، ادامه 
ي این راه را نیازمند مشارکت همه ي دستگاه هاي دولتي و 
مردم دانست و افزود: باید با ایجاد ستاد مردمي زمینه ي ادامه 

ي این راه پر برکت را فراهم نماییم.
اهتمام جدي دستگاه ها 

به ترویج فرهنگ ایثار و شهادت
استاندار قم همچننین در جلسه شوراي اداري استان قم 
که به مناسبت روز شهید در مجتمع امام خمیني )ره( برگزار 
شد، اهتمام جدي دستگاه ها به ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
را خواستار شد.  حجت الاسلام صالحی منش با اشاره به 
حدیثي از امام معصوم )ع( اظهار کرد: کسي که به عمل نیک 

قومي راضي باشد در ثواب آن عمل دخیل است.
و  نام شهدا  و  یاد  پاسداشت  بر  تاکید  با  قم  استاندار 
ایثارگران، طرح سپاس از خانواده هاي معظم شاهد را بسیار 
مهم ارزیابي و تصریح کرد: مسئولین باید با الگو قرار دادن 
رهبر معظم انقلاب، با خانواده ي ایثارگران دیدار و نسبت به 

حل مشکلات معنوي و مادي ایشان پیگیر باشند.
وي با بیان اینکه همه ي ما مدیون خون هاي پاک 
شهیدان هستیم خاطرنشان کرد: مدیران باید با ارزیابي 
عملکرد خود بسنجند که چقدر نسبت به انجام تکالیف و 
وظایفشان موفق بوده اند. نماینده عالي دولت در استان در 
ادامه به انتخاب دولت تدبیر و امید بواسطه ي راي اکثریت 
مردم پرداخت و گفت: دولت به پشتوانه ي مردم و با تکیه بر 
نیروهاي توانمند داخلي در مسائل مختلف ملي و بین المللي 
تاثیر گذار بوده است. صالحي منش حضور رئیس جمهور در 
قم و استقبال مراجع عظام و مردم از وي را موجب تحکیم 
دولت در مذاکره با کشورهاي عضو 1+5 عنوان و تصریح کرد:  
حمایت حوزه از هیئت دولت از دستاوردهاي مهم این سفر 
بود. استاندار قم در ادامه اهتمام مدیران بر انجام وظایفشان را 
مورد توجه قرار داد و با تاکید بر لزوم حذف روندهاي طولاني 
خدمت رساني به مردم افزود: اجراي دولت الکترونیک که 
پایلوت آن نیز در قم مي باشد، باید در دستور کار همه ي 
مدیران قرار گیرد. وي با اشاره به دستورات رهبر معظم انقلاب 
در رابطه با مسئله ي زمین خواري و محیط زیست تصریح 
کرد: اجراي هر برنامه ي عمراني در قم باید با لحاظ نمودن 
مسائل زیست محیطي باشد. در پایان این جلسه از مدیران 
فعال در سفر ریاست جمهوري به قم تقدیر به عمل آمد.

استاندار قم سپس با حضور در گلزار شهداي علي ابن جعفر 
نسبت عطر افشاني و گل افشاني مزار مطهر شهدا اقدام نمود.

استاندار قم تاکید کرد :

 کارنامه قابل قبول دولت یازدهم در بخش سلامت


